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Xalqın qəzeti

x a l q q a z e t i . a z

akı r m  ərqli 
etnik, mədəni, dini və dil 
mənşəyi lan insanları bir 
araya gətirir, qarşılıqlı 
anlaşmaya d ğr  a ıq 
mübadilə ü ün lat rma 
yaradır.

Bakıda VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu işə başlayıb
re ident İl am li e  r m n a ılış məra imində iştirak edib

Mayın 1-də Bakı Konqres Mərkəzində “Sülh və qlobal təhlükəsizlik 
naminə dialoq” mövzusunda VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq 
Forumunun açılış mərasimi keçirilib. 

Azərbaycan Respublikasının Prezi-
denti İlham Əliyev tədbirdə iştirak edib.

Əvvəlcə birgə foto çəkdirildi. 
Tədbirin moderatoru, ABŞ-ın Corc 

Meyson Universitetinin Sülh və Mü-
naqişələrin Həlli üzrə Cimmi və Roza-
lin Karter Məktəbinin dekanı, professor   
A l p a s l a n  Ö z e r d e m  dedi:

– Zati-aliləri Prezident İlham Əliyev.
Hörmətli qonaqlar, dini nümayən-

dələr, xanımlar və cənablar.
VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası 

Dialoq Forumuna xoş gəlmisiniz. 
Bakıda toplaşdığımız zaman biz sər-

hədləri aşan, məfkurələri keçən dərin 
çağırışlarla və fürsətlərlə səciyyələnən 
qlobal durumun şahidiyik. Bəşəriyyət 
iqlim dəyişmələri, pandemiya, terror-
çuluq, kiber təhlükələr və geosiyasi 
gərginlik kimi mürəkkəb məsələlərlə 

üzləşir. Əlbəttə ki, biz münaqişələri həll 
etməli və sülhü qurmalıyıq. 2011-ci ildə 
başladıqdan sonra məhz “Bakı Prosesi” 
bu məqsədi vacib tutub. Bu gün “Sülh 
və qlobal təhlükəsizlik naminə dialoq” 
mövzusunda Forumda əməkdaşlıq for-
malarını, rəhbərlik üsullarını müzakirə 
edəcəyik. 

Xanımlar və cənablar. 
Bu gün nümayəndələrimizə söz ver-

məzdən öncə qısa videoçarxa baxaca-
ğıq. Orada “Bakı Prosesi” təsvir oluna-
caq. 

***
“Bakı Prosesi”ndən və Azərbaycanın 

mədəniyyətlərarası dialoqa töhfələrin-
dən bəhs edən videoçarxda deyilir: 

– 2024-cü ildə dünyamız daha çox 
əlaqəli görünür, lakin heç vaxt olmadığı 

qədər parçalanmış qalır. 
Bütün çağırışlar qarşısında bizim bir 

araya gəlmək, parçalanmanı dəf etmək 
və daha parlaq ümumi gələcəyə doğru 
yol açmaq üçün nadir fürsətimiz var. Bu, 
“Bakı Prosesi”nin özəyidir. Bakıya, Azər-
baycana xoş gəlmisiniz. Burada Şərq ilə 
Qərb, ənənə ilə müasirlik qovuşur. 

“Sülh və qlobal təhlükəsizlik naminə 
dialoq” mövzusunda VI Ümumdünya 
Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumuna 
xoş gəlmisiniz. Bu mühüm Ümumdünya 
Forumu “Bakı Prosesi”nin hissəsi olaraq 
mədəniyyətlərarası dialoqu qlobal şəkil-
də təşviq edir. Forum fərqli etnik, mədə-
ni, dini və dil mənşəyi olan insanları bir 
araya gətirir, qarşılıqlı anlaşmaya doğru 
açıq və hörmətcil mübadilə üçün platfor-
ma yaradır. 

Azərbaycan Respublikasının Prezi-
denti İlham Əliyev tərəfindən 2008-ci ildə 
başlanmış, aparıcı beynəlxalq təşkilatla-
rın dəstəklədiyi “Bakı Prosesi” 250-dən 
artıq tədbirdə 180 ölkədən olan 10 min-
dən artıq iştirakçını salamlamış, bölgə-
də yeni mədəniyyətlərarası təşəbbüsləri 

ilhamlandırmışdır. Dünya VI Ümumdün-
ya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumuna 
toplaşdığı zaman biz gələcəyimizi öz 
əllərimizdə saxlayırıq. Burada – Bakının 
mərkəzində bizim dünyanın gələcəyinə 
təsir etmək fürsətimiz var. Bu, ümid, an-
laşma və dirçəlmə gətirə biləcək dinləra-
rası dialoq dünyasıdır. Burada dayanıqlı 
inkişaf, təhsil və turizm bizi bir-birimizə 
yaxın edir. Burada sosial media və süni 
intellekt bəşəriyyəti parçalamır, birləşdi-
rir. Bakı COP29 Sammitinə evsahibliyi 
edəcəyi vaxtda biz iqlim dəyişmələri-
nin yaratdığı çətinliyi aradan qaldırmaq 
üçün millətlərin bir araya gələcəyi dün-
yanı formalaşdırmaq istəyirik. 

Əsas məqsədlərimiz dialoq vasitə-
silə sülhü təşviq etmək, qlobal təhlükə-
sizliyi gücləndirmək və əməkdaşlığı 
möhkəmləndirməkdir. Forumun məqsə-
di yeni siyasət, sənədlər və razılaşmalar 
formalaşdırmaqdır və onlar təxirəsalın-
maz məsələlərdə dünya hökumətlərinə 
təsir göstərmək qüvvəsinə malik olacaq.

Azərbaycan zəngin mədəniyyəti, et-
nik və dini müxtəlifliyi, tolerantlığın tarixi 

ilə öz mədəniyyətini dünya üçün ümid 
məşəli kimi ürəkdən təklif edir.

Cənubi Qafqazda onilliklərlə sürən 
münaqişədən sonra bu il Böyük Qayıdış 
reallaşır, sülhə, təhlükəsizliyə və fira-
vanlığa yol açan Azərbaycanın suveren 
milli sərhədləri bərpa olunur. Qanuni 
yolla ərazinin uğurla azad olunması və 
münaqişənin beynəlxalq hüquqa uyğun 
həllindən sonra ədalət nəhayət ki, zəfər 
çalır.

Burada əsas mesaj ümiddir. Azər-
baycan bu ümidi bütün dünyaya yayma-
ğı səmimiyyətlə arzulayır.

Bu yola birgə çıxaraq gəlin, qarşı-
mızdakı fürsətdən yararlanaq, birləşək, 
müxtəlifliyi bayram edək!

Sülh, qarşılıqlı hörmət və anlaşma 
dünyasının yaradılmasına gəlin, ümumi 
səylər, baxışlar və biliklər ilə töhfə verək.

“Sülh və qlobal təhlükəsizlik naminə 
dialoq” mövzusunda VI Ümumdünya 
Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumuna 
xoş gəlmisiniz.

ardı i səhifədə

“Bakı prosesi” qlobal anlaşmaya,  
bəşəri hörmətə, ümumi gələcəyə yol açıb

Sülhün kəsişməyən 
formulu

rməni tanın İ  rə bəri  
a a la rn r

Ermənistanın xarici işlər naziri Ararat Mirzoyan “Əl-Cəzirə” teleka-
nalına müsahibəsində deyib ki, Ermənistan və Azərbaycan liderləri 
1991-ci ilin Alma-Ata Bəyannaməsi əsasında ərazi bütövlüyünün 
qarşılıqlı tanınmasını dəfələrlə təsdiqləsələr də, rəsmi Bakı hələ də 
açıq və birmənalı şəkildə həmin sənədə istinad etməkdən çəkinir. 
Əlbəttə, məsələ Mirzoyanın dediyi kimi deyil. Burada iki başlıca 
məqam var. Birincidən başlayaq. 

Əvvəla, obyektiv olmaq, ədalətli davranmaq, haqqı nahaqqa qurban ver-
məmək lazımdır. Əlbəttə, ən mühüm məsələ Azərbaycanın maraq və məna-
felərinin qorunmasında prinsipial və ardıcıllıq nümayişidir ki, ölkəmizin rəh-
bərliyi buna hər zamankı kimi sadiqdir. A.Mrizoyan isə bildirir ki, Azərbaycan 
və Ermənistan sülh müqaviləsi kontekstində Alma-Ata Bəyannaməsi ilə bağlı 
razılığa gəldiyi vaxt yekun sazişin imzalanması asanlaşacaq.

ardı u səhifədə

İrəvan – KTMT: Ziddiyyətlər dərinləşir
Qurumdan ayrılmaqla bağlı növbəti anons

Rəsmi İrəvan özünün anti-Rusiya təbliğa-
tının vacib seqmentini gündəmdə saxla-
maqda israrlıdır. Söhbət Ermənistanın üzv 
olduğu Kollektiv Təhlükəsizlik Müqaviləsi 
Təşkilatına qarşı çıxmasından gedir. Bu 
barədə söz açacağıq. Mövzuya toxun-
mağımıza səbəb isə Ermənistanın xarici 
işlər naziri Ararat Mirzoyanın “Əl-Cəzirə” 
telekanalına müsahibəsində bildirdikləri-
dir.  A.Mirzoyan deyib ki, KTMT-nin mexa-
nizmləri işləməlidir. Onun mövcud xü-
susda daha nələri dilə gətirdiyinə diqqət 
yetirəcəyik. Hələlik bəzi digər məqamlara 
nəzər salaq. 

ardı u səhifədə

Cənubi Qafqaza 
riyakar təhlükə 
haradan gəlir?

ə i ə  0

Azərbaycanın  
kosmosda orbital 
mövqeyi güclənir

ə i ə  1 1
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Bakıda VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu işə başlayıb
əvvəli i səhifədə

M o d e r a t o r  Al aslan zerdem: Ç o x 
gözəl bir səyahətdir. Həqiqətən biz çox il-
hamlanırıq. Mən burada olmağımdan çox 
məmnunam. “Bakı Prosesi” birmənalı ola-
raq bizə ümid verir.

Zati-aliləri.
Xanımlar və cənablar.
Mən bu mötəbər toplantıda Azərbay-

can Respublikasının Prezidenti Zati-aliləri 
İlham Əliyevi salamlamaqdan şərəf hissi 
duyuram. Prezident Əliyev uzaqgörən li-
der, mədəniyyətlərarası dialoqun və multi-
kulturalizmin qlobal carçısıdır. 2008-ci ildə 
Prezident Əliyev müxtəlif mədəniyyətlər 
və sivilizasiyalar arasında dialoqun və 
əməkdaşlığın gücləndirilməsi üçün məx-
susi təşəbbüsü – “Bakı Prosesi”ni irəli sür-
dü. Bu cür uzaqgörən yanaşma sərhədləri 
aşaraq və parçalanmanı aradan qaldıra-
raq millətlər arasında da daha böyük an-
laşma və qarşılıqlı hörmətə yol açdı.

Xahiş edirəm, Zati-aliləri Prezident  
İlham Əliyevi səmimiyyətlə salamlamaqda 
mənə qoşulun.

***
Azərbaycan dövlətinin başçısı Foru-

mun açılış mərasimində nitq söylədi. 

rezident l am liyevin 
nitqi

– Çox sağ olun, təşəkkür edirəm. Xoş 
sözlərə görə minnətdaram. 

Hörmətli xanımlar və cənablar. Əziz 
qonaqlar. Azərbaycana xoş gəlmisiniz. 

Çox şadam ki, Forum yenidən canla-
nır. Bildiyiniz kimi, bir neçə il ərzində fa-
siləmiz oldu. Bu, COVID-lə və post-CO-
VID vəziyyətlə bağlı oldu. İndi isə əminəm 
ki, bizim ənənəvi cədvəlimiz tamamilə bər-
pa olunub. 

Məmnunam ki, burada 100-dən artıq 
ölkənin nümayəndəsi var. Əslində, bu, 110 
ölkədir. Bu, sözün əsl mənasında göstərir 
ki, Forum çox mühüm beynəlxalq platfor-
madır və orada mədəniyyətlərarası dialoq 
məsələləri müzakirə olunur. Biz indi qısa 
videoçarx seyr etdik, orada “Bakı Prosesi” 
haqqında bəhs olunur. Əslində, biz prose-
si başlayanda heç təsəvvür edə bilmirdik 
ki, onun nəticəsində insanları – ziyalıları, 
siyasətçiləri, qərar qəbul edənləri, media 
nümayəndələrini, vətəndaş cəmiyyətinin 
nümayəndələrini, vətəndaş cəmiyyətini bir 
araya gətirəcəyik, bir məqsəd ətrafında 
toplayacağıq ki, necə edək bizim dünya-
mız daha təhlükəsiz olsun. Çünki bunun 
əsasında mədəniyyətlərarası dialoq daya-
nır. 

Mən burada Forumun proqramına 
baxdım. Görürəm, o, çox geniş proqram-
dır, bir çox sahələri əhatə edir. Gündəlik, 
həqiqətən, genişdir – mədəniyyətlərarası 
dialoq, müxtəliflik, iqlim dəyişmələri, miq-
rasiya, sülh və təhlükəsizlik, postmünaqişə 
vəziyyəti, turizm, süni zəka. Mən məhsul-
dar müzakirələr arzu edirəm. Əminəm 
ki, bu müzakirələr və o cümlədən Forum 
zamanı irəli sürülən ideyalar bizə yanaş-
maları formalaşdırmağa imkan verəcək ki, 
mədəniyyətlərarası dialoqu necə güclən-
dirək, biz necə edək ki, mövcud və poten-
sial hədələri aradan qaldıraq? 

2019-cu ildə Bakıda görüşümüzdən 
sonra əfsuslar olsun ki, dünya təhlükə-
siz olmayıb. Əfsuslar olsun ki, biz yeni 
münaqişələri görürük, yeni qeyri-sabitlik 
məkanlarını görürük və yeni təhdidləri gö-
rürük. Əminəm ki, hörmətli nümayəndələr-
dən ibarət auditoriya öz töhfəsini verəcək, 
ideyalar və yeni yanaşmalar formalaşacaq 
ki, qlobal gündəlikdə olan məsələlərə ən 
təxirəsalınmaz həll variantları tapılsın. 

Həmin məsələlərin həllində, gündəlik-
də olan məsələlərin müzakirəsində Azər-
baycanın öz təcrübəsi var. Hesab edirəm, 
yaxşı olar ki, mən burada biz bu prosesi 
necə gördüyümüz haqqında bir az danı-
şım və biz necə etməliyik ki, bu müsbət 
tendensiyaları gücləndirək? Əsrlər boyu 
Azərbaycan mədəniyyətlərin qovuşduğu 
məkan olub. Bizim coğrafi mövqeyimiz, 
Şərq ilə Qərb arasında yerləşməyimiz, 
əslində, bu tendensiyaya imkan yaradıb. 
Çoxmədəniyyətli və böyük etnik müxtəlif-
liyə malik olan Azərbaycan cəmiyyəti əsr-
lər boyu ən mühüm dəyərləri – tolerantlığı, 
qarşılıqlı hörməti, dostluq və tərəfdaşlıq 
kimi dəyərləri qoruyub. 

Əminəm ki, bir müstəqil ölkə kimi 

Azərbaycanın uğurlu inkişafını şərtlən-
dirən məsələ məhz bunlardan ibarətdir. 
Azərbaycanda yaşayan insanlar, müxtəlif 
etnik qrupların və dinlərin təmsilçiləri bir 
ailə kimi yaşayırlar. Onlar Azərbaycanın 
dəyərli vətəndaşlarıdır, dövlətimizin, döv-
lətçiliyimizin əsl vətənpərvər insanlarıdır. 
Biz bu müsbət tendensiyaları, bu mədəni 
dialoqu, mədəni müxtəlifliyi gücləndirmə-
liyik və əlbəttə ki, bütün bunlar bir çox 
əsrlərdən gələn nemətdir. Ona görə də 
biz mütləq məhz bu təşəbbüsü irəli sür-
məli, “Bakı Prosesi”ni başlamalı idik və 
bildiyiniz kimi, 3 ildən sonra “Bakı Prose-
si” rəsmən təsdiqləndi. Daha sonra isə 
biz Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumuna 
başladıq. Əsas səbəblərdən biri Azərbay-
can cəmiyyətində məhz sülhün, sabitliyin, 
həmrəyliyin mədəni müxtəliflik və qarşılıqlı 
hörmətlə bağlı olmasıdır. 

Əlbəttə ki, Azərbaycan daxilində hər 
zaman müsbət mədəniyyətlərarası dia-
loq olub. Biz bunu gündəlik həyatımızda 
nümayiş etdirmişik. Biz multikulturalizm 
haqqında söhbət açanda nəzərdə tuturuq 
ki, bu, Azərbaycan vətəndaşları üçün nə 
isə bir abstrakt məfhum deyil, nə isə bir 
şeyi öyrənmək kimi deyil, bu, məhz bizim 

həyat tərzimizdir və biz bundan fərəhləni-
rik. Biz, həmçinin fərəhlənirik ki, bu dəyər-
ləri əsrlər boyu qoruyub saxlaya bilmişik 
və çox keşməkeşli vaxtlarda - toqquşma-
lar, münaqişələr, müharibələr vaxtında qo-
ruyub saxlaya bilmişik. 

Əslində, bütün bu hadisələr bizim sər-
hədlərimizə çox yaxın bir məsafədə baş 
verir və həmçinin əvvəllər bir neçə il ər-
zində Azərbaycan daxilində də olub. Bu, 
elə bir məsələdir ki, biz onları dostlarımız-
la bölüşmək istərdik. Həmçinin öz əmin-
liyimizi nümayiş etdiririk ki, biz bu yolda 
addımlarımızı davam edəcəyik. Əminəm 
ki, bununla hər bir ölkə uğur qazana bilər. 
Çünki əgər siz birincisi, bu məsələləri 
daxilən nəzərdən keçirsəniz, elə bir mühit 
yaranar ki, bütün etnik qrupların, dinlərin 
nümayəndələri özlərini ləyaqətli, təhlükə-
siz şəraitdə hiss edərlər və onlara müna-
sibət ədalətli olar. Əgər belə olmasa, bu, 
yalnız ayrı-seçkiliyə, etimadın çatışmaz-
lığına aparıb çıxarar və sonda bu, sosial 
və bir çox hallarda siyasi çətinliklərlə nəti-
cələnər. Bu, ölkə daxilində parçalanmaya 
səbəb olar. 

Buna görə, məhz təcrübəmiz göstərir 
ki, biz müstəqilliyin ilk illərində çox çətin-
liklər yaşadıq və bu vəziyyətdən çıxa bil-
dik. Çünki o vaxt işğal var idi, çox iqtisadi 
və sosial çətinliklər özünü büruzə verirdi. 
Azərbaycanı parçalamaq cəhdləri var 
idi və məhz aqressiv separatçılıq var idi. 
Bütün bunlar Azərbaycan xalqının məhz 
həmrəyliyini, birliyini sınağa çəkdi. Buna 
görə milli maraqların qorunması bizim 
uğurumuz üçün çox vacib amil idi. Əlbət-
tə ki, bu kontekstdə dini rəhbərlərin rolu 
xüsusi əhəmiyyət kəsb edir. Elə sizin də 
müzakirə edəcəyiniz məsələlərdən biri bu-
nunla bağlıdır. Forumda yüzdən artıq dini 
nümayəndə iştirak edir. Əminəm ki, onlar 
qarşılıqlı anlaşmanın və hörmətin güclən-
dirilməsinə töhfə verəcəklər. 

Azərbaycana gəldikdə, mədəniyyət-
lərarası dialoq elə bir məfhumdur ki, biz 
onu güclü şəkildə təşviq edirik. Ölkəmiz-
də çoxsaylı tədbirlər təşkil edirik. Bunlar 
dinlərarası dialoqla bağlıdır. Müzakirələrin 
bir hissəsi olaraq məhz bunu Ümumdünya 
Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu çərçi-
vəsində həyata keçiririk və digər tədbirlər-
də bu məsələyə toxunuruq. Bununla bağlı 
xüsusi müzakirə sessiyası və COP29 
tədbiri də olacaqdır. Bu dialoq məsələsi 
orada da müzakirə olunacaqdır. Əminəm 
ki, bütün dünyadan gələn bu sahə üzrə 
rəhbərlər bu gün Bakıda həmrəylik nüma-
yiş etdirəcəklər və liderlik göstərəcəklər. 
Çünki dini nümayəndələrin rolu dünyada 
bütün xalqlar üçün vacibdir və onlar həmin 
rəhbərlərdə sülh, tolerantlıq, qarşılıqlı hör-
mət kimi müsbət mesajları eşitməlidirlər. 
Bunlar çox vacib amillərdir. Əfsuslar olsun 
ki, biz bəzi hallarda fərqli mesajları da eşi-
dirik və bu da əlavə gərginlik yaradır. Bir 
sözlə, düşünürəm ki, bu istiqamətdə müs-
bət tendensiyalar güclü şəkildə dəstəklən-
məlidir. 

Müzakirə olunacaq məsələlərdən biri 
də çoxtərəflilikdir. Azərbaycan öz təcrübə-
sini göstərib. Biz qəti şəkildə çoxtərəfliliyə 
sadiqik. Biz çoxtərəflilik dəyərlərini 120 
ölkənin üzv olduğu Qoşulmama Hərəka-
tında 2019-cu ildən bu ilin əvvəlinə qədər 
təşviq etmişik. O, BMT-dən sonra ikinci 
ən böyük təşkilatdır və həmçinin bunun-
la bağlı yekdil qərarımız oldu, sədrliyimiz 

yekdil qərarla əlavə bir il də artırıldı. Təbii 
ki, Qoşulmama Hərəkatının vacib təməl 
dəyərləri məhz suverenlik, ölkələrin ərazi 
bütövlüyü, daxili işlərə qarışmamaqdır. Biz 
həmin Hərəkatın təsisatlanması seqmen-
tinin gücləndirilməsinə çalışdıq və bunun-
la bağlı daxildə şəbəkə yaratdıq, qadınla-
rın və gənclərin təşkilatlarını təsis etdik. 
Bütün bunlar məhz Azərbaycan tərəfindən 
yaradılıb.

Əminəm ki, Qoşulmama Hərəkatının 
təsisatlanması istiqamətində inkişafı gələ-
cəkdə də davam edəcək. Çünki hazırda 
dünyaya nə lazımdır, bəzi böyük ölkələr 
bu və ya digər qütbə aid deyil, onların 
öz hüquqları və öz maraqları var. Onla-
rın bəzilərinin çox ağrılı-acılı müstəmləkə 
tarixçəsi olub və həmin ölkələrin səsi din-
lənilməlidir, onlar yaddan çıxarıla bilməz. 
Buna görə də həmin Hərəkatda bizim 
sədrliyimiz məhz bu məqsədi güdürdü 
və biz daha çevik, daha fəal olmağa ça-
lışdıq. İstədik Hərəkat daha təsirli olsun.  
COVID vaxtlarında biz, həmçinin Qoşul-
mama Hərəkatının platformasından isti-
fadə edərək həmin faciəvi xəstəliyin fə-
sadlarını müzakirə etməyə çalışdıq. Çünki 
pandemiya bütün ölkələrə təsir göstərdi. 

Azərbaycan məhz o ölkələrdən biri 
idi ki, fəal şəkildə peyvənd millətçiliyinə 
qarşı çıxış etdi, səsini qaldırdı və ucaltdı. 
Bildiyiniz kimi, pandemiyanın ilk aylarında 
peyvənd çatışmırdı. Pul vəsaitləri çox olan 
bir sıra ölkələr özlərində çox böyük sayda, 
hətta beş dəfədən artıq peyvənd topladı-
lar. Bunu necə etmək olar?! Bununla onlar, 
sadəcə, bir çox digər ölkələrin səhiyyə sis-
temini heçə endirdi ki, onların da peyvənd-
lərə çıxışı yox idi. Ona görə milli maraqlar 
baxımından, əlbəttə ki, Azərbaycan həmin 
Qoşulmama Hərəkatında sədrliyi zamanı 
peyvənd milliyyətçiliyinə qarşı mübarizə 
apardı və biz Baş Assambleyada bununla 
bağlı təşəbbüskar olduq. 

Biz bir məsələni də Qoşulmama Hərə-
katının sədri kimi hər zaman təşviq edir-
dik. Bu, yeni müstəmləkə tendensiyala-
rına qarşı mübarizədir. Artıq söylədiyim 
kimi, həmin Hərəkatın üzvlərinin əksər 
hissəsinin çox ağır, qaranlıq müstəmləkə 
tarixçəsi olub və buna qarşı mübarizənin 
aparılması o deməkdir ki, biz buna ina-
nırıq. Çünki biz ədalət naminə danışırıq, 
çünki biz beynəlxalq hüquq naminə danı-
şırıq. Yəni, biz belə bir məsələyə imkan 
verə bilmərik ki, indi – XXI əsrdə bəzi Av-
ropa ölkələri digər xalqlara müstəmləkə 
kimi yanaşsın. Təbii ki, biz öz səsimizi 
ucaltdıqda, Hərəkatda sədrliyimiz zamanı 
bu məsələni qaldırdıqda bu, onunla bağlı 
deyildi ki, biz hansısa ölkələrə qarşı idik. 
Biz, sadəcə, ədalətə, beynəlxalq hüquqa 
bağlı idik. Bu, yaddan çıxmalı deyil. 

Dünya məcburi assimilyasiyaya apa-
ran belə bir iyrənc neokolonializm təcrü-
bəsinə göz yummamalıdır. Ondan çox 
fransız dənizaşırı ərazisində həyata keçi-
rilən məcburi assimilyasiya əsla qəbuledil-
məzdir və buna son qoyulmalıdır. Bu sə-
bəbdən Avropa təsisatları bəzən çalışırlar 
Avropada olmayan ölkələrin daxili işlərinə 
müdaxilə etsinlər. Amma Avropa Parla-
menti və AŞPA bununla bağlı səsini çıxar-
mır. Çünki yeni müstəmləkə tendensiyala-
rı yenə də davam edir. Onda siz nəyə görə 
tənqid etmirsiniz? Nəyə görə siz sanksiya-
lar tətbiq etmirsiniz? Nəyə görə susursu-
nuz? Bəli, biz sədr olaraq Hərəkat daxilin-
də bu işi gördük. Bu, bizim vəzifəmiz idi. 
İndi görürük ki, digər ölkələrə, imperiyada 
yaşayan xalqlara gəldikdə, biz bilirik ki, 
azad və müstəqil olmaq nə deməkdir. Biz 
bunu bilirik və həmin insanlara kömək et-
mək istəyirik. Çünki onlar öz hüquqlarını 
müdafiə etmək, müstəqilliyə qovuşmaq, 
öz mədəniyyətlərini, öz dillərini qorumaq 
istəyirlər. Bu, elə bir məsələdir ki, hesab 
edirəm hər bir normal insan məhz bu 
hüququ müdafiə edər. 

Bir sözlə, bu, çox vacib məsələdir. Bu, 
həmçinin mədəniyyətlərarası dialoq üçün 
vacibdir. Biz burada ikiüzlü ola bilmərik, 
ikili standartları tətbiq edə bilmərik. Yaxud 
da ki, əgər görürüksə ikili standartlar nü-
mayiş etdirilir, biz buna göz yuma bilmərik. 
Əgər siz insanlara xoş olan tolerantlıqdan, 
demokratiyadan, insan hüquqlarından da-
nışıb, amma digər tərəfdən, siz dənizdə 
olan 10-dan artıq ərazidə bunun əksini 
edirsinizsə, bu, riyakarlıqdan, ikili stan-
dartlardan başqa bir şey deyil. Əlbəttə ki, 
bu sahələrdə həmin yanaşma tətbiq olu-
nacaqdır. 

Azərbaycan COP29-a yekdil qərarla 
ev sahibliyi edən ölkə seçildi. Biz indi öz 
rolumuzu körpülərin salınmasında görü-

rük. Mən tariximiz, coğrafiyamız, qarşılıq-
lı əlaqələrimiz, Avropa təsisatları ilə olan 
münasibətlərimiz, eyni zamanda, coğrafi 
baxımdan Qərb ilə Şərq arasında yerləş-
məyimiz barədə söylədim ki, biz bu amil-
lərlə çox iş görə bilərik. Hazırda biz qeyd 
edirik ki, əvvəlki sədrliyimiz zamanı oldu-
ğu kimi körpülər salmağa çalışacağıq. 

Əlbəttə ki, iqlim dəyişmələrinə aid olan 
məsələlərə gəldikdə, bizə maliyyə vəsaiti 
lazımdır. Bəli, maliyyə məsələsi öz növbə-
sində COP29-un əsas mövzusu olacaq. 
Lakin bizə həmrəylik və qarşılıqlı etimad 
lazımdır. Biz bir-birimizi günahlandırma-
lı deyilik ki, kim planetə daha çox zərbə 
vurub. Yaxud da qlobal istiləşməyə görə 
kimin daha çox məsuliyyət daşıması ilə 
bağlı mübahisə etməməliyik. Əgər biz bu 
davranışı davam etdirsək, onda bunun 
sonu faciə olacaq. Mən bu yaxınlarda 
tərəfdaşlarımızla iqlim dəyişikliyi ilə bağlı 
danışdım. Bu, qaçılmazdır. Çünki biz neft 
hasil edən ölkəyik və dedim ki, neft-qa-
zımızın olması bizim günahımız deyil. 
Başqalarının da belə təbii sərvətləri var və 
əlbəttə ki, onların öz təbii sərvətlərindən 
ölkələrinin faydası üçün istifadə etmək 
imkanı var. Azərbaycana gəldikdə, bu im-
kan nəinki Azərbaycana aiddir, biz təbii 
qazımızı səkkiz ölkəyə çatdıraraq onların 
enerji təhlükəsizliyinə töhfə veririk. Əgər 
biz bu gün məhz yol təchizatlarına, enerji 
təchizatlarına baxsaq görərik ki, onlar çox 
müxtəlifdir. Ona görə bizim səylərimiz kör-
pülərin salınmasına yönələcək. 

Avropa–Qlobal Cənub istiqamətinə 
və həmrəyliyə gəldikdə, biz buna nail ola 
bilərik. Bunun üçün biz ürəkdən çalışma-
lıyıq, gündəliyimiz də buna köklənib. Eyni 
zamanda, bizim özümüzün yaşıl gündəli-
yimiz var və biz buna COP29-a ev sahib-
liyi etmək şərəfinə layiq görüləndən xeyli 
əvvəl başlamışıq. 2027-ci ilə qədər bizdə 
2 qiqavat Günəş və külək enerjisi stansi-
yaları işə düşəcək və 2030-cu ilə qədər 
əlavə 5 qiqavat da istismara veriləcək. 
Bunun sayəsində bərpaolunan enerjini 
elektrik enerjisi istehsalında istifadə etmək 
üçün bizə imkan yaranacaqdır. Bütün bun-
lar üçün biz çox yaxşı sərmayə şəraiti ya-
ratmışıq, sərmayədarlar var. Biz, həmçinin 
bərpaolunan enerji mənbələrindən istifadə 
edirik. Bu, elə bir faktdır ki, biz onun əsa-
sında beynəlxalq ictimaiyyət tərəfindən 
dəyərləndirilməliyik, yalnız sırf neft-qazın 
olması ilə deyil. Yəni, biz bununla bağlı 
hər hansı səhv addım atmırıq. Azərbay-
can, onun göstəriciləri, iqlim dəyişmələ-
rinə gəldikdə, hesab edirəm ki, onlar nü-
munəvi hesab oluna bilər. 

Yekun bir məsələni də qeyd edim. Bu 
da sizin müzakirələr gündəliyinizə aid-
dir ki, sülh və təhlükəsizlik münaqişədən 
sonrakı vəziyyətlə bağlı olan məsələlərdir. 
Azərbaycan sülhü müharibə vasitəsilə tə-
min etdi. Hesab edirəm ki, bu, lazımınca 
nəzərdən keçirilməlidir. Biz demək olar 
30 il ərzində işğal altında olmuşuq. Bü-
tün əvvəlki dialoq forumlarında mən işğal 
və ədalətsizlik haqqında danışmışam və 
bildirmişəm ki, insanlar bundan əziyyət 
çəkiblər. Bizim beynəlxalq səviyyədə ta-
nınmış ərazimizin 20 faizi demək olar ki, 
müstəqilliyin ilk illərindən 2020-ci ilədək iş-
ğal altında qalıb və bir milyona yaxın azər-
baycanlı qaçqın və məcburi köçkün olub, 
biz etnik təmizləməyə məruz qalmışıq. Bu, 
Qarabağda və Şərqi Zəngəzurda baş ve-
rib. Burada tamamilə yerlə-yeksan olunan 
sahələri görmüşük. 

İndi biz azad edilmiş ərazilərə daxil 
olanda bunu öz gözlərimizlə görürük. 
Əminəm ki, iştirakçılardan bəziləri azad 
olunmuş ərazilərə baş çəkəcəklər. Biz öz 
səsimizi ucaltmışıq, biz ürəkdən çalışdıq, 
diplomatiya sahəsində işlədik, bütün bey-
nəlxalq təşkilatlar qətnamələri və qərarları 
qəbul etdi və orada erməni qüvvələrinin 
çıxarılması tələb olunurdu. O cümlədən 
BMT-nin Təhlükəsizlik Şurası dörd qət-
namə qəbul etdi. Amma bu, işləmədi, çün-
ki implementasiya mexanizmi yox idi. Bu, 
bizim diqqətimizdən kənarda qala bilməz-
di. Həmin qətnamələri qəbul edənlər heç 
bir şey etmədilər ki, onlar icra olunsun. 
Odur ki, biz sülhə müharibə yolu ilə nail 
olmalı idik və 2020-ci ildə 44 günlük Vətən 
müharibəsi nəticəsində ərazilərimizin bö-
yük hissəsini azad etdik. 

Ötən ilin sentyabr ayında isə biz öz 
ərazi bütövlüyümüzü, suverenliyimizi tam 
şəkildə bərpa etdik. İndi isə biz münaqişə-
dən sonrakı vəziyyətdəyik. Münaqişədən 
sonrakı vəziyyətə gəldikdə, bir daha de-
yirəm, Azərbaycan çox fəal çalışır, Azər-
baycan məhz Ermənistana sülh sazişi ilə 

bağlı danışıqlara başlamaq təşəbbüsünü 
irəli sürdü. Azərbaycan məhz o ölkədir ki, 
baza prinsiplərini, hətta sülh sazişinin la-
yihəsini hazırladı. İndi iki ölkə arasında da-
nışıqlar gedir və bu danışıqlar bizim təklif-
lərin layihəsi üzərində aparılır. Demək olar 
ki, 30 il insanlar əziyyət çəkib, beynəlxalq 
hüquq pozulub, bizim bütün mədəni, tarixi 
məkanlarımız, o cümlədən, 67 məsciddən 
65-i erməni vandalları tərəfindən tamamilə 
məhv edilib. Qeyd edirəm ki, bəzi ölkələr 
Ermənistana dəstək verirdi. 

Ötən ilin sentyabr ayında biz ərazi bü-
tövlüyümüzü, suverenliyimizi tam bərpa 
edəndən sonra Ermənistanın dırnaqarası 
qarantorları tərəfindən siyasi hücumlara 
məruz qaldıq. Buna baxmayaraq, biz yenə 
sülh təklif etdik. İndi isə biz, əslində, müs-
bət tendensiyaya və sülhə doğru gedirik, 
sərhədlərin delimitasiyası başlayıb. Nəinki 
delimitasiyası, hətta demarkasiyası başla-
yıb. Mən burada çıxış etdiyim zaman bu 
iş gedir. Buna iki ölkə tərəfindən hər hansı 
bir vasitəçi olmadan nail olunub. Bu, bir 
daha onu göstərir ki, bizə vasitəçi lazım 
deyil. Xüsusən də o insanlar ki, məhz öz 
məqsədlərini güdürlər və yardım etmək 
istəmirlər. Onlar bizim bölgəyə öz fərdi, 
siyasi və iqtisadi maraqları naminə mü-
daxilə etmək istəyirlər. Onlar həmin alova 
yenidən odun atmaq istəyirlər. Biz Cənubi 
Qafqazda buna icazə verməyəcəyik, im-
kan verməyəcəyik. Otuzillik toqquşmadan 
sonra Ermənistan da aydın şəkildə anlayır 
ki, biz Cənubi Qafqazda sülh istəyirik və 
sülh bu bölgədə yalnız Azərbaycanla Er-
mənistan arasında normallaşma vasitəsilə 
həll oluna bilər.  

Bununla mən çıxışımı yekunlaşdı-
rıram, vaxtınızı çox almaq istəmirəm. 
Diqqətinizə görə minnətdaram. Sizə mü-
zakirələrinizdə böyük uğurlar diləyirəm. 
Çox sağ olun, sizə xoş səfər arzulayıram.

***
M o d e r a t o r  Al aslan zerdem: Cənab 

Prezident, bizim üçün, Forumumuz üçün 
aydın təlimatları verdiyinizə görə minnət-
daram. Biz Sizin nitqinizdə qlobal sülh və 
təhlükəsizliklə bağlı fikirlərlə tanış olduq 
və nə edilməlidir, Azərbaycan bu günə 
qədər nə edib. Mən, sözün əsl məna-
sında, göstərdiyiniz rəhbərliyə görə Sizə 
təşəkkürümü bildirirəm. Çünki Siz Cənubi 
Qafqazı elə bir məkana çevirmisiniz ki, bu-
rada ortaq gələcək mümkündür. 

***
Dünyada baş verən gərgin proseslər 

fonunda “Sülh və qlobal təhlükəsizlik na-
minə dialoq” mövzusunda VI Ümumdün-
ya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumunun 
əhəmiyyətini xüsusi vurğulayan BMT Si-
vilizasiyalar Alyansının Ali nümayəndə-
si igel Anxel oratinos dedi: Dialoq 
sülhə aparan yoldur və biz parçalanmış 

keçmişdən ümumi ortaq gələcəyimizə ad-
dımlayacağıq. İstərdik ki, bundan sonra 
normallaşmanı, münasibətlərin qurulma-
sını nümunə kimi götürək. Bu kontekstdən 
çıxış edərək qlobal səviyyədə səylərimizi 
davam etdirəcəyik. İstərdik ki, insanlar 
arasında etimad daha da bərpa olunsun. 
Cənab Prezident, “Bakı Prosesi” bizə la-
zımdır. Ümid edirəm ki, burada aparılan 
müzakirələr və bu Forum parlaq gələcəyi-
mizə töhfə verəcək.  

***
ICESCO-nun Baş direktoru alim bin 

əhəmməd Əl alik Prezident İlham  
Əliyev tərəfindən 2008-ci ildə irəli sürül-

müş mədəniyyətlərarası dialoqa dair “Bakı 
Prosesi”nin iqtisadiyyat, elm, iqlim sahələ-
ri kimi qlobal çağırışların səsləndiyi mü-
hüm platforma olduğunu qeyd edərək bil-
dirdi: Hazırda Mədəniyyətlərarası Forum 
özünün VI interaktiv formasında Azərbay-
canın gözəl tərəqqisini qeyd edir və ölkəni 
digərlərindən fərqləndirir. ICESCO-nun 
bu dinamik ölkənin rəhbərliyi ilə özünün 
müstəsna tərəfdaşlığından fərəhlənməyə 
hər bir əsası var. Ölkənin tarixi şəhəri 
Şuşa İslam dünyasının mədəniyyət pay-
taxtı kimi fəaliyyətə başlamağa hazırlaşır. 
Bu, mayın 11-də olacaq. Biz ICESCO ilə 
Azərbaycan arasında cari əməkdaşlığın 
yeni mərhələsinin şahidiyik. O, mədəniy-
yət və sivilizasiya sahələrində fəaliyyətləri, 
proqramları və layihələri əhatə edir. 

ardı ü səhifədə
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Bakıda VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu işə başlayıb
əvvəli i səhifədə

VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası 
Dialoq Forumunun münaqişələrin həlli 
və qlobal böhrandan çıxış istiqamətində 
əhəmiyyətini qeyd edən UNESCO Baş 
direktorunun sosial və humanitar elmlər 
üzrə müavini xanım Qabriela Ramos 
mədəniyyət sahəsi ilə bağlı əməkdaş-

lıq məsələlərinə də toxunaraq dedi: Biz, 
əslində, əməkdaşlığı çox geniş sayda 
ölkələrlə edirik. Biz burada Azərbayca-
nı da nəzərdə tuturuq. İstəyirik ki, bu-
rada məhz incəsənət, mədəniyyət, elm 
sahələrində fəaliyyət göstərən xadimlər 
bir araya gəlsinlər, öz fərqli identikliklə-
rini bölüşsünlər, öz tarixçələrindən da-

nışsınlar. Hesab edirəm ki, Azərbaycan 
bu baxımdan çox gözəl tanınan ölkədir. 
Çünki Siz, cənab Prezident, bir çox təd-
birlərə ev sahibliyi etmisiniz. 

***
Bəşəriyyəti narahat edən qlobal 

çağırışların diqqət mərkəzinə çevril-
diyi Forum çərçivəsində aparılan mü-
zakirələrin rolundan danışan BMT-nin 
Turizm Təşkilatının İcraçı direktoru 
Zoritsa roseviç Azərbaycanın ev-
sahibliyi etdiyi qlobal tədbirlərin turizm 

və miqrasiya sahəsində də mövcud 
problemlərin həllində əhəmiyyətini vur-
ğulayaraq dedi: Bu il COP29-un məhz 
Bakıda keçirilməsi Sizin sadiqliyinizin 

təzahürüdür. İlbəil bu forum öz əhə-
miyyətini tərəfdaşlığın möhkəmləndiril-
məsi, tövsiyələrin verilməsi, mədəniy-
yətlərarası dialoq çərçivəsində mühüm 
və aktual məsələlərin təşviqi üçün əsas 
platforma kimi nümayiş etdirir. 

***
Moderator Al aslan zerdem V I  

Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dia-
loq Forumunda dünyanı narahat edən 
mühüm mövzuların müzakirəsinə ya-
ratdığı şəraitə və dəstəyə görə Azər-
baycana təşəkkürünü bildirərək dedi: 
2011-ci ildə forum yarandıqdan sonra 
verdiyi güclü dəstəyə görə Prezident 
Əliyevə ən dərin təşəkkürümüzü və sə-
mimi təbriklərimizi çatdırıram. Cənab 
Prezident və dəyərli tərəfdaşlarımız, 
Sizin işə sadiqliyiniz və rəhbərliyiniz bu 
mühüm toplantının uğurunda və onun 
təsirində həlledici olmuşdur. 

***
Açılış mərasimindən sonra forum 

işini plenar və panel sessiyalarla da-
vam etdirdi.

***

Qeyd edək ki, forum Azərbaycan hö-
kumətinin təşkilatçılığı, UNESCO-nun, 
BMT-nin Sivilizasiyalar Alyansının, 
Dünya Turizm Təşkilatı və ICESCO-nun 
tərəfdaşlığı ilə keçirilir. Tədbirdə 100-dən 
çox ölkəni təmsil edən 700 mötəbər qo-
naq iştirak edir. 

Yüksək səviyyəli dövlət xadimləri, 
parlament rəhbərləri, dini liderlər, alim-
lər, jurnalistlər və müxtəlif etnik və mə-
dəni qrupa daxil olan şəxslərdən ibarət 
iştirakçılar mənalı dialoq vasitəsilə sülh 
və qlobal təhlükəsizliyə doğru irəliləyişə 
nail olmaq üçün bir araya gəliblər.

Üç gün davam edəcək forum çərçi-
vəsində 4 plenar sessiyanın və 12 panel 
müzakirənin keçirilməsi nəzərdə tutulur. 
Müzakirə olunacaq mövzular təhsil, 
gənclər, iqlim dəyişikliyi, süni intellekt, 
mədəni irsin mühafizəsi, qanunsuz miq-
rasiya və digər sahələri əhatə edir.

Forum iştirakçılarının Azərbaycanın 
30 illik işğaldan azad edilmiş ərazilərinə 
səfərlərinin təşkili də gözlənilir. Təd-
bir çərçivəsində Ağdamda və Şuşada 
xüsusi panel sessiyaların keçirilməsi 
də nəzərdə tutulur. Bu, eyni zaman-
da, Azərbaycanın işğaldan azad etdi-
yi ərazilərdən beynəlxalq ictimaiyyətə 

müraciət üçün bir platforma yaratmaq 
fürsətidir.

Xatırladaq ki, Prezident İlham  
Əliyev tərəfindən 2008-ci ildə irəli sü-
rülmüş mədəniyyətlərarası dialoqa dair 
“Bakı Prosesi”nin tərkib hissəsi sayılan 
Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dia-
loq Forumu ilk dəfə Bakıda 2011-ci ildə, 
sonra isə 2013-cü, 2015-ci, 2017-ci 
və 2019-cu illərdə təşkil olunub. Ötən 
müddət ərzində Forumun coğrafiyası 
çox genişlənib, tədbirə qoşulan ölkələ-
rin və qurumların sayı xeyli artıb. Fo-
rumlara ümumilikdə 10 mindən çox iş-
tirakçı – hökumət rəsmiləri, beynəlxalq 
təşkilat və institutlardan rəhbər və nü-
mayəndələr qatılıblar. Eyni zamanda, 
forumlar çərçivəsində 200-dən artıq 
müxtəlif formatlı və miqyaslı tədbirlər, 
plenar və panel müzakirələr, təqdimat-
lar təşkil olunub. 

Bəşəriyyəti narahat edən qlobal 
çağırışların diqqət mərkəzinə çevrildi-
yi ötən beş forum çərçivəsində aparı-
lan müzakirələr, tərtib edilən sənədlər 
beynəlxalq təşkilatlar üçün əsas istinad 
rolunu oynayıb və “Bakı Prosesi” mədə-
niyyətlərarası dialoqa dair vacib platfor-
ma kimi qəbul edilib.

Türk dövlətlərinin dini  
rəhbərləri ilə səmimi söhbət

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev mayın 1-də Türk 
Dövlətləri Təşkilatına (TDT) üzv və müşahidəçi dövlətlərin müsəlman dini 
rəhbərlərindən ibarət nümayəndə heyətini qəbul edib. 

Nümayəndə heyətinə Özbəkistan 
Müsəlmanlar İdarəsinin sədri Nuriddin 
Xaliknazarov, Qazaxıstan Müsəlman-
lar İdarəsinin sədri Naurızbay Otpenov, 
Qırğızıstan Müsəlmanlar İdarəsinin 
sədri Abdulaziz Zakirov və Şimali Kipr 
Türk Respublikasının Diyanət İşləri 
Başkanı Ahmet Unsal daxildir.

Görüşdə VI Ümumdünya Mədəniy-
yətlərarası Dialoq Forumunun əhəmiy-
yətinə toxunuldu, bu tədbirin xalqlar və 
müxtəlif dinlərin nümayəndələri arasın-
da əlaqələrin möhkəmləndirilməsi işinə 
böyük töhfə verdiyi bildirildi.

Prezident İlham Əliyev Türkdilli 
dövlətlər arasında dostluq və qardaşlıq 
münasibətlərinin uğurla inkişaf etdiyini 
deyərək, eyni zamanda, bu ölkələrin 
dini liderləri arasında əməkdaşlığın hə-
yata keçirilməsinin önəmini qeyd etdi 
və vurğuladı ki, bu əməkdaşlıq ölkələ-
rimiz və xalqlarımız arasında əlaqələ-
rin möhkəmlənməsinə öz töhfəsini 
verir. Dövlətimizin başçısı qonaqların 
işğaldan azad olunmuş ərazilərimizə 
səfərinin önəminə toxunaraq bu səfə-

rin orada gedən proseslərlə yaxından 
tanış olmaq üçün yaxşı imkan yarada-
cağını bildirdi.

Prezident İlham Əliyev Özbəkistan 
Prezidenti Şavkat Mirziyoyevin Azər-
baycana dövlət səfəri zamanı Füzuli-
də inşa olunan Mirzə Uluqbəy adına 1 
nömrəli tam orta məktəbin, Qazaxıstan 
Prezidenti Kasım- omart Tokayevin  
Azərbaycana dövlət səfəri zamanı Fü-
zuli şəhərində inşa olunan Kurmanqazı 
adına Uşaq Yaradıcılıq Mərkəzinin açı-
lışını və Qırğız Respublikasının Prezi-
denti Sadır aparovun Azərbaycana 
dövlət səfəri zamanı Ağdamın Xıdırlı 
kəndində inşa olunacaq tam orta mək-
təb binasının təməlinin qoyulmasını 
dostluq və qardaşlıq əlaqələrimizin tə-
zahürü kimi dəyərləndirdi. Eyni zaman-
da, Şimali Kipr Türk Cümhuriyyətinin 
Prezidenti Ersin Tatarın ölkəmizə rəsmi 
səfərini məmnunluqla xatırladı.

Özbəkistan Müsəlmanlar İdarəsinin 
sədri Nuriddin Xaliknazarov Özbəkis-
tan Prezidenti Şavkat Mirziyoyevin, Şi-
mali Kipr Türk Respublikasının Diyanət 

İşləri Başkanı Ahmet Unsal isə Şimali 
Kipr Türk Cümhuriyyətinin Prezidenti 
Ersin Tatarın salamlarını dövlətimizin 
başçısına çatdırdılar. 

Prezident İlham Əliyev salamlara 
görə minnətdarlığını bildirdi, onun da 
salamlarını Şavkat Mirziyoyevə və Er-
sin Tatara çatdırmağı xahiş etdi.  

Azərbaycanda onlara göstərilən 
qonaqpərvərliyə görə minnətdarlıq-
larını bildirən dini liderlər bu forumun 
önəmini vurğuladılar, dövlətimizin baş-
çısının forumda məzmunlu çıxışının 
onlara dərin təəssürat hissi bağışladı-
ğını dedilər. Qonaqlar bu tədbirin türk-
dilli dövlətlər arasında dostluq və qar-
daşlıq əlaqələrinə söykənən tarixi, dini, 
mədəni köklərimizin bir-birinə daha da 
yaxınlaşmasına xidmət etdiyini vurğu-
ladılar.

Prezident İlham Əliyev işğal döv-
ründə ermənilər tərəfindən tarixi-di-
ni abidələrimizin dağıdıldığını qeyd 
edərək hazırda həmin ərazilərimizdə 
aparılan genişmiqyaslı bərpa işləri çər-
çivəsində yeni məscidlərin inşa edildi-
yini, dağıdılanların isə bərpa olunduğu-
nu dedi.

Qafqaz Müsəlmanları İdarəsinin 
sədri şeyxülislam Allahşükür Paşa-
zadə Azərbaycanda dini azadlıqla-
rın təmin olunması, islami dəyərlərin 
qorunması işinə dövlət səviyyəsində 
göstərilən qayğıya, həmçinin işğaldan 
azad edilmiş torpaqlarımızda tarixi-di-
ni abidələrimizin, məscidlərimizin bər-
pasına görə Prezident İlham Əliyevə 
minnətdarlığını bildirdi, bu istiqamətdə 
Heydər Əliyev Fondunun həyata keçir-
diyi işləri xüsusi olaraq qeyd etdi, Fon-
dun dini-mədəni sərvətlərimizin qorun-
masında oynadığı rolu vurğuladı.

Qafqaz Müsəlmanları İdarəsinin 
sədri Azərbaycanda dini dəyərlərin qo-
runmasında ulu öndər Heydər Əliyevin 
müstəsna xidmətlərini dərin ehtiramla 
yad etdi.

Şimali Qafqaz regionu müftilərinin 
dini həmrəylik məramı

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev mayın 1-də Rusiya 
Federasiyası Qaraçay-Çərkəz Respublikasının müftisi İsmayıl Berdiyevin 
başçılıq etdiyi Rusiya Federasiyası Şimali Qafqaz regionunun müftilərindən 
ibarət nümayəndə heyətini qəbul edib. 

Nümayəndə heyətinə Çeçenistan 
Respublikasının müftisi Salah Mejiyev, 
Stavropol diyarının müftisi Muxamed 
Raximov, Kabardin-Balkar Respub-
likasının müftisi Həzrətəli Dzasejev, 
Şimali Osetiya – Alaniya Respublika-
sının müftisi Hacımurad Qatsalov, Adi-
gey Respublikasının müftisi Askarbiy 
Kardanov, Kalmıkiya Respublikasının 
müftisi Soltanəhməd Karolayev, Şi-
mali Qafqaz İslam Universitetinin rek-
toru Şarabuddin Çoçayev və Qafqaz 
Müsəlmanları İdarəsinin Dağıstan 
Respublikası üzrə nümayəndəsi Şaha-
biddin Kərimov daxildir.

Söhbət zamanı VI Ümumdünya 
Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumunun 
önəminə toxunularaq, müxtəlif mədə-
niyyətlər və dinlərarası əlaqələrin qu-

rulmasında bu tədbirin rolu qeyd edildi.
Görüşdə Azərbaycanın Rusiyanın 

müxtəlif regionları, o cümlədən, ölkə-
mizin tarixi, mədəni köklərlə bağlı oldu-
ğu Şimali Qafqaz regionu ilə əlaqələ-
rinin ümumilikdə Azərbaycan-Rusiya 
ikitərəfli dostluq münasibətlərinin inki-
şafına töhfə verdiyi vurğulandı.  

Dövlətimizin başçısının Rusiya Fe-
derasiyası Şimali Qafqaz regionunun 
müftilərindən ibarət nümayəndə heyəti 
ilə əvvəlki görüşləri məmnunluqla xatır-
landı.

Qeyd olundu ki, Azərbaycanın və 
Rusiyanın Şimali Qafqaz regionunun 
dini liderlərinin əlaqələri xalqlarımız 
arasında münasibətlərimizin möhkəm-
ləndirilməsi işinə xidmət edir.

Sonda xatirə şəkli çəkdirildi. 

Dövlətimizin bașçısı KAICIID-in Baș katibini qəbul edib

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev mayın 1-də Beynəlxalq 
Dinlərarası və Mədəniyyətlərarası Dialoq Mərkəzinin (KAICIID) Baş katibi 
Zuhair Əlhartini qəbul edib.

Görüşdə dövlətimizin başçısı VI 
Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Di-
aloq Forumunda 110-dan çox ölkə-
nin nümayəndələrinin iştirakını və bu 
tədbirin dünyada sülh gündəliyinin 
irəlilədilməsinə, dialoqa və körpülərin 
qurulmasına xidmət etdiyini diqqətə 
çatdırdı. COVID-lə əlaqədar Forumun 

təşkilində müəyyən fasilələrin yarandı-
ğını deyən Prezident İlham Əliyev artıq 
onun fəaliyyətinin tam şəkildə bərpa 
olunduğunu və davamlı şəkildə keçi-
riləcəyini qeyd etdi.

KAICIID-in Baş katibi bu Forumun 
yüksək səviyyədə təşkilinə görə Prezi-
dent İlham Əliyevə təşəkkürünü bildirdi 

və dövlətimizin başçısının tədbirin açı-
lışındakı nitqində dünyaya çox vacib 
mesajlar verdiyini vurğuladı. O, Azər-
baycanın müxtəlif dinlər arasında daim 
bir harmoniya mərkəzi olduğunu dedi, 
ölkəmizdəki tərəf müqabilləri ilə yaxın-
dan əməkdaşlıq etdiyini bildirdi.

KAICIID tərəfindən həyata keçirilən 
layihələr barədə məlumat verən Baş 
katib bundan sonra da Azərbaycanla 
birlikdə müxtəlif layihələrin reallaşdı-
rılması üçün yaxından işləyəcəklərini 
diqqətə çatdırdı. O, həmçinin qeyd etdi 
ki, bu forum çərçivəsində gündəlikdə 
duran məsələlər KAICIID tərəfindən də 
yaxından dəstəklənir.

Dövlətimizin başçısı Azərbaycanın 
multilateralizmə – çoxtərəfli diplomati-
yaya mühüm əhəmiyyət verdiyini bildir-
di, ölkəmizin Qoşulmama Hərəkatında-
kı sədrliyini qeyd etdi. Prezident İlham 
Əliyev COVID dövründə Azərbaycanın 
80-dən çox ölkəyə dəstək göstərdiyini 
dedi. 

Söhbət zamanı KAICIID-lə Azər-
baycanın təsisatları arasında müxtəlif 
sahələrdə əməkdaşlıq məsələləri mü-
zakirə olundu.

Azərbaycan rəhbərinin Rusiyanın  
baş ravvini ilə görüşü

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev mayın 1-də Rusiyanın Baş 
ravvini Berl Lazarı qəbul edib.

Görüşdə VI Ümumdünya Mədə-
niyyətlərarası Dialoq Forumunun bey-
nəlxalq əməkdaşlığın genişləndiril-
məsində əhəmiyyəti vurğulanaraq bu 
tədbirin dünya səviyyəsində dinlər və 
mədəniyyətlərarası dialoqun möhkəm-
ləndirilməsi işinə böyük töhfə verəcəyi 
bildirildi.

Söhbət zamanı Azərbaycanda 
hökm sürən tolerant mühit barədə 
danışıldı, bütün dinlərin və xalqların 
nümayəndələrinin ölkəmizdə dinc şə-
raitdə bir ailə kimi yaşadıqları məm-
nunluqla qeyd edildi.

AZƏRTA
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İraq spikeri Azərbaycan şirkətlərini 
əməkdaşlığa çağırdı

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev mayın 1-də İraq 
Respublikası Parlamentinin sədri Möhsin Əli Əkbər Əl-Mandalavini qəbul edib.

Görüşdə VI Ümumdünya Mədəniy-
yətlərarası Dialoq Forumunun əhəmiy-
yəti vurğulanaraq dünyanın müxtəlif 
ölkələrindən çox sayda nüfuzlu qona-
ğın iştirak etdiyi bu tədbirin beynəlxalq 
əməkdaşlıq işinə töhfə verdiyi qeyd 
olundu.

Azərbaycanla İraq arasında 
əlaqələrin zəngin tarixinin olduğunu 
deyən dövlətimizin başçısı hazırda 
İraqda sabitliyin, əmin-amanlığın təmin 
edilməsini müsbət amil kimi qiymət-
ləndirdi. Azərbaycan Prezidenti İraqın 
zəngin tarixə və mədəniyyətə malik 
olduğunu vurğulayaraq ölkələrimiz 
arasında beynəlxalq təşkilatlar çərçi-
vəsində uğurlu əməkdaşlığa toxundu, 
torpaqlarımız erməni işğalı altında olan 
dövrdə İraqın hər zaman ölkəmizin əra-
zi bütövlüyünə və suverenliyinə dəstək 
göstərdiyini qeyd etdi. İraq Preziden-
tinin həm rəsmi, həm də Qoşulmama 
Hərəkatının Zirvə görüşündə iştirak 
etmək məqsədilə ölkəmizə səfərləri-
ni xatırladan dövlətimizin başçısı bu 
yaxınlarda Azərbaycanın iki nazirinin 
rəhbərliyi ilə nümayəndə heyətlərinin 
İraqa səfər etdiklərini, İraqın Baş na-
ziri tərəfindən qəbul olunduqlarını, iq-

tisadi-ticari əlaqələrin genişləndirilməsi 
istiqamətində ətraflı müzakirələrin apa-
rıldığını vurğuladı, hökumətlərarası ko-
missiyanın fəaliyyətinə toxundu.  

Prezident İlham Əliyev müdafiə 
sənayesi, energetika, investisiyalar və 
digər sahələrdə əməkdaşlıq üçün yaxşı 
perspektivlərin olduğunu dedi. 

Dövlətimizin başçısı Möhsin Əli 
Əkbər Əl-Mandalavinin ölkəmizə səfə-
rinin ikitərəfli münasibətlərimizlə bağlı 
məsələlərin müzakirəsi üçün yaxşı für-
sət yaratdığını qeyd etdi.

Qəbula və göstərilən qonaqpərvər-
liyə görə dövlətimizin başçısına min-
nətdarlığını bildirən İraq Parlamentinin 
sədri VI Ümumdünya Mədəniyyətləra-
rası Dialoq Forumunda iştirak etmək-
dən məmnunluqlarını bildirdi.

Azərbaycan ilə Ermənistan arasın-
da münasibətlərin normallaşdırılması 
istiqamətində irəliləyişlə bağlı təbriklə-
rini çatdıran İraq Parlamentinin sədri bu 
proses çərçivəsində dövlətimizin başçı-
sının göstərdiyi səyləri dəstəklədiklərini 
və tezliklə sülh müqaviləsinin imzalan-
masını arzu etdiklərini dedi.

O, Azərbaycanın Qoşulmama Hərə-
katındakı uğurlu sədrliyini qeyd edərək, 

bu Hərəkatın təsisatlanması istiqamə-
tində ölkəmizin verdiyi töhfələri və irəli 
sürdüyü təşəbbüsləri xüsusi vurğuladı. 
Möhsin Əli Əkbər Əl-Mandalavi iki ölkə-
nin parlamentləri arasındakı əlaqələrə 
toxunaraq dedi ki, İraq Parlamenti Azər-
baycanla əlaqələrin bütün sahələrdə in-
kişaf etdirilməsini dəstəkləyir. 

İraqda genişmiqyaslı bərpa-quru-
culuq işlərinin aparıldığını bildirən Par-
lamentin sədri Azərbaycan şirkətlərini 
bu prosesə töhfə verməyə dəvət etdi. 
Möhsin Əli Əkbər Əl-Mandalavi Prezi-
dent İlham Əliyevi tezliklə İraqda gör-
məkdən məmnun olacaqlarını dedi.

Dövlətimizin başçısı İraqa məmnu-
niyyətlə səfər edəcəyini bildirdi.

İraq Parlamentinin sədri COP29-un 
Azərbaycanda keçirilməsi münasibətilə 
də təbriklərini çatdırdı, Bakı şəhərinin 
memarlığının onları heyran etdiyini dedi.

Xoş sözlərə və təbriklərə görə min-
nətdarlığını bildirən Prezident İlham 
Əliyev qeyd etdi ki, Bakı şəhərinin me-
marlıq nümunələrindən olan və dünya 
miqyasında şöhrət qazanmış Heydər 
Əliyev Mərkəzinin memarı məhz İraq 
xalqının yetirməsi Zaha Hadiddir.

Görüşdə qarşılıqlı maraq doğuran 
digər məsələlər barədə də fikir müba-
diləsi aparıldı.

AZƏRTAC

Prezident İlham Əliyev BMT  
Baş katibinin köməkçisini qəbul edib

Azərbaycan Respublikasının  
Prezidenti İlham Əliyev mayın 
1-də BMT Baş katibinin Sülhmə-
ramlı Əməliyyatlar Departamen-
tində qanunun aliliyi və təhlükə-
sizlik təsisatları üzrə köməkçisi 
Aleksandr Zuyevi qəbul edib.

Görüşdə qlobal səviyyədə çox ak-
tual mövzuların müzakirəsi və qarşılıqlı 
fikir mübadiləsinin aparılması baxımın-
dan Bakıda keçirilən VI Ümumdünya 
Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumunun 
önəmi vurğulandı.

Bu tədbirdə bir çox ölkədən xeyli 
sayda nüfuzlu qonağın, eləcə də BMT 
və digər beynəlxalq təşkilatların, on-
ların müxtəlif qurumlarının nümayən-
dələrinin iştirak etməsi Foruma dünya 
səviyyəsində marağın göstəricisi kimi 
qiymətləndirildi.

Azərbaycan ilə BMT, o cümlədən, 
BMT-nin müxtəlif qurumları arasında 
səmərəli əməkdaşlığın həyata keçiril-
diyi məmnunluqla qeyd olundu.

Söhbət zamanı COP29-un Azər-
baycanda keçirilməsi və bununla bağlı 

ölkəmizin BMT ilə sıx əməkdaşlıq etdi-
yi vurğulandı.

RƏSMİ
“Su təchizatı və tullantı suları haqqında” 

Azərbaycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik 
edilməsi barədə” Azərbaycan Respublikasının 
2024-cü il 29 mart tarixli 1112-VIQD nömrəli 

Qanununun tətbiqi və “Su təchizatı və tullantı suları 
haqqında” Azərbaycan Respublikası Qanununun 
tətbiq edilməsi barədə” Azərbaycan Respublikası 

Prezidentinin 2000-ci il 26 yanvar tarixli 266 
nömrəli Fərmanında dəyişiklik edilməsi haqqında
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Fərmanı
Azərbaycan Respublikası Konstitu-

siyasının 109-cu maddəsinin 19-cu və 
32-ci bəndlərini rəhbər tutaraq, “Su təc-
hizatı və tullantı suları haqqında” Azər-
baycan Respublikasının Qanununda 
dəyişiklik edilməsi barədə” Azərbaycan 
Respublikasının 2024-cü il 29 mart tarixli 
1112-VIQD nömrəli Qanununun qüvvəyə 
minməsi ilə əlaqədar həmin Qanunun 
tətbiqini təmin etmək məqsədilə qərara 
alıram:

1 .  Müəyyən edilsin ki:
1.1. “Su təchizatı və tullantı sula-

rı haqqında” Azərbaycan Respublikası 
Qanununun 1-ci maddəsinin on yeddinci 
abzasında, 23-cü maddəsinin 5-ci hissə-
sində, 24-cü maddəsinin 2-ci hissəsinin 
və 38.1-ci maddəsinin ikinci cümlələrində 
nəzərdə tutulmuş müvafiq icra hakimiy-
yəti orqanının səlahiyyətlərini Azərbay-
can Respublikasının Prezidenti həyata 
keçirir

1.2. həmin Qanunun 23-cü maddəsi-
nin 5-ci hissəsində “orqan qurum ” de-
dikdə Azərbaycan Respublikasının Na-
zirlər Kabineti nəzərdə tutulur

1.3. həmin Qanunun 1-ci maddəsinin 
on yeddinci abzasında “orqan qurum ” 
dedikdə Azərbaycan Respublikasının Ta-
rif qiymət  Şurası nəzərdə tutulur

1.4. həmin Qanunun 24-cü maddəsi-
nin 2-ci hissəsinin və 38.1-ci maddəsinin 
ikinci cümlələrində “orqan qurum ” de-
dikdə Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti yanında Vətəndaşlara Xidmət və 
Sosial İnnovasiyalar üzrə Dövlət Agent-
liyi,  sahibkarlıq subyektlərinə münasi-
bətdə həmçinin Kiçik və Orta Biznesin 
İnkişafı Agentliyi qismində Azərbaycan 
Respublikasının İqtisadiyyat Nazirliyi 
nəzərdə tutulur.

2 .  Azərbaycan Respublikasının Na-
zirlər Kabineti:

2.1. “Su təchizatı və tullantı sula-
rı haqqında” Azərbaycan Respublikası 
Qanununun 23-cü maddəsinin 5-ci his-
səsinə uyğun olaraq, tikinti obyektlərinin 
su təchizatı və tullantı sularının axıdıl-
ması sisteminə qoşulması qaydasını bir 
ay müddətində təsdiq edib Azərbaycan 
Respublikasının Prezidentinə məlumat 
versin

2.2. “Su təchizatı və tullantı suları 
haqqında” Azərbaycan Respublikasının 
Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə” 
Azərbaycan Respublikasının 2024-cü il 
29 mart tarixli 1112-VIQD nömrəli Qanu-
nundan irəli gələn digər məsələləri həll 
etsin.

. Azərbaycan Respublikasının Tarif 
qiymət  Şurası “Su təchizatı və tullantı 

suları haqqında” Azərbaycan Respub-

likası Qanununun 1-ci maddəsinin on 
yeddinci abzasına uyğun olaraq, tikinti 
obyektlərinin su təchizatı və tullantı su-
larının axıdılması sistemlərinə qoşulma 
xidmətinə görə ödənişin məbləğlərini bu 
Fərmanın 2.1-ci bəndində nəzərdə tutu-
lan normativ hüquqi akt təsdiq edildikdən 
sonra bir ay müddətində müəyyən etsin.

. “Su təchizatı və tullantı sula-
rı haqqında” Azərbaycan Respublika-
sı Qanununun tətbiq edilməsi barədə” 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
2000-ci il 26 yanvar tarixli 266 nömrəli 
Fərmanının Azərbaycan Respublikası-
nın Qanunvericilik Toplusu, 2000,  1, 
maddə 45 Cild I  2-ci hissəsində aşağı-
dakı dəyişikliklər edilsin:

4.1. ikinci abzasda “həmin Qanu-
nun” sözləri “Su təchizatı və tullantı su-
ları haqqında” Azərbaycan Respublikası 
Qanununun 1-ci maddəsinin on yeddinci 
abzasında, 23-cü maddəsinin 5-ci hissə-
sində, 24-cü maddəsinin 2-ci hissəsinin 
və 38.1-ci maddəsinin ikinci cümlələrin-
də,” sözləri ilə əvəz edilsin

4.2. üçüncü abzasdan “, 23-cü mad-
dəsinin 5-ci bəndində” sözləri çıxarılsın

4.3. dördüncü – doqquzuncu abzas-
lar müvafiq olaraq beşinci – onuncu ab-
zaslar hesab olunsun və aşağıdakı məz-
munda dördüncü abzas əlavə edilsin:

“həmin Qanunun 23-cü maddəsinin 
5-ci hissəsində “orqan qurum ” dedik-
də Azərbaycan Respublikasının Nazirlər 
Kabineti nəzərdə tutulur ”

4.4. doqquzuncu abzas aşağıdakı re-
daksiyada verilsin:

“həmin Qanunun 1-ci maddəsinin on 
yeddinci abzasında “orqan qurum ” de-
dikdə Azərbaycan Respublikasının Tarif 
qiymət  Şurası nəzərdə tutulur ”

4.5. onuncu abzasın sonunda nöqtə 
işarəsi nöqtəli vergül işarəsi ilə əvəz 
olunsun və aşağıdakı məzmunda on bi-
rinci abzas əlavə edilsin:

“həmin Qanunun 24-cü maddəsinin 
2-ci hissəsinin və 38.1-ci maddəsinin 
ikinci cümlələrində “orqan qurum ” de-
dikdə Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti yanında Vətəndaşlara Xidmət və 
Sosial İnnovasiyalar üzrə Dövlət Agent-
liyi, sahibkarlıq subyektlərinə münasi-
bətdə həmçinin Kiçik və Orta Biznesin 
İnkişafı Agentliyi qismində Azərbaycan 
Respublikasının İqtisadiyyat Nazirliyi 
nəzərdə tutulur.”.

İlha  ƏLİYEV, 
 Azərbay an Res ublikasının 

reziden i
akı şəhəri   may ü il

Türkiyə ilə insan hüquqları 
sahəsində əməkdaşlıq davamlıdır

Azərbaycan Respublikasının Baş naziri Əli Əsədov mayın 1-də Türkiyənin 
İnsan Hüquqları və Bərabərlik Qurumunun sədri Muharrem Kılıçla görüşüb.

Görüşdə ölkəmizdə demokratik, 
hüquqi dövlət və vətəndaş cəmiyyətinin 
formalaşmasına, insan hüquq və azad-
lıqlarının səmərəli müdafiəsinə yönəl-
miş davamlı islahatlar barədə söhbət 
açılıb.

Azərbaycan ilə Türkiyə arasında 
müxtəlif istiqamətlərdə olduğu kimi, 
insan hüquq və azadlıqlarının müda-
fiəsi sahəsində mövcud əməkdaşlığın 
davamlı inkişafından məmnunluq ifadə 
olunub.

İki ölkənin Ombudsman təsisatları 
arasında 2021-ci ildə Bakıda imza-

lanmış Anlaşma Memorandumunun 
əhəmiyyəti vurğulanıb, bu çərçivədə 
görülən işlərin müvafiq sahədə əmək-
daşlığın inkişafına töhfə verdiyi bildiri-
lib.

Görüşdə Azərbaycan–Türkiyə qar-
şılıqlı faydalı əməkdaşlığının müxtəlif 
sahələrdə, o cümlədən insan hüquq və 
azadlıqlarının müdafiəsi sahəsində in-
kişaf perspektivləri müzakirə edilib.

Azərbaycan Respublikasının insan 
hüquqları üzrə müvəkkili ombudsman  
Səbinə Əliyeva da görüşdə iştirak edib.

X Q

Baş nazirin Malayziya Parlament  
Senatının prezidenti ilə görüşü

Azərbaycan Respublikasının Baş naziri 
Əli Əsədov mayın 1-də Malayziyanın 
Parlament Senatının prezidenti Datuk 
Mutanq Taqal ilə görüşüb.

Nazirlər Kabinetinin mətbuat xidmə-
tindən bildiriblər ki, görüşdə Bakıda ke-
çirilən Ümumdünya Mədəniyyətlərarası 
Dialoq Forumunun əhəmiyyəti vurğu-
lanıb, Malayziyanın Parlament Senatı 
prezidentinin tədbirdə iştirakı yüksək 
qiymətləndirilib.

Azərbaycan–Malayziya dostluq 
münasibətlərinin uğurla inkişaf etdiyi 
bildirilib. Hər iki ölkənin beynəlxalq təş-
kilatlar çərçivəsində, o cümlədən Qo-
şulmama Hərəkatı və İslam Əməkdaş-
lıq Təşkilatında yaxından əməkdaşlıq 
etdikləri vurğulanıb. 

Eyni zamanda, Azərbaycan–Malay-
ziya parlamentlərarası əməkdaşlığının 

hazırkı səviyyəsindən məmnunluq ifa-
də olunub.

Görüşdə iki ölkə arasında ticarət-iq-
tisadi, investisiya, energetika, huma-

nitar və digər sahələrdə əməkdaşlığın 
genişləndirilməsi perspektivləri müza-
kirə olunub.

X Q
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“Sülh və qlobal təhlükəsizlik naminə dialoq”
VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumunda müzakirələr 

Bakıda keçirilən “Sülh və qlobal təhlükəsizlik naminə dialoq” mövzusunda VI 
Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu açılış mərasimindən sonra 
işini sessiyalarla davam etdirib.

“ oxtərə i əməkdaşlığın inkişafın-
da yumşaq gü ün tətbiqi: həmrəyliyin 
möhkəmləndirilməsi və arçalanmaya 
qarşı müqavimət” mövzusunda birin i 

lenar sessiyaya Koventri niversite-
tinin timad  ülh və osial Əlaqələr 

ərkəzinin direktoru  rofessor ayk 
Hardi moderatorluq edib.

Sessiyada açılış nitqi ilə çıxış edən 
UNESCO Baş direktorunun sosial və 
humanitar elmlər üzrə müavini Qabriela 
Ramos deyib: “Hər bir cəmiyyətdə parça-
lanma müşahidə oluna bilər. Biz çalışma-
lıyıq ki, insanların üzləşdiyi problemləri 
başa düşək və onların həllinə çalışaq”.

BMT Baş katibinin qanunun aliliyi 
və təhlükəsizliyi üzrə sülhməramlı əmə-
liyyatlar üzrə müavini Aleksandr Zuyev 
qeyd edib ki, hər kəs bütün dünyada 
sülhün bərqərar olmasına çalışmalıdır. 
“Hazırda dünyada münaqişələr artır. Belə 
bir vəziyyətdə BMT-yə olan etimadın qo-
runması üçün əlimizdən gələni etməliyik. 
Əsas diqqət tərəfdaşlığa yönəldilməlidir. 
Hazırda bütün dini və siyasi tərəflər Ba-
kıda bir araya gəliblər. Əminəm ki, bu 
forum beynəlxalq sülhü təşviq edəcək. 
Azərbaycan siyasi müzakirələrdə iştira-
kını beynəlxalq səviyyədə davam etdirir”, 
- deyə o əlavə edib.

Sülh Naminə Əlaqələndiricilər və Qlo-
bal Kompasın təsisçisi, Brazzavildə baş 
məsləhətçi an Kristof Bas Ümumdünya 
Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumunun 
artıq qabaqcıl tədbirə çevrildiyinə diqqət 
çəkərək bildirib: “Hazırda dünyanın par-
çalanmasının şahidiyik. Bu parçalanma 
həm qlobal səviyyədə, həm də cəmiyyət-
lər arasında baş verir. Biz bütün bunları 
daim diqqət mərkəzində saxlamalıyıq”.

Milli Məclisin deputatı, Heydər  
Əliyev Fondunun Beynəlxalq əlaqələr 
departamentinin rəisi Soltan Məmmədov 
vurğulayıb ki, Ümumdünya Mədəniy-
yətlərarası Dialoq Forumu tarixin indiki 
çətin və ziddiyyətli dövründə müxtəlif 
xalqlar arasında qarşılıqlı anlaşmanı 
təşviq edən, etnik, dini və mədəni amil-
lərdən irəli gələn fərqliliklərdən ümum-
bəşəri idealların həyata keçirilməsində 
təsirli alət kimi faydalanmağın yollarını 
axtaran unikal müzakirə platformasıdır. 
S.Məmmədov Heydər Əliyev Fondunun 
Azərbaycanda multikultural ənənələrin 
özünəməxsus və nadir formasının yaran-
masında, qorunub saxlanmasında rolunu 
xüsusi vurğulayıb. 

Macarıstan Beynəlxalq Münasibət-
lər İnstitutunun rəhbəri Qladin Papinon 
diqqətə çatdırıb ki, ölkəsi Şərq və Qərb 
mədəniyyətlərinin qovuşuğunda yerləşir. 
Bu səbəbdən dünyada Macarıstanın qlo-
bal münasibətlərdə davamlılığın təmin 
olunması siyasəti izlənilə bilər. 

VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası 
Dialoq Forumunun unikal platforma ol-
duğunu söyləyən Davamlı Müxtəliflik və 
İnklüzivlik İnstitutunun rəhbəri Efendus 
Henderson isə vurğulayıb ki, hamı öz 
rolunun öhdəsindən layiqincə gəlməlidir. 
“Bir ayara gəldikdə dünyanın tolerantlı-
ğını və digər dəyərlərə hörmətlə yanaş-
mağı, millətlər arasında daha çox əmək-
daşlığı təşviq etməliyik. Bunun əsasında 
isə yumşaq güc dayanır. Yumşaq gücdən 
ortaq dəyərlər üçün istifadə mümkün-
dür. Biz əməkdaşlığa diqqət yetirməliyik. 
Parçalanmanı deyil, körpüləri, anlaşma-
nı təmin etməliyik. Bütün bunları irs kimi 
qəbul edirik. Bu da həmin yumşaq gücün 
əsasıdır”. 

ASEAN Sülh və Barışıq İnstitutunun 
icraçı direktoru, səfir Qusti Aqunq Vesa-
ka qeyd edib ki, sülh bizim regionumuz 
üçün böyük məna daşıyır. İcmalar daxi-
lində olan problemlərə göz yummaq 
mümkün deyil. Münaqişələrin qarşısının 
alınmasında, dinc şəraitdə yaşamaqda 
qarşılıqlı dəstək mühüm amildir. 

Daha sonra Satyarthi Qlobal Şəfqət 
Hərəkatının icraçı direktoru xanım As-
mita Satyarthi hazırda bütün dünyanın 
sivilizasiyalar böhranının ortasında ol-

duğunu vurğulayıb. Deyib ki, milyonlarla 
insan müharibə şəraitində yaşayır. Bu 
məsələlərə dürüst şəkildə yanaşılmalıdır.

Azərbaycanda keçiriləcək COP29 
barədə də danışan xanım Satyarthi bil-
dirib: “COP29-da iqlim dəyişikliyinin təsi-
rinə ən çox məruz qalan ölkələr barədə 
danışılacaq. Sözsüz ki, ilk sıralarda Afrika 
ölkələridir. Orada insanların üzləşdiklə-
ri məsələlər bizi təcili addımlar atmağa 
vadar edir. Bizə mərhəmətli liderlər, rəh-
bərlər lazımdır. Onlar problemin həllinə 
maraq göstərməli, real işlərlə məşğul 
olmalıdırlar. Burada xüsusilə Prezident 
İlham Əliyevin müasir dünyada yaşanan 
problemlərin həlli istiqamətində gördüyü 
işləri nümunə göstərmək istərdim. Lider-
liyinə görə Prezident İlham Əliyevə təşək-
kür edirəm”.

***

orum çərçivəsində “ ülh və qlo-
bal təhlükəsizlik naminə nəsillərarası 
dialoq” adlı lenar sessiya təşkil olu-
nub. 

BMT Baş katibinin Sivilizasiyalar Al-
yansı üzrə ali nümayəndəsi Migel Mora-
tinos çıxışında BMT-də ali nümayəndə 
təyin olunduğu zaman mandatının zora-
kı ekstremizmin aradan qaldırılması ilə 

bağlı olduğunu diqqətə çatdırıb. O qeyd 
edib ki, bu mövzuda keçirilən görüşlərdə 
müəyyən bəyanatlar verildiyini görüb.

Nifrətə qarşı Xəbər Nəsli təşkilatının 
üzvü Hana Mibida çıxışında Paris ətra-
fında kiçik qəsəbədən gəldiyini bildirib. 
O qeyd edib ki, təhsil aldığı məktəblərdə 
zorakılıq mövzusunda təlimlər keçirilmə-
yib.

“Biz nifrətin nəticələri və cəmiyyətə 
təsirlərini öyrəndik. Gənc iştirakçılar ola-
raq Nyu-Yorkda BMT-nin qərargahına 
getdik və sənədli film hazırladıq. Nifrətə 
qarşı layihəyə 2001-ci ildə qoşulub. La-
yihə jurnalistlərlə olan təlimlərdən ibarət 
idi. Biz qadınlara  qarşı nifrət, zorakılıq,  
ekstremizm mövzusunda təlimlər keçir-
dik”.

“Dialoq və dinlərarası şəbəkələr üçün 
imkanların artırılması” proqramının üzvü 
Atif Rəşid çıxışında Qəzza zolağında baş 
verən müharibədə BMT-nin sülh qurucu-
luğu prosesində diplomatik əlaqələr qur-
mağı təmin etməsini tövsiyə edib.

COP29-un İqlim üzrə gənclər çempi-
onu Leyla Həsənova bildirib ki, COP29-
da bizim əsas məqsədimiz gənclərin 
səsinin eşidilməsi, onların ətraf mühi-
tin qorunmasına verə biləcək töhfəni 
dəstəkləməkdir. Biz cəmiyyətin digər 
qrup nümayəndələrinin də səsinin eşi-
dilməsi üçün çalışırıq, - deyə COP29-un 
İqlim üzrə gənclər çempionu vurğulayıb.

Qlobal idman proqramının üzvü Gra-
siyan Mkandavire deyib ki, gəncləri daha 
çox dəstəkləmək, onların potensialını ar-
tırmaq lazımdır.

Digər panel üzvləri də çıxışlarında 
zorakılıq və ekstremizmə qarşı mübarizə 
ilə bağlı təcrübələrini və təkliflərini tədbir 
iştirakçıları ilə bölüşüb.

***

orum çərçivəsində “ üni intellekt 
 təhdid yoxsa imkan ” mövzusunda 

üçün ü lenar sessiyasında süni in-
tellektin mədəniyyətlərə təsiri müza-
kirə olunub.

 “TC Holdings” platformasının qu-
rucusu, beynəlxalq biznesmen, israilli 
texnoloji innovasiya üzrə mütəxəssis 
Tal Katranın moderatorluğu ilə keçirilən 
panel sessiyasında indiki dövrdə bu tex-
nologiyaların tətbiqi, xüsusi olaraq süni 
zəkanın tətbiqi bütün sahələrdəki kimi 
mədəniyyət və yaradıcılıq sahəsində də 
öz yerini tutduğu diqqətə çatdırılıb.

Dördüncü Sənaye İnqilabının Təhlili 
və Koordinasiya Mərkəzinin 4SİM  icraçı 
direktoru Fariz Cəfərov çıxışında Azər-
baycanda süni intellektlə bağlı layihələr 
barədə ətraflı məlumat verib. “İşğaldan 
azad edilmiş Qarabağda şəhərsalmada 
“ağıllı şəhər” və “rəqəmsal əkizlər”dən 
istifadə olunub. IV sənaye inqilabı texno-
logiyaları, o cümlədən süni intellekt üzrə 
çağırış və təşəbbüslərin təhlili, onların 
milli iqtisadiyyatda tətbiqi imkanlarının 
araşdırılması və bu fəaliyyətin koordina-
siyası, “elm-sənaye klasteri 4.0”ın qurul-
ması ilə bağlı dövlət, özəl və elmi müəs-
sisələr arasında tərəfdaşlığın təşviqi kimi 
bir sıra digər fəaliyyətləri həyata keçirir. 
Azərbaycanda hazırlanan Rəqəmsal İq-
tisadiyyatın İnkişafı üzrə Strategiyada 
2030-cu ilə qədər reallaşdırılacaq 61 
təşəbbüs, o cümlədən 9 aparıcı layihə 
nəzərdə tutulub. Bununla yanaşı, ölkə-
də Azərbaycan dili əsaslı Generativ Süni 
İntellekt sistemi qurulur”, - deyə Fariz 
Cəfərov əlavə edib.

Türkiyənin “Alegori Studio” şirkətinin 
kreativ direktoru Serdar Korkmaz süni 

intellektin insanlarda qorxu yaratmasının 
normal olduğunu qeyd edərək, bu texno-
logiyanın yalnız insanların yaradıcılığına 
dəstək məqsədi daşıdığını vurğulayıb. 

Data üzrə mütəxəssis Pau Garcia bil-
dirib ki, süni intellekt barədə danışarkən 
həm onun e ektiv faydası, həm də gə-
tirəcəyi ziyan və təhlükəsi diqqət mərkə-

zində saxlanılmalıdır. “Sosial media 
kimi süni intellekt də həyatımıza böyük 
dəyişikliklər gətirir. Təhlükələr barədə 
danışmaq düşünürəm artıq gecdir. Çün-
ki hamımız süni intellektin insanın şəxsi 
sərhədlərini hesaba almadan hərəkət 
etdiyi nümunələri ilə artıq tanışıq. Dü-
şünürəm ki, süni intellekt artıq mədəniy-
yətin əsas köməkçisinə çevrilib”, - deyə 
P.Garcia vurğulayıb. 

Mədəniyyət Nazirliyinin Yaradıcı sə-
nayelər və rəqəmsal inkişaf şöbəsinin 
müdiri Rəşad Əzizov deyib ki, bəşəriy-
yətin inkişafı üçün süni intellektin dəstək, 
yoxsa təhdid olduğunu araşdıranda gö-
rürük ki, öncə biz məlumatları rəqəmsal-
laşdırırıq, sonra bunu süni intellekt va-
sitəsilə layihəyə çeviririk: “Süni intellekt 
hamımız üçün çağırışdır. Burada yeni 
sahələr, yeni istiqamətlər, yeni mədəniy-
yət nümunələri ortaya çıxır. İlk öncə süni 
intellektin insanların hüquqlarına necə tə-
sir etdiyini müəyyənləşdirməliyik”.

***

akıda keçirilən V  mumdünya 
ədəniyyətlərarası Dialoq orumu 

çərçivəsində ilk günün son tədbiri dini 
liderlərin lenar sessiyası olub. 

Tədbirə dünyanın 38 ölkəsindən 
və 10 beynəlxalq təşkilatı təmsil edən 
müsəlman, xristian, yəhudi, buddizm, 
hinduizm və digər dinlərin liderləri və nü-
mayəndələri qatılıblar.  

BMT Sivilizasiyalar Alyansının nü-
mayəndəsi Nihal Saadın moderatorluğu 
ilə keçirilən “Dinlərarası dialoq vasitəsilə 
etimadın möhkəmləndirilməsi” mövzu-

sunda plenar sessiyada əvvəlcə Qafqaz 
Müsəlmanları İdarəsinin sədri şeyxülis-
lam Allahşükür Paşazadə və BMT-nin Si-
vilizasiyalar Alyansının ali nümayəndəsi 
Migel Anxel Moratinos əsas məruzə ilə 
çıxış ediblər.  

Allahşükür Paşazadə Azərbaycanın 
dinlərarası dostluq və qardaşlıq mü-

hitində uğurlu birgəyaşayış modelinin 
bütün dünya üçün örnək olduğunu bildi-
rib. Diqqətə çatdırıb ki, Prezident İlham  
Əliyevin xalqımızın ənənəvi milli, tarixi 
irsinə söykənərək irəli sürdüyü multikul-
turalizm və İslam həmrəyliyi kimi ümum-
bəşəri ideyalar həmrəyliyə, sülhə xidmət 
edir.

Şeyxülislam vurğulayıb ki, COP təd-
birləri çərçivəsində dini liderlərin iştirakı 
ilə sülh naminə real əməkdaşlıq müstə-
visinin təşkili istiqamətində səylər təqdir 
olunmalıdır. 

Radikalizmin mənfi təsirlərindən da-
nışan Qafqaz Müsəlmanları İdarəsinin 
sədri deyib: “Bəzi Avropa ölkələrində Qu-
ranın yandırılması, məscidlərə hücum və 
bu kimi digər halları dini dəyərlərə nifrətin 
nümunələri kimi şiddətlə pisləyirik”.

O, müdrik siyasi xətt yürütdüyünə, 
dinlərarası həmrəylik və əməkdaşlıq is-
tiqamətində dəyərli və ardıcıl səylərinə 
görə Prezident İlham Əliyevə və Birin-
ci vitse-prezident Mehriban Əliyevaya 
Azərbaycan dindarları və dini liderlərin 
plenar sessiyasının iştirakçıları adından 
təşəkkürünü bildirib. 

BMT-nin Sivilizasiyalar Alyansının ali 
nümayəndəsi Migel Anxel Moratinos bu 
mötəbər tədbirə evsahibliyi üçün Azər-
baycana təşəkkürünü ifadə edib. O, Azər-
baycan Prezidenti İlham Əliyevin forum 
iştirakçıları ilə görüşündə mühüm me-
sajlar verdiyini və istiqamət göstərdiyini 
diqqətə çatdıraraq deyib: “Azərbaycanın 
dövlət başçısı noyabr ayında COP29-la 
bağlı pavilyonların yaradılacağını bildirdi. 
Düşünürəm ki, dini liderlər bu imkandan 
maksimum istifadə etməlidirlər. 

BMT-nin gənclər proqramından danı-
şan ali nümayəndə dini liderləri gənclərlə 
bağlı layihələrə dəstək verməyə çağırıb.   

Sonra çıxış edən Beynəlxalq Müsəl-
man Ağsaqqalları Şurasının Baş katibi 
Məhəmməd Əbdül Salam, Avropa Yəhu-
di Ravvinlər Konfransının prezidentinin 
Aparat rəhbəri Ravvin Godi Groniç, Livan 
Milli Müsəlman-Xristian Mərkəzinin Baş 
katibi Məhəmməd Sammak və digərləri 
tədbirin təşkilində BMT-nin Sivilizasiya-
lar Alyansının və ICESCO-nun rolunu və 
iştirakını yüksək qiymətləndiriblər. Onlar 
dünya müsəlmanları ilə dialoqun qurul-
masının, müsəlman və xristian dinlərin-
dən olan insanların birliyinin əhəmiyyətini 
qeyd edib, radikalizmin mənfi təsirləri ilə 
mübarizə aparmağın vacibliyini diqqətə 
çatdırıblar. Vurğulanıb ki, dinindən, irqin-
dən asılı olmayaraq bütün insanlar bəra-
bərdir. 

X Q
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Mixail Şvıdkoy Bakıda ikitərəfli 
əməkdaşlıq məsələlərini müzakirə edib

Bakıda Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumunda 
iştirak edən Rusiya Federasiyası Prezidentinin beynəlxalq 
mədəni əməkdaşlıq üzrə xüsusi nümayəndəsi Mixail Şvıdkoy 
Azərbaycan Prezidentinin köməkçisi Anar Ələkbərovla görüşüb.

Mədəni və humanitar 
sahələrdə Azərbaycan–Rusiya 
əməkdaşlığı müzakirə edilib, 
ikitərəfli əlaqələrin daha da ge-
nişləndirilməsi üçün mövcud 

potensial nəzərdən keçirilib, 
gələcək layihələr ətrafında fikir 
mübadiləsi aparılıb. 

Görüşdə 2024-cü ildə Azər-
baycanın dünyanın ən böyük 

və mühüm dövlətlərarası təd-
birlərindən biri olan COP29-a 
ev sahibliyi etməsi, dövrümüzün 
aktual məsələsi sayılan ətraf 
mühitin qorunması kimi prob-
lemlərin həlli istiqamətində mü-
hüm platforma rolunu oynayan 
COP29-da Rusiya Federasiya-
sının iştirakı və pavilyonla təm-
sil olunması müzakirə edilib.

İraq Nümayəndələr Şurasının  
sədri Milli Məclisdə

Mayın 1-də Milli Məclisin Sədri Sahibə Qafarova ölkəmizdə səfərdə olan İraq Nümayəndələr 
Şurasının sədri Möhsin Əli Əkbər Əl-Mandalavinin başçılıq etdiyi nümayəndə heyəti ilə görüşüb. 

S.Qafarova VI Ümumdünya Mədəniyyətləra-
rası Dialoq Forumu çərçivəsində keçirilən “Mə-
dəni irsin qorunmasında qanunvericiliyin rolu və 
qabaqcıl təcrübələr” mövzusuna həsr olunmuş 
Parlamentlərarası Konfransın əhəmiyyəti, müza-
kirə olunan mövzuların aktuallığı barədə fikirlərini 
bildirib. 

Azərbaycan və İraq arasında tarixi dostluq 
əlaqələrinin mövcud olduğunu deyən Milli Məcli-
sin Sədri bu əlaqələrin hazırkı inkişaf səviyyəsin-
dən məmnun qaldığını bildirib. O, bu ilin fevralında 
Asiya Parlament Assambleyasının 14-cü plenar 
sessiyası çərçivəsində Bakıda Nümayəndələr Şu-

rasının sədri ilə keçirdiyi görüşü xatırlayıb və par-
lamentlər arasında əməkdaşlığın münasibətlərin 
daha da dərinləşməsində rolunu vurğulayıb. 

Göstərilən qonaqpərvərliyə görə təşəkkürünü 
bildirən İraq  Nümayəndələr Şurasının sədri Möh-
sin Əli Əkbər Əl-Mandalavi forumda iştirakdan 
məmnunluğunu bildirib. 

Qonaq parlamentlərarası dostluq qruplarının 
işinin daha da intensivləşdirilməsi, turizm, təhsil, 
enerji sahəsində əməkdaşlığın gücləndirilməsi 
perspektivləri barədə fikirlərini bölüşüb. 

Ə. ƏDƏ V
X Q

Beynəlxalq təşkilatların II Zirvə görüşü

Bakıda “Sülh və qlobal təhlükəsizlik naminə dialoq” mövzusun-
da VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu çərçivəsin-
də beynəlxalq təşkilatların “Yaşıl gələcəyə davamlı yol: COP29 və 
sonrakı dövr üçün birgə fəaliyyət” adlı II Zirvə görüşü keçirilib. 

“The Guardian” qəzetinin ətraf 
mühit üzrə redaktoru Fiona Har-
vinin moderatorluq etdiyi tədbirdə 
açılış nitqi ilə çıxış edən ekologiya 
və təbii sərvətlər naziri, COP29-un 
müəyyən olunmuş prezidenti 
Muxtar Babayev bu il beynəlxalq 
ictimaiyyətin diqqətinin ölkəmizə, 
xüsusilə də ətraf mühitin qo-
runması və iqlim dəyişmələrinin 
qarşısının alınması istiqamətin-
də fəaliyyətə yönələcəyini qeyd 
edib. O bildirib ki, qlobal iqlim 
dəyişikliyi ilə bağlı müzakirələ-
rin ən yüksək platforması olan 
BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə 
Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər 
Konfransının 29-cu sessiyasına – 
COP29-a evsahibliyinin ölkəmizə 
həvalə edilməsi yüksək etimadın 
və inamın növbəti göstəricisi, 
beynəlxalq təşkilatlarla formalaş-
dırılmış uğurlu əməkdaşlığın nəti-
cəsidir. Nazir deyib ki, COP29-un 
Azərbaycanda keçirilməsi ilə 
bağlı qürurverici qərar həm də 
ölkəmizin yaşıl gələcəklə bağlı 
hədəflərinin məntiqi davamıdır. 
Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyevin Sərəncamı 
ilə 2024-cü ilin ölkəmizdə “Yaşıl 
dünya naminə həmrəylik ili” elan 
edilməsi isə bu missiyaya verilən 
dəyəri təsdiqləyir.

COP29-un baş danışıqçısı, 
Azərbaycanın xarici işlər nazirinin 
müavini Yalçın Rəfiyev çıxışın-
da hazırda COP29 komandası-
nın substantiv məsələlər üzrə üç 
əsas istiqamətdə fəaliyyət göstər-
diyini qeyd edib. Onun sözlərinə 

görə, bunlardan birincisi danışıq-
lar prosesinə hazırlıqdır: “Hələ 
ki, COP29-un yekun sənədləri 
üzrə danışıqlar prosesi başlama-
yıb. Lakin həmin prosesə hazırlıq 
məqsədilə müxtəlif tərəf dövlət-
lərlə bu prosesin qeyri-tərəf olan 
iştirakçıları ilə aktiv məsləhətləş-
mələr, konsultasiyalar aparılır. 
Nəticədə onların mövqeləri öyrə-
nilir və indidən danışıqlar prosesi-
nin strategiyası hazırlanır.

İkinci istiqamət olaraq, biz 
“Sədrin fəaliyyət gündəliyi” adlan-
dırılan COP29 sədrliyinin təşəb-
büsləri və COP29-un sədri olaraq 
Azərbaycana daxil olan digər ölkə 
və təşkilatların təşəbbüsləri barə-
də məlumatları alıb təhlil edib və 
onların əsasında öz fəaliyyət gün-
dəliyimizi hazırlayırıq.

Nəhayət, üçüncü istiqamət: 
milli səviyyədə Azərbaycan hansı 
tədbirlər görməlidir, hansı addım-
lar artmalıdır ki, özü qlobal miq-
yasda bir nümunə göstərə bilsin? 
Bu istiqamətdə də konsultasiya-
lar, fəaliyyətlər aparılır”.

BMT-nin Sivilizasiyalar Al-
yansının ali nümayəndəsi Migel 
Anxel Moratinos COP29-a evsa-
hibliyi edəcəyi üçün Azərbaycana 
təşəkkürünü bildirib. 

Öz çıxışında iqlim dəyiş-
mələrinin beynəlxalq gündəliyi 
tutan ekoloji problemə çevril-
diyini deyən ICESCO-nun Baş 
direktoru Salim bin Məhəmməd 
əl-Malik fikirlərinə belə davam 
edib: “Həmin qlobal məsələ real 
bir haldır və fəsadlarını aradan 

qaldıra bilməsək, gələcək nəsillər 
üçün problem yaranacaq. Odur 
ki, təxirəsalınmaz və təcili tədbir-
lərin həyata keçirilməsi vacibdir. 
Biz yalnız beynəlxalq əməkdaşlıq 
yolu ilə iqlim böhranlarını aradan 
qaldıra bilərik”.

Türk Dövlətləri Təşkilatının 
TDT  Baş katibi Kubaniçbek 

Ömüralıyev iqlim dəyişikliyi ilə 
mübarizə məsələsinin TDT-nin 
gündəliyində olduğunu vurğula-
yıb: “Biz həmin qlobal problemin 
həllinə töhfə vermək üçün türk 
dövlətləri arasında əməkdaşlığı 
daha da möhkəmləndirməliyik”.

 “COP29-da iqlim dəyişikliyi 
məsələsinin həlli üçün qətiyyətə 
yaxınlaşmağımız zəruridir” – 
deyən TÜRKSOY-un Baş katibi 
Sultan Raev qeyd edib ki, yaşıl iq-
tisadiyyata keçid üçün cəsur lider-
lik, yeni həllər, cəmiyyətin bütün 
təbəqələrinin iştirakını təmin edən 
səmərəli əməkdaşlıq vacibdir.

“Mədəni diplomatiyanın gü-
cündən istifadə edən əməkdaş-
lığa əsaslanan fəaliyyətlər yolu 
ilə gələcək nəsillər üçün davamlı 
inkişafa nail ola bilərik. İqlim də-
yişikliyi təkcə bioloji müxtəlifliyi, 
təbii mühiti deyil, mədəni irsi də 
təhdid edir. Odur ki, sərhədləri 
aşan mədəni fəaliyyətlər yarat-
maq bizim borcumuzdur”, – deyə 
o bildirib.

Digər çıxış edənlər də iqlim 
dəyişikliyinin gələcəkdə səbəb 
olacağı fəsadlardan danışıb, 
problemin həlli üçün daha tutarlı 
addımlar atılmasının, ölkələrin 
üzərlərinə götürdükləri öhdəlik-
lərə əməl etməsinin, bu istiqamət-
də beynəlxalq əməkdaşlığın va-
cibliyini qeyd ediblər. 

X Q

Frank Şvabenin cılız buynuzları
R a f a e l  H Ü S E Y N O V ,  

Milli Mə lisin de u a ı, 
akade ik 

                                                                                            
Azərbaycana gizlətmədiyi 

qatı düşmən münasibət bəs-
ləyən Frank Şvabeni bu iyrənc 
keyfiyyətdə biz çoxdan tanıdığı-
mızdan onun ölkəmiz, xalqımız, 
dövlətimiz haqqında böhtançı, 
saxtakar, riyakar  bəyanatlarını  
adətən ciddiyə qəbul etmədən,  
ikrah və  kinayə ilə qarşılayı-
rıq. Ancaq Azərbaycana qarşı 
öz “X” hesabında növbəti dəfə 
nifrətini püskürərkən Şvabe ar-
tıq tam isterika içərisində oldu-
ğunu göstərməkdədir. Özünü 
Avropa Şurası Parlament As-
sambleyasının əsas söz sahibi 
saymaq kimi yekəxana iddialara 
düşən bu siyasət marionetka-
sı  onu idarə edənlərin təhriki 
ilə yenə stəkanda fırtına yarat-
mağa cəhd edir, amma unudur 
ki, o, sadəcə həmin qurumdakı 
yüzlərlə deputatdan biridir. 

Özünü ixtiyar sahibi, Parla-
ment Assambleyası qapısının 
açarçası zənn edən Şvabenin  
Azərbaycanın Parlament As-
sambleyasına nə indi, nə yan-

varda geriyə yolu yoxdur kimi 
manyakal çığırtıları özünün de-
yib özünün eşitdiyi üfunətli boş 
sözlərdən artıq bir şey deyil. 

Azərbyacan bütün bey-
nəlxalq qurumlarla, o sıradan 
Avropa Şurası ilə  əlaqələrini 
qarşılıqlı ehtiram əsasında qu-
rur və  Şvabe kimi  xəbis araqa-
rışdıranların hər növ irinli bəya-

natlarını rədd edirik.  
Azərbaycan idarəçiliyinə, 

xalqın seçdiyi və sevdiyi Azər-
baycan Prezidentinə cılız buy-
nuzlarla həmlə etməklə nəyəsə 
nail olacaqlarını düşünən Şva-
be və onabənzərlər gərək unut-
masın ki, qayaya çırpılan çürük 
buynuzların aqibəti mütləq qırıl-
maqdır.

Rəssam: lçin Axundov

Adil Kərimli İordaniya şahzadəsi və Səudiyyə 
Ərəbistanından olan həmkarı ilə görüşüb

Mədəniyyət naziri Adil Kərimli VI Ümumdünya Mədəniyyətlə-
rarası Dialoq Forumu çərçivəsində İordaniya şahzadəsi xanım 
Dana Firas və Səudiyyə Ərəbistanının mədəniyyət naziri – Təh-
sil, Mədəniyyət və Elm üzrə Milli Komitənin sədri Şahzadə Bədr 
bin Abdullah bin Fərhan ilə görüşüb.

Görüşdə Azərbaycan Res-
publikası ilə İordaniya Haşi-
milər Krallığı arasında müxtəlif 
sahələrdə yaxşı əlaqələrin qu-
rulduğunu diqqətə çatdıran na-
zir mədəni əməkdaşlığın inkişaf 
etdirilməsi üçün geniş imkanla-
rın və hüquqi bazanın mövcud 

olduğunu deyib. 
Adil Kərimli deyib ki, Azər-

baycan və Səudiyyə Ərəbistanı 
Krallığının rəhbərləri arasın-
da mövcud olan səmimi dost-
luq münasibətləri əməkdaşlıq 
əlaqələrinin inkişafına da öz 
müsbət təsirini göstərir. 

Söhbət zamanı şahzadə 
xanım Dana Firas və mədəniy-
yət naziri Bədr bin Abdullah bin 
Fərhan bu mötəbər tədbirdə 
iştiraklarından məmnunluqla-
rını bildiriblər. Qeyd olunub ki, 
Azərbaycan mədəniyyətlərarası 
dialoqa, həmçinin İslam həm-
rəyliyinə mühüm töhfələr verir, 
ikitərəfli və beynəlxalq təşkilat-
çılar çərçivəsində müsəlman 
ölkələri ilə əlaqələrini daha da 
dərinləşdirir.

X Q

UNESCO-ya üzv ölkələrin daimi nümayəndələrinə 
regiondakı son proseslər barədə məlumat verilib

Mayın 1-də xarici işlər 
naziri Ceyhun Bayramov VI 
Ümumdünya Mədəniyyətlə-
rarası Dialoq Forumunda iş-
tirak məqsədilə ölkəmizdə 
səfərdə olan UNESCO-ya 
üzv ölkələrin daimi 
nümayəndələri, habelə 
Türkiyə, Rusiya, Birləşmiş 
Krallıq və Maltanın UNESCO 
üzrə milli komissiyalarının 
rəhbərləri ilə görüşüb.

Görüşdə UNESCO çərçivə-
sində əməkdaşlıqdan irəli gələn 
məsələlər, BMT-nin İqlim Dəyiş-
mələri üzrə Çərçivə Konvensiya-
sının Tərəflər Konfransının 29-cu 
sessiyasına COP29  hazırlıq iş-
ləri, habelə cari regional vəziyyət 
müzakirə olunub.

Nazir Ceyhun Bayramov ölkə-
mizin təşəbbüsü ilə başladılan 
“Bakı Prosesi” çərçivəsində həya-
ta keçirilən beynəlxalq layihələrin, 
o cümlədən, Ümumdünya Mə-
dəniyyətlərarası Dialoq Forumu-
nun ölkəmiz tərəfindən mədəni 
müxtəlifliklər arasında əməkdaşlı-
ğa verilən əhəmiyyət və töhfənin 
göstəricisi olduğunu diqqətə çat-

dırıb. Ölkəmizin COP29-a sədrliyi 
çərçivəsində qlobal iqlim dəyişik-
liyi ilə mübarizə üzrə beynəlxalq 
səylərin səfərbər edilməsi is-
tiqamətində görülən işlər barədə 
görüş iştirakçılarını ətraflı məlu-
matlandıran nazir iqlim məsələləri 
ilə bağlı maarifləndirmə fəaliyyəti-
nin və bu istiqamətdə birgə əmək-
daşlığın vacibliyini vurğulayıb.

Azərbaycan rəqqasları Özbəkistanda birinci oldular
Xəbər verdiyimiz kimi, Özbə-
kistanın Xivə şəhərində 3 min 
il yaşı olan Xarəzm “Ləzgi” 
rəqsi şərəfinə  keçirilən, 33 
ölkənin 200-dən çox rəqqas, 
musiqiçi və sənətşünasının 
iştirak etdiyi beynəlxalq rəqs 
müsabiqəsi başa çatıb.

Festivalda ölkəmizi Xalq ar-
tisti Rüfət Xəlilzadənin rəhbərliyi 
ilə Azərbaycan Dövlət Rəqs An-
samblı təmsil edib. 

Musiqi bayramının sonuncu 
günü Özbəkistanın mədəniyyət 
naziri Azadbek Nazarbekovun, 
ölkənin tanınmış ziyalılarının işti-
rakı ilə keçirilən  Qala-konsertdə  
qaliblər elan olunub. Özbəkistan 
Dövlət Filarmoniyası Xarəzm 
bölməsinin ansamblı festivalın 
“Qran-pri”ni qazanıb. 3 birinci mü-

kafat isə Azərbaycan Dövlət Rəqs 
Ansamblına, Özbəkistan və Qa-
zaxıstanın kollektivlərinə verilib.

Festival çərçivəsində  rəqs 
sənətinə həsr olunan sərgilər, 
milli geyimlərin, xalq tətbiqi sənət 

nümunələrinin nümayişi, kitab 
yarmarkası və digər mədəni-küt-
ləvi tədbirlər də keçirilib.

Qulu KƏN ƏR İ 
XQ nin xüsusi müxbiri

Xivə

SƏRBƏST
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Bakı Forumunun panel sessiyaları 
Mayın 1-də “Sülh və qlobal təhlükəsizlik naminə dialoq” mövzusunda VI 
Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu çərçivəsində “Təhsilin və 
gənclərin ayrı-seçkilik və ksenofobiya ilə mübarizəyə cəlb edilməsinin rolu” 
adlı panel sessiya təşkil edilib. 

Panel sessiyada çıxış edən elm və 
təhsil nazirinin müavini Firudin Qur-
banov Forumun ənənəyə çevrildiyini 
bildirib. Nazir müavini qeyd edib ki, 
dünyanın bir çox ölkələrində terror akt-
ları törədilir, insanlara qarşı ayrı-seç-
kilik aparılır. Ksenofobiya bəşəriyyətin 
tərəqqisini əngəlləyir, zorakılıq, mü-
naqişə, terrorizm təhlükəsini artırır. 
Bəzi dairələr xalqlar və dinlər arasında 
münaqişələri alovlandırırlar. Problemin 
həllində təməl amil kimi təhsil olmalıdır. 

Nazir müavini çıxışında Elm və 
Təhsil Nazirliyinin Təhsildə inkişaf və 
innovasiyalar üzrə qrant müsabiqə-
sinin keçirilməsinin başlıca məqsə-
dindən söz açıb. Bildirib ki, bu layihə 
təhsilverənlərdə sağlam rəqabəti və in-
novativ fəaliyyəti stimullaşdırır: “Bu gün 
azərbaycanlı məktəblilər olimpiadalar 
və yarışlarda iştirak edirlər. Belə tədbir-
lər gənc yaşlarda mədəniyyətlərarası 
dialoq və xalqlar arasında həmrəylik 
yaradır. Hazırda Azərbaycanda ali təh-
sil müəssisələrində 10 minədək əcnəbi 
tələbə təhsil alır. 

Ümumilikdə, xaricdə dövlət proq-
ramları çərçivəsində 4500-ə yaxın 
gəncimiz dünyanın nüfuzlu ali təhsil 
müəssisələrində təhsil almaq hüququ 
qazanıb”. 

ABŞ-ın Corc Meyson Universite-
tində Cimmi və Rozalin Karter Sülh və 
Münaqişələrin Həlli Məktəbinin dekanı 
Alpaslan Özerdem çıxışında bildirib ki, 
təhsil az maliyyələşdirilən sahədir. Bu-
rada sosial və mədəni baryerlər var. 
Adət-ənənə baryerləri köklərimizə qə-
dər dərinləşib və bunları dəyişdirmək 
çətindir. İnkişaf etməkdə olan ölkələrdə 
gənclər iş tapmaqda çətinliklərlə qarşı-
laşırlar: “Ksenofobiya və ayrı-seçkilik 
adətən kiberməkanlarda baş verir. Bun-
ların qarşısını almaq olduqca çətindir. 
Ksenofobiya və ayrı-seçkilik haqqında 
danışanda siyasi qütbləşmədən danış-
maq lazımdır”. 

ADA Universitetinin prorektoru Fa-
riz İsmayılzadə çıxışında Azərbaycanın 
çoxmədəniyyətli ölkə olduğunu diqqətə 
çatdırıb. O qeyd edib ki, biz müxtəlif 
mədəniyyətlərin qovşağında yaşayırıq 
və bu, bizim həyat tərzimizdir. Lakin 
radikal ekstremist ideologiya və tole-
rantlıq arasında mübarizə var. Bəzən 
resurslar məhdud olur. Belə anlarda 
yaradıcı olmaq lazımdır. 

ADA Universitetində Afrika, Asiya 
ölkələrindən tələbələrin cəlb edilməsi 
üçün proqramlar var. Onlar ölkəmizin 
mədəniyyəti ilə tanış olurlar. Kibermü-
hit yeni fenomendir. Biz bu məsələləri 
nəzarətdə saxlamalıyıq. Çoxşaxəlilik 
yaratmalıyıq və kurikulumdan kənar 
fəaliyyətdə də bunları tətbiq etməliyik”.

Panel sessiyada, həmçinin “Alf-
red Deakin” Vətəndaşlıq və Qlobal-
laşma İnstitutunun təsisçisi professor 
Feti Mansuri, Beynəlxalq Pedaqoqlar 
Assosiasiyasının NAFSA  prezidenti 
və baş icraçı direktoru Fanta Av, Ərəb 
Birliyinin Təhsil, Mədəniyyət və Elm 
Təşkilatının ALECSO  baş direktoru 
professor Mohammad Old Omar, Bar-
selona Diplomatik Məktəbinin direktoru 
Xoakim Balselsin, Pekin Universitetinin 
İncəsənət Məktəbinin dekanı profes-
sor Fenq Penq, Oman Sultanlığının  
UNESCO-dakı daimi nümayəndəsi, sə-
fir Həmid əl-Həmami çıxış ediblər.

Xatırladaq ki, “Sülh və qlobal təh-
lükəsizlik naminə dialoq” mövzusunda 
VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Di-
aloq Forumu Azərbaycan hökumətinin 
təşkilatçılığı, UNESCO-nun, BMT-nin 
Sivilizasiyalar Alyansının, Dünya Tu-
rizm Təşkilatı və ICESCO-nun tərəf-
daşlığı ilə keçirilir. 

***
orum çərçivəsində növbəti a-

nel sessiya “Tənzimlənməyən miq-
rasiya və sosial təsirlər: beynəlxalq 
təhlükəsizlik üçün təhdid və imkan-
lar” mövzusuna həsr edilib.

Panel sessiya Mədəni İnfuziya və 
Müxtəliflik Atlasının təsisçisi və prezi-
denti Piter Mousaferiadisin moderator-
luğu ilə keçirilib.

Sessiyada çıxış edən Dövlət Miqra-
siya Xidmətinin rəisi Vüsal Hüseynov 
qeyd edib ki, Azərbaycan nizamlı miq-

rasiya proseslərini asanlaşdırmaq üçün 
strukturlaşdırılmış yollardan fəal şəkil-
də istifadə edir.

O bildirib ki, bu gün Azərbaycanın 
miqrasiya idarəetmə sistemi tam avto-
matlaşdırılıb, miqrantlara göstərilən bü-
tün miqrasiya xidmətləri elektron qay-
dada aparılır. “Geniş kommunikasiya 
kanallarımız, eləcə də maarifləndirmə 
tədbirləri vasitəsilə ölkəmizə gələn miq-
rantların mövcud miqrasiya qaydaları 
haqqında mütəmadi olaraq məlumat-
landırılmasını təmin edirik. Maariflən-
dirmə ilə yanaşı, Azərbaycan nizamsız 
miqrasiyanı minimuma endirmək üçün 
əsas qabaqlayıcı strategiya kimi nizam-
lanmadan istifadə edir”, - deyə Vüsal 
Hüseynov vurğulayıb. 

Onun sözlərinə görə, Azərbaycan 
çoxmillətli ölkə kimi multikulturalizm 
dəyərlərinin təbliği dövlət siyasətində 
mühüm yer tutur ki, bu da miqrasiya 
idarəçiliyi sisteminin tərkib hissəsidir. 

O əlavə edib ki, Azərbaycanda bü-
tün millətlərin və etnik qrupların nü-
mayəndələrinin vahid ailə kimi, qar-
şılıqlı anlaşma və hörmət şəraitində 
yaşaması baxımından inteqrasiya 
proseslərinə yardım etmək məqsədi 
daşıyır. Müxtəlif kateqoriyalardan olan 
miqrantların hüquqlarının müdafiəsi 
və onların özlərini vətənlərindəki kimi 
hiss etmələrinin təmin edilməsi diqqət 
mərkəzindədir.

“Qeyri-qanuni miqrasiya proble-
minin həllinə və davamlı inkişaf üçün 
miqrasiya potensialının açılmasına gəl-
dikdə, ikitərəfli və çoxtərəfli tərəfdaşlı-
ğın təşviqi bizim diqqət mərkəzimizdə 
olan digər sahədir. Biz müntəzəm miq-
rasiyanın təşviqi, qeyri-qanuni miqra-
siyanın qarşısının alınması, qabaqcıl 
təcrübə mübadiləsinin asanlaşdırılması 
və miqrantların hüquqlarının müdafiəsi 
məqsədilə mənşə və təyinat ölkələri ilə 
ikitərəfli müqavilələr imzalamışıq. Azər-

baycan çoxtərəfli səviyyədə “Çempion 
ölkələri” sırasına daxil olmaqla Miqra-
siya üzrə Qlobal Sazişin fəal müdafiə-
çisi olub, regional və qlobal səviyyədə 
məlumatlılığın və potensialın artırılması 
istiqamətlərində vasitəçi rolunu oyna-
yıb və müxtəlif çoxtərəfli təşəbbüslərə 
rəhbərlik edir”, - deyə xidmət rəisi qeyd 
edib.

Daha sonra Türkiyənin Baş ombud- 
smanı Şərəf Malkoç, “Agora Diploma-
tica”nın prezidenti Pablo Fontanal Er-
rera, Qlobal Dialoq Fondunun sədri və 
icraçı direktoru Piter Gorgievski, Bey-
nəlxalq Miqrasiya Təşkilatının miqrasi-
ya və sərhədlərin subregional idarəet-
mə mütəxəssisi Pier M.Rossi-Longhi, 
Dövlət Miqrasiya Xidməti yanında İc-
timai Şuranın sədri Ramil İsgəndərli 
və BMT-nin Azərbaycandakı Rezident 
Əlaqələndirici Ofisinin rəhbəri xanım 
Kanako Mabuchi panel sessiyada mə-
ruzələrlə çıxış ediblər.

***

orum çərçivəsində “ ədəniy-
yətlərarası dialoqlarda qadın hüquq-

larının  təşviqi  qlobal inkişafa doğ-
ru” adlı anel sessiya keçirilib. 

Tədbirdə çıxış edən Ailə, Qadın və 
Uşaq Problemləri üzrə Dövlət Komitə-
sinin sədri Bahar Muradova son illər 
dünyanın simasının dəyişdiyini, hazır-
da  sülh və təhlükəsizlik məsələsinin 

bütün platformalarda vacib bir mövzuya 
çevrildiyini bildirib. Qeyd edib ki, dün-
yanın bu gün sülh və təhlükəsizliyinin 
təmin olunmasına çox böyük ehtiyacı 
var.  “Mədəniyyətlərarası toqquşmanın 
daha da dərinləşməməsi üçün biz təcili 
hərəkətə keçməliyik. Biz forumda, eyni 
zamanda,  müxtəlifliyin harmoniyasın-
dan istifadə edərək dünyamızı birliyə 
səsləyəcəyik. Hesab edirəm ki, qadın 
hüquqları, ayrı-seçkiliyin aradan qaldı-
rılması ilə bağlı məsələ bütün forumla-
rın başlıca mövzusuna çevrilməlidir. Bu 
gün Azərbaycanda vətəndaş cəmiyyət-
lərində qadınların iştirakı çoxalır. Bu, 
Azərbaycanın demokratik ənənələrin-
dən irəli gəlir”, - deyə komitə sədri vur-
ğulayıb.

Türkiyə Böyük Millət Məclisinin Qa-
dın və kişilər üçün bərabər imkanlar 
komissiyasının sədri, UNESCO-nun 
aparıcı proqram mütəxəssisi  Çiğdem 
Erdoğan çıxışında Türkiyədə qadın 
hüquqlarının qorunması istiqamətində 
görülən işlərdən söz açıb. O, ölkəsinin 
BMT ilə birgə keçirdiyi proqramın əhə-
miyyətindən danışıb. 

Uqandanın gender, əmək və sosial 
inkişaf üzrə naziri Betti Amongi Ongom 
isə indi əsas məqsədin çiçəklənən cə-
miyyətin mədəni baxımdan tam for-
malaşması olduğunu qeyd edib. İnsan 
və qadın hüquqlarının əhəmiyyətindən 
danışan xanım nazir UNESCO-nun 
2015-ci ildə qəbul edilmiş Konvensiya-
sına diqqət çəkərək mədəni hüquqların 
mühafizə edilməli olduğunu bildirib. 

Digər çıxış edənlər bəzi ölkələrdə 
qadınların cəmiyyətdən təcrid olduqla-
rını, qadın hüquqlarının pozulduğunu, 
azyaşlıların insan alverinin qurbanına 
çevrildiyini və digər məsələləri diqqətə 
çatdırıb, problemlərin həlli yolları ilə 
bağlı fikirlərini bölüşüblər. 

X Q

Dini liderlərin görüşü
VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu çərçivəsində mayın 1-də 
Dini liderlərin Bakı görüşü keçirilib.

Dünyanın 30-dan çox ölkəsindən 
dini liderlərin qatıldıqları tədbirdə dinlər- 
arası dialoq vasitəsilə etimadın möh-
kəmləndirilməsi, dindən sui-istifadə 
olunması hallarının qarşısının alınma-
sında birgə səylərin artırılması, müasir 
dünyanı, sülhü və əmin-amanlığı təhdid 
edən amillərə, xüsusilə müharibələrə, 
qarşıdurmalara, dinlərarası ixtilaflara 
qarşı müxtəlif sivilizasiyaların və din-
lərin nümayəndələrinin birgə mövqeyi, 
iqlim dəyişikliyi və ekoloji böhran prob-
lemlərinə dinlərin münasibəti, media və 
sosial şəbəkələrdə nifrətə çağırışlara 
qarşı mübarizədə dini liderlərin, ictimai 
və siyasi xadimlərin birgə fəaliyyəti və 
digər məsələlər müzakirə olunub, çağı-
rışlar edilib, təkliflər səsləndirilib. 

Qafqaz Müsəlmanları İdarəsinin 
QMİ  sədr müavini Rəşad Əliyarlının 

moderatorluğu ilə keçirilən Bakı görü-
şündə açılış nitqi ilə çıxış edən QMİ 
sədri şeyxülislam Allahşükür Paşaza-
də bildirib ki, Mədəniyyətlərarası Dia-
loq Forumu Prezident İlham Əliyevin 
təşəbbüsü ilə dünyanın nüfuzlu bey-
nəlxalq qurumları – UNESCO, BMT-
nin Sivilizasiyalar Alyansı, ICESCO 
və Dünya Turizm Təşkilatını tərəfdaş 
kimi cəlb edən yeganə platformadır. 
Azərbaycan Prezidentinin müəllifi ol-
duğu, 2008-ci ildən mədəniyyətləra-
rası dialoqun inkişafını nəzərdə tutan 
“Bakı Prosesi” beynəlxalq ictimaiyyəti 
narahat edən humanitar problemlərin 
dövlət rəsmiləri, ictimai-siyasi xadimlər, 
dini liderlər, nüfuzlu alim və ekspertlər 
arasında səmərəli fikir mübadilələrinin 
aparılmasına əlverişli imkan yaradıb. 

İsa Məsih Sonuncu gün Kilsəsinin 
12 həvarilər kvorumunun üzvü, ağ-
saqqal Devid Bednar çıxışında bildi-
rib ki, Azərbaycanın qədim dinlərarası 
ənənələri var və o, multikultural ölkə 
kimi nümunə göstərir.

Azərbaycanın multikultural və to-
lerantlıq dəyərlərinin əhəmiyyətindən 
danışan D.Bednar son 20 ildə 100-dən 
çox ölkəyə səfər etdiyini və müxtəlif 
mədəniyyətlərə malik insanların ortaq 
dəyərlərinin olduğunu dəqiqləşdirdiyini 
diqqətə çatdırıb. O vurğulayıb ki, 2023-
cü ildə kilsə humanitar məqsədlər üçün 
bir milyard dollardan çox vəsait sərf 
edib. Bu vəsaitdən Türkiyəyə zəlzələ 
üçün və Azərbaycana mina ilə müba-
rizə məqsədilə kömək göstərilib.

Misirin Baş müftisi Şövqi Əllamın 
sözlərinə görə, dinindən və irqindən 
asılı olmayaraq, insanlar sülh və təh-
lükəsizlik şəraitində yaşamalıdırlar və 
biz bu istiqamətdə güclərimizi birləş-
dirməliyik. İnsanların bir-birini anlaması 
üçün mütləq dialoq olmalıdır. 

Bakı görüşündə problemlərin həlli 
üçün aparılan müzakirələrin vacibliyini 
xüsusi vurğulayan Moskva Patriarxi-
yasının kilsələrarası xarici əlaqələr 
şöbəsinin sədri Mitropolit Antoniy isə 
diqqətə çatdırıb ki, milli azlıqlara qarşı 
ayrı-seçkilik adı altında çox hüquqlar 
pozulur, bu isə diktatorluğa və özbaşı-
nalığa gətirib çıxarır. 

Rusiyanın Baş ravvini Berl Lazarın 
fikrincə, insan övladına hörmət etmək 
lazımdır. Güc və zorakılıq tətbiq etmək 
insanları bir-birindən uzaqlaşdırır. 

Beynəlxalq İslam Xeyriyyə Fondu-
nun prezidenti Abdulla Əl Mətuq vurğu-
layıb ki, dünyada sülhün qurulmasına 
ciddi ehtiyac var. Qeyd edib ki, bunun 
üçün birlik olmalı, problemlərin həlli 
üçün lazımi addımlar atılmalıdır. 

Beynəlxalq Fiqh Akademiyasının 
prezidenti Əbulqasim Əl Dibaci diqqətə 
çatdırıb ki, Allah hər birimizi eyni yara-
dıb və biz bir-birimizi qəbul etməliyik.  
Onun sözlərinə görə, böyük problemlər 
danışıqlar əsasında həllini tapır. 

Livan Milli Müsəlman-Xristian 
Mərkəzinin Baş katibi Məhəmməd 
Sammak deyib ki, Bakıda dünyanın 
30-dan artıq dini liderlərinin toplantısı 
böyük əhəmiyyət daşıyır. 

Türkiyənin Diyanət İşləri üzrə Ko-
mitəsinin Strateji inkişaf departamen-
tinin sədri Mustafa Ermaklı bildirib ki, 
dünyada sülh və sabitliyin bərqərar 
olması üçün haqsızlığa, ədalətsizliyə 
qarşı mübarizə aparılması əsas şərtdir. 

Şimali Kipr Türk Respublikasının 
Diyanət işləri sədri Ahmet Unsal təəs-
süflə qeyd edib ki, bəzi qüvvələr güc-
lü olduqları üçün başqalarını əzmək 
həvəsindədirlər.  

Daha sonra çıxış edən Pakistan 
Müsəlman İnstitutunun sədri Sultan 
Əhməd Əli, Avropa–Türk Müsəlman 
Birliyinin prezidenti Musa Sərdar Çələ-
bi və digərləri tədbirin əhəmiyyətini vur-
ğulayıb, sülh şəraitində və dinc yanaşı 
yaşamaq üçün qarşılıqlı anlaşmanın, 
dialoqun önəmini diqqətə çatdırıblar.

X Q

Rusiya ilə mədəni əməkdaşlığın 
perspektivləri genişdir

Azərbaycan Respublikasının mədəniyyət naziri Adil Kərimli forum çərçivəsində 
Rusiya Federasiyası Prezidentinin beynəlxalq mədəni əməkdaşlıq üzrə xüsusi 
nümayəndəsi Mixail Şvıdkoy ilə görüşüb. 

Görüşdə nazir Azərbaycan–Rusiya 
münasibətlərinin bütün sahələrdə, o 
cümlədən mədəniyyət sahəsində uğur-
la inkişaf etdiyini bildirib. Qeyd olunub 
ki, ölkəmiz Rusiya ilə mədəni əmək-
daşlığa xüsusi diqqət yetirir.

Mixail Şvıdkoy forumda iştirakın-
dan məmnunluğunu bildirib, müzakirə 
edilən mövzuların aktuallığına diqqəti 
çəkib.

Söhbət zamanı iki ölkə arasında 
mədəniyyət sahəsində əlaqələrin in-
kişaf perspektivləri nəzərdən keçirilib. 
Ölkəmizin evsahibliyi edəcəyi BMT-nin 
İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Kon-
vensiyası Tərəflər Konfransının 29-cu 
sessiyasında COP29  Rusiyanın işti-
rakının əhəmiyyəti qeyd olunub.

X Q
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Avropa Sülh Fondunun anti-sülh addımı
a arı tan rməni tanın ərbiləşdirilmə inin əle inə ı dı

İndi isə məlum olub ki, Macarıstan 
bir neçə həftə əvvəl ittifaq çərçivəsində 
razılaşdırılmış Avropa Sülh Fondundan 
Ermənistana 10 milyon avro məbləğində 
dəstək verilməsi layihəsini bloklayır. Bu 
barədə “Azatutyun” “Azadlıq radiosu”nun 
erməni xidməti  diplomatik mənbələrə is-
tinadən məlumat yayıb. Diplomatik mən-
bələr bildiriblər ki, Budapeşt blokun ara-
dan qaldırılması üçün müzakirə olunan 
proqrama Azərbaycanın da daxil edilmə-
sini tələb edir.

Qeyd edək ki, Aİ-nin Ermənistan silah-
lı qüvvələrinə dəstək məqsədilə Avropa 
Sülh Fondu çərçivəsində yardım paketi 
ayıracağı 5 aprel görüşü ilə bağlı mediaya 
sızan məlumatlarda öz əksini tapmışdı. 
Qeyd edilmişdi ki, bu paket Ermənistanın 
müdafiə sektorunda milli təhlükəsizliyini, 
sabitliyini və dayanıqlığını gücləndirmək 
məqsədi daşıyır. Yardım paketi, həmçi-
nin əməliyyat səmərəliliyini artıracaq, Aİ 
və NATO standartlarına uyğunlaşmanı 
sürətləndirəcək və Ermənistan silahlı qü-
vvələrinin qarşılıqlı fəaliyyətini təmin edə-
cək. Yardım paketi, həmçinin Hayastan 
ordusunun Aİ-nin Ümumi Təhlükəsizlik 
və Müdafiə Siyasəti CSDP  çərçivəsində 
əməliyyat və missiyalarda iştirak imkanla-
rını gücləndirmək məqsədini daşıyır. Hə-
min vaxt yayılan məlumatda Avropa Sülh 
Fondu vasitəsilə Ermənistana yardım 
paketinin qəbulu məsələsində artıq Aİ-
də konsensus əldə olunduğu bildirilmiş-
di. Ancaq indi məlum olur ki, Macarıstan 
sənədi əngəlləyibmiş.

“Azatutyun” isə qeyd edir ki, Avropa 
Sülh Fondundan Ermənistana 10 milyon 
avroluq yardımın ayrılması ilə bağlı ilkin 
razılıq sənədlərinə görə, bu maliyyə yardı-
mı bir tabor üçün modul tipli səhra düşər-
gəsi yaratmağı, düşərgəyə tibbi yardım 
klinikasının, habelə müvafiq xidmətlərin 
və imkanların daxil edilməsini nəzərdə tu-

tur. “Dəstəyin məqsədi Ermənistan silahlı 
qüvvələrinə onun dayanıqlığını və sabitlik 
yaratmaq imkanlarını artırmaq və bunun-
la da böhran və fövqəladə hallar zamanı 
mülki əhalinin daha yaxşı qorunmasına 
kömək etməkdir” – deyə məlumatda qeyd 
olunurdu.

Məsələ Ermənistan mediasında iste-
rik reaksiyalara səbəb olub. Hayastanın 
ictimai-siyasi sektorunda təmsil olunan-
lar Macarıstanı bu addımına görə tənqid 
edirlər. Onlar qeyd edirlər ki, Macarıstanla 
Ermənistan arasında 2004-cü ildə kəsilən 
diplomatik əlaqələr 2023-cü ildə bərpa 
edilsə də, hətta, Hayastan prezidenti Va-
aqn Xaçaturyan Budepaştə səfər etsə də, 
macarlar anti-erməni addım atıblar.

Ancaq burada nəzərə alınmalı incə 
nüans ondan ibarətdir ki, Macarıstan 
Azərbaycanın da proqrama daxil edilmə-
sini tələb edir və bunu vəziyyətdən çıxış 
yolu adlandırır. Qeyd edir ki, Azərbaycan 
əraziləri otuz ilə yaxın işğal altında ol-
muşdur. Çox sayda Azərbaycan yaşayış 
məntəqəsi erməni işğalçıları tərəfindən 
talan edilmişdir. Ermənistanda isə belə 
hallar olmayıb. Ermənistan ərazilərinin 
minalardan təmizlənməsinə böyük vəsait 
xərcləməsinə ehtiyac yoxdur, Azərbaycan 
isə buna məcburdur. Ermənistanın Azər-
baycana qarşı cinayətlərinin siyahısını 
davam etdirmək olar. Amma bunların heç 
birinə görə Ermənistan böyük dövlətlər 
tərəfindən qınanmayıb. Əksinə, indi ona 
yardım, o cümlədən hərbi yardım göstər-
mək istəyirdilər. Macarıstan isə ədalətli 
davranaraq buna qarşı çıxır.

övzu ilə bağlı “XQ”yə şərh verən 
eynəlxalq ünasibətlərin Təhlili 
ərkəzinin şöbə müdiri  olitoloq a-

vid Vəliyev bildirdi ki  Macarıstan və 
Azərbaycan strateji tərəfdaşlardır. Onun 
sözlərinə görə, iki ölkə həm Türk Dövlətlə-
ri Təşkilatı çərçivəsində, həm də ikitərəfli 

əsasda fəal əməkdaşlıq edir. Bizim əmək-
daşlığımız bir çox sahələri əhatə edir. 
Bura siyasi əlaqələr, iqtisadi əməkdaş-
lıq, o cümlədən energetika və nəqliyyat 
sahəsində sıx işbirliyi daxildir. Bu mənada 
Macarıstanın ölkəmizə dəstək verməsi 
təsadüfi deyil: “Budapeştin yanaşması ta-

mamilə normaldır. Çünki Cənubi Qafqaz-
da münaqişə tərəflərindən birinə dəstək 
verib digərinə vermirsənsə, o deməkdir 
ki, sən bitərəfliyini itirmisən. Bu səbəbdən 
Macarıstanın ortaya qoyduğu yanaşma 
Avropa İttifaqı çərçivəsində ədalətsizliyin 
qarşısının alınması anlamına gəlir. Maca-
rıstan bununla bir ədalətsizliyin qarşısını 
almış oldu”.

Polioloq qeyd etdi ki, bu yanaşmanı 
təkcə Azərbaycana dəstək kimi nəzərdən 
keçirmək lazım deyil. Digər tərəfdən, biz 
bilirik ki, son dörd il ərzində Fransa pre-
zidenti Emmanuel Makronun rəhbərliyi 
altında Aİ çərçivəsində bəzi siyasi qrup-
lar və müəyyən dövlətlərin rəhbərləri 
ölkəmizə qarşı alyans formalaşdırmağa, 
öz aləmlərində Azərbaycanı təkləməyə 
çalışırlar: “Onlar Avropa İttifaqının Ermə-
nistan–Azərbaycan münasibətlərinin nor-
mallaşdırılması prosesindəki rolunu, necə 
deyərlər, inhisara almaq istəyirlər. Əlbət-
tə, Macarıstanın bu addımı onu göstərir 
ki, Avropada bizim dostlarımızın sayı az 
deyil və onlar ölkəmizlə bağlı xoşagəlməz 
təşəbbüslərin həyata vəsiqə qazanması-
na imkan verməyəcəklər. İndiyədək Azər-
baycanla Aİ üzvü olan 9 ölkə arasında 
strateji tərəfdaşlıq haqqında bəyannamə 
imzalanıb. Həmin ölkələr Aİ-də anti-Azər-
baycan qüvvələrin mövqelərinin möh-
kəmlənməsinə mane olurlar. Əlbəttə, bu, 
onu da deməyə əsas verir ki, Aİ-nin Azər-
baycana qarşı siyasətində ortaq mövqe 
yoxdur, parçalanmış yanaşma var”.

C.Vəliyev dedi ki, Macarıstanın Azər-
baycana vermiş olduğu bu dəstək iki 
ölkənin rəhbərləri arasındakı qarşılıqlı eti-

madın təzahür formasıdır: “Ümumiyyətlə, 
regionda cərəyan edən proseslər fonun-
da biz deyə bilərik ki, Azərbaycan–Tür-
kiyə–Macarıstan arasında və bütövlükdə, 
Türk Dövlətləri Təşkilatı çərçivəsində xü-
susilə xarici siyasət sahəsində möhkəm 
koordinasiya formalaşıb. Xatırlayırsınız-
sa, bir neçə həftə əvvəl Macarıstanın 
xarici işlər və ticarət naziri Peter Siyarto 
ölkəmizdə idi. O, səfərinin yekunlarına 
dair keçirdiyi mətbuat konfransı zamanı 
bir çox məsələlər ətrafında fikir müba-
diləsinin aparıldığını bildirdi. Fikirlərimizi 
ümumiləşdirərək deməliyik ki, Macarıs-
tan Azərbaycanın strateji tərəfdaşıdır və 
Budapeştin atdığı addım heç də təsadüf 
kimi nəzərdən keçirilməməli, əksinə dost-
luğun, qardaşlığın və ədalətin təzahürü 
kimi qiymətləndirilməlidir”.

Politoloq İlyas Hüseynov isə Ma-
carıstanın Avropa Sülh Fondundan Er-
mənistana 10 milyon avro məbləğində 

vəsaitin ayrılmasını əngəlləməsinin təq-
dirəlayiq addım olduğunu bildirdi. O qeyd 
etdi ki, Avropa Sülh Fondu Aİ büdcəsi 
hesabına maliyyələşdirilir. Fond 2021-ci 
ildə yaradılıb və 2027-ci ilədək fəaliyyət 
göstərməsi nəzərdə tutulub. Onun hazırkı 
büdcəsi 17 milyard avrodur: “Fond sonun-
cu dəfə Qərbi Afrikada yerləşən Kot-d İvu-
ar Respublikasına 15 milyon avro ayırıb. 
Məsələ ondadır ki, Kot-d İvuar hakimiyyə-
ti qeyri-qanuni silahlı qruplara qarşı mü-
barizə aparır. Ortaya belə suallar çıxır: 
Bəs Ermənistan hansı qruplarla müba-
rizə aparır? 10 milyon avro vəsait nəyə 
xərclənəcək? Aydındır ki, bu vəsait Er-

mənistan ordusunun hərbi qabiliyyətinin 
gücləndirilməsi üçün ayrılıb. O ordunun 
ki, qonşu ölkənin BMT tərəfindən tanın-
mış suveren ərazilərini 30 ilə yaxın işğal 
altında saxlayıb. Ermənistan uzun illər 
beynəlxalq hüquqa hörmətsizlik nümayiş 
etdirmiş dövlətdir. Onun baş naziri son 
vaxtlar tez-tez sülhdən dəm vurur. An-
caq İrəvan Azərbaycana qarşı konstitu-
siyasında təsbit olunmuş ərazi iddialarını 
hələ də aradan qaldırmayıb. Hayastanın 
Azərbaycana qarşı işğalçı niyyətlərini 
əsas qanunundan çıxarmadan gücləndi-
rilməsinə çalışılması keçmiş münaqişəni 
qızışdırmağa və sülh prosesini pozmağa 
bərabərdir. Ermənistana verilməsi nəzər-
də tutulan yardımın məbləği bir o qədər 
çox olmasa da, həmin vəsait regional təh-
lükəsizliyi pozmaqda “mühüm” rol oynaya 
bilər”.

Politoloq bildirdi ki, bu mənada Maca-
rıstan Avropa Sülh Fondundan Ermənis-
tana vəsait ayrılmasını əngəlləməkdə tam 
haqlıdır: “Macarıstan haqlı olaraq, əngəlin 
aradan qaldırılması üçün proqrama Azər-
baycanın da daxil edilməsini tələb edir. 
Bu isə olduqca ədalətli yanaşmadır. Rəs-
mi Budapeşt bu addımı ilə bir daha sübut 
edir ki, Macarıstanın, hətta, müşahidəçi 
statusunda olduğu Türk Dövlətləri Təşki-
latına daxil olan ölkələr arasında müna-
sibətlər son dərəcə güclüdür. Brüssel də 
bunu nəzərə almağa məcburdur”.

Müdrik atalarımız yaxşı deyiblər: Dost 
dar gündə tanınar. Macarıstan dövləti bu 
addımı ilə Azərbaycanın gerçək dostu ol-
duğunu növbəti dəfə sübut etdi. Düzdür, 
bu gün Azərbaycan dövləti, onun ordusu 
o qədər güclüdür ki, ayrılan on milyonlarla 
vəsait belə Ermənistana ölkəmizlə hərbi 
pariteti bərpa etməyə kömək edə bilməz. 
Ancaq istənilən halda Macarıstanın bu 
addımı yüksək qiymətləndirilməyə layiq-
dir. Bu günün macarları atdıqları adım-
la həm də özlərinin hun köklərinə sayğı 
duyduqlarını nümayiş etdirdilər. Azərbay-
canlılar isə edilən yaxşılıqları unutmayan, 
nəinki unutmayan, onun əvəzini layiqincə 
qaytaran qədirbilən xalqdır. Necə deyər-
lər, borclu borclunun sağlığını istər.

əxavət HƏ İD
XQ

Aprelin 5-də Brüsseldə Ermənistan baş naziri Nikol Paşinyan, Avropa 
Komissiyasının prezidenti Ursula Fon der Lyayen və ABŞ Dövlət katibi 
Antoni Blinken arasında keçirilən görüşlə bağlı hazırda Hayastanda xə-
yal qırıqlığı yaşanır. Halbuki, Ermənistan tərəfi görüşün nəticələrinə çox 
böyük ümidlərlə yanaşırdı. Məsələ onda idi ki, üçtərəfli görüşdə Brüssel 
və Vaşinqtonun İrəvana, müvafiq olaraq, 270 milyon avro və 65 milyon 
dollar verəcəklərinə dair sənəd imzalanmışdı. Hayları pəjmürdə edən 
əsas səbəb Avropa İttifaqının “yeni Ermənistan–Aİ tərəfdaşlığını güc-
ləndirmək üçün” ayıracağı 270 milyon avro vəsaitin birdəfəlik ödənil-
məyəcəyi ilə bağlı idi. Həmin vəsaitin 2024-2027-ci illərdə hissə-hissə 
(yəni, hər il 67,6 milyon avro) ayrılması nəzərdə tutulub.

Qlobal intibah naminə dialoq

VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu çərçivəsində mayın 1-də 
mədəniyyət nazirlərinin 5-ci görüşü keçirilib.

“Müxtəliflik harmoniyası: qlobal mədəni 
intibah naminə mədəniyyətlərarası dialoqun 
təşviqi” mövzusuna həsr olunan görüşə sədr-
lik edən mədəniyyət naziri Adil Kərimli Azər-
baycanda müxtəlif din və ənənələrə sahib in-
sanların hər zaman sülh içərisində yaşadığını 
bildirib. 

Nazir vurğulayıb ki, mədəni və dini 
fərqlərin bəşəriyyəti bir-birinə zidd tayfalara 
böldüyü bir vaxtda Azərbaycan təvazökarlıq-
la dünyada ümid çırağına çevrilir.

Belarus Respublikasının mədəniyyət 
naziri Anatoli Markeviç çıxışında Forumun 
əhəmiyyətindən bəhs edib. O, tədbirin sülhün 
təşviqini təbliğ etdiyini və bunun çox dəyərli 
olduğunu söyləyib. 

O bildirib ki, hazırda dünyada yeganə 
dəyər var, bu da sülhdür. Hər bir insan bunun 
üçün məsuliyyət daşıyır. Beynəlxalq təşkilat-
lar xalqlar arasında əməkdaşlıq üçün olduqca 
əhəmiyyətlidir. Biz bu yolla yeni dostlar qa-
zanırıq. “Biz Belarusla Azərbaycan arasında 
mədəniyyət körpüsü yaratmışıq”, – deyə na-
zir qeyd edib.

Rusiya Federasiyasının mədəniyyət naziri 
Olqa yubimova multikulturalizm üçün dia-
loqa həsr olunmuş bu forumda iştirak etmək-
dən məmnunluğunu ifadə edib. 

Nazir ölkəsində həyata keçirilən mə-
dəniyyət tədbirləri barədə məlumat verib. 
Bildirib ki, bu cür tədbirlərin təşkilində əsas 
məqsəd insanların öz ənənələrini unutmama-
sı, bərabər səviyyədə olduqlarını aşılamaqdır.

Gürcüstanın mədəniyyət, idman və gənc-
lər naziri xanım Tea Tsulukiani ölkəsinin öz 
zəngin xristian mədəniyyəti ilə seçilən dövlət 
olduğunu vurğulayıb. Eyni zamanda, mədəni 
müxtəliflik sahəsində Gürcüstanda müvafiq 
sənədlərin hazırlandığını və qəbul edildiyini 
bildirib. O diqqətə çatdırıb ki, bu sənədlər 
mədəni müxtəliflik üçün müvafiq mühit yara-
dılmasına fayda verir. 

“Azərbaycanla dostluğumuzu, tərəfdaşlı-
ğımızı yüksək dəyərləndiririk. Bunu hər bey-

nəlxalq tədbirdə bildiririk. Həmçinin Azər-
baycanla şərəf hissi ilə əməkdaşlıq edirik”, – 
deyə Tea Tsulukiani söyləyib.

Görüşdə çıxış edən Malta Respublikası-
nın UNESCO üzrə Milli Komissiyasının sədri 
Reymond Bondin bildirib ki, Azərbaycan çox 
vacib irsə malikdir, onun böyüklüyü valehe-
dicidir. “Azərbaycana bu cür görüşləri təşkil 
etdiyi üçün çox təşəkkür edirəm. Bu tədbirlər 
son dərəcə vacibdir”, – deyə R.Bondin əlavə 
edib.

Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin mədə-
niyyət naziri Şeyx Salem Xalid Abdullah 
Məhəmməd Əl-Qasimi bu Forumun Azər-
baycanın COP29-a evsahibliyi etməyə ha-
zırlaşdığı bir vaxta təsadüf etdiyini deyib. O, 
Bakıda keçiriləcək COP29-un qlobal iqlim 
problemlərinin həllinə öz töhfəsini verəcə-
yinə ümidvar olduğunu vurğulayıb. 

MDB Baş katibinin müavini Denis Tre-
filov mədəniyyətlərarası dialoqun güclənəcə-
yinə və inkişaf edəcəyinə ümidvar olduğunu 
söyləyib. O, MDB dövlətləri arasında qarşı-
lıqlı əməkdaşlığın əhəmiyyətini vurğulayayıb. 

iviyanın mədəniyyət və təhsil naziri 
Mabruka Osman bildirib ki, dünya hazırda 
mübarizə dövründədir. Bu beynəlxalq sülh və 
stabilliyə təsirini göstərir. 

İranın mədəniyyət və islami irşad naziri 
Məhəmməd Mehdi İsmaili çıxışında deyib ki, 
beynəlxalq təşkilatlar sülh və əmin-amanlığın 
qorunması məsələsi ilə məşğul olmalıdır. “Bu 
istiqamətdə bir çox mədəniyyətlərarası la-
yihələrə ehtiyac var ki, sülh içində yaşamağa, 
birliyə və bərabərliyə nail olunsun”, – deyə o 
diqqətə çatdırıb.

Tədbirdə çıxış edən digər ölkə nümayən-
dələri VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası 
Dialoq Forumunun əhəmiyyətindən söz açıb-
lar. Qeyd edilib ki, bu forum sülhün bərqərar 
olunmasına öz töhfələrini verəcək. 

X Q

VI Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu  
xarici mətbuatın diqqət mərkəzində

Mayın 1-də Bakıda işə başlayan “Sülh və qlobal təhlükəsizlik naminə dialoq” 
mövzusunda VI Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu və Prezident 
İlham Əliyevin tədbirin açılış mərasimindəki nitqində səsləndirdiyi fikirlər 
xarici mətbuatın diqqət mərkəzində olub. 

A ƏRTAC xəbər verir ki, xəbərlərdə 
dövlətimizin başçısının Azərbaycanın mədə-
niyyətlərarası dialoqa töhfələri və bu baxım-
dan Forumun əhəmiyyəti, ölkəmizin bölgənin 
inkişafında rolu, eləcə də regionda sülhün 
və sabitliyin möhkəmlənməsi, Ermənistan–
Azərbaycan münasibətlərinin normallaşdırıl-
ması istiqamətində atdığı addımlar barədə fi-
kirləri xüsusilə diqqət mərkəzində saxlanılıb. 

VI Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu 
və dövlətimizin başçısı fikirləri Türkiyə mət-
buatının da diqqət mərkəzində olub. Qardaş 
ölkənin Anad l  Agentliyi, “ aber l bal” 

televiziyası, “Akşam” qəzeti, “ aberler.
c om ” portalı və digər KİV-lərində yer alan 
xəbərlərdə bu mötəbər tədbirə 1 -dən çox 
ölkədən -dək mötəbər qonağın qatıldığı 
qeyd olunub. 

Materiallarda Prezident İlham Əliyevin 
Forumun açılış mərasimindəki çıxışında səs-
ləndirdiyi fikirlərə xüsusi diqqət yetirilərək, 
dövlətimizin başçısının Avropa ölkələrinin 
neokolonializm siyasətinə son qoyulmasının 
vacibliyi, Azərbaycan ilə Ermənistan arasında 
münasibətlərin normallaşdırılması, o cümlə-
dən, sərhədlərin delimitasiyası və demarka-
siyası işlərinin vasitəçilərin iştirakı olmadan 
aparılması barədə fikirləri əks olunub. 

Rusiyanın T A S S , “ nter aks” agentlik-
lərinin, “ ed m sti”, “ azeta.r ”, “ r il” 
jurnalı, “ ssiya seq dnya” və digər kütləvi 
informasiya vasitələrində yayımlanan xəbər-
lərdə Azərbaycan Prezidentinin səsləndirdiyi 
fikirlərə önəm verilib. TASS dövlətimizin 
başçısının Avropanın bir neçə ölkəsi tərəfin-
dən həyata keçirilən neokonializm siyasətinin 
qarşısının alınmasının vacibliyini vurğulama-
sına diqqət çəkib. Agentliyin xəbərində qeyd 
olunub ki, dövlət başçısı Azərbaycan cəmiy-

yətində sülhün, sabitliyin, həmrəyliyin mə-
dəni müxtəliflik və qarşılıqlı hörmətlə bağlı 
olduğunu xüsusi vurğulayıb. 

Digər xəbərlərdə də Prezident İlham Əli-
yevin xüsusən Azərbaycan ilə Ermənistan 
arasında münasibətlərin normallaşdırılması, 
delimitasiya və demarkasiya işlərinin aparıl-
ması və digər məsələlərlə bağlı fikirlərinə yer 
verilib. 

Gürcüstanın “res nancedaily.c m”, 
“ imedine s.ge”, “ne s b.ge”, “ rimeti-
me.ge”, “ r.ge”, “alt-in .ge” informasiya 
portalları, eləcə də “ tv.ge” televiziyası Azər-
baycan Prezidentinin Avropanın bəzi ölkələri-
nin digər xalqlara müstəmləkə kimi yanaşma-
sı faktı ilə bağlı fikirlərini geniş işıqlandırıb. 
Prezident İlham Əliyevin çıxışına istinadla 
yayılan məlumatlarda deyilir: “Biz imkan 
verə bilmərik ki, XXI əsrdə Avropanın bəzi 
ölkələri digər xalqlara müstəmləkə kimi ya-
naşsın. Biz səsimizi ucaltdıqda – Qoşulmama 
Hərəkatına sədrliyimiz zamanı bu məsələni 
qaldırdıqda bu, onunla bağlı deyildi ki, hansı-
sa ölkəyə qarşı idik. Biz, sadəcə ədalətə, bey-
nəlxalq hüquqa bağlı idik. Dünya iyrənc neo-
kolonializm praktikasına göz yummalı deyil. 
Bu, assimilyasiyaya, məcburi assimilyasiyaya 
aparır. Bu, Fransanın 1 -dan artıq dənizaşırı 
ərazisində baş verir. Buna son qoyulmalıdır”.

ətər Xəbər Agentliyinin yaydığı xə-
bərdə Bakıda işə başlayan üçgünlük Forum 
çərçivəsində təşkil olunacaq 4 plenar sessiya 
və 12 panel iclasında təhsil, gənclər, iqlim 
dəyişikliyi, süni intellekt, mədəni irsin müha-
fizəsi, qanunsuz miqrasiya və digər mühüm 
mövzuların müzakirə olunduğu qeyd edilib. 
Məqalədə dövlətimizin başçısının Forumun 
açılış mərasimindəki çıxışında Azərbaycanın 
əsrlər boyu mədəniyyətlərin qovuşduğu mə-
kan olması, çoxmədəniyyətli və böyük etnik 
müxtəlifliyə malik Azərbaycan cəmiyyətinin 
əsrlər boyu tolerantlığı, qarşılıqlı hörməti, 
dostluq və tərəfdaşlıq kimi dəyərləri qoruma-
sına da fikirləri diqqətə çatdırılıb. 

Belarus mətbuatı da VI Ümumdünya Mə-
dəniyyətlərarası Dialoq Forumunu gündəmdə 
saxlayıb. B E L T A -da yayımlanan xəbərdə 
Belarus nümayəndə heyətinin də Foruma 
qatıldığı vurğulanıb. Qeyd edilib ki, mühüm 
məsələlərlə bağlı ciddi fikir mübadiləsinin 
aparıldığı Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu 
Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin açılış 
mərasimində qeyd etdiyi kimi, “çox mühüm 
beynəlxalq platformadır və orada mədəniy-

yətlərarası dialoq məsələləri müzakirə olu-
nur”. 

Bu ölkənin “ b.by” portalının yaydığı xə-
bərdə də Forumun mədəniyyətlərarası dialoqa 
mühüm töhfə olduğu vurğulanıb. 

Ukraynanın “Telegra ” və “ rres n-
dent” nəşrləri əsasən dövlətimizin başçısının 
Azərbaycan ilə Ermənistan arasında münasi-
bətlərin normallaşdırılması istiqamətində atı-
lan addımlar barədə fikirlərinə diqqət çəkib. 
Məqalələrdə Prezident İlham Əliyevin sülh 
müqaviləsi üzrə danışıqların Azərbaycanın 
irəli sürdüyü təkliflər əsasında aparılması, 
eləcə də iki ölkə arasında demarkasiya və 
delimitasiya işlərinə başlanıldığı, xüsusən bu 
prosesin vasitəçilər olmadan həyata keçiril-
məsi barədə fikirləri diqqətə çatdırılıb. 

İranın A agentliyinin, “ ntexab” 
qəzetinin yaydığı xəbərlərdə Prezident İlham 
Əliyevin beynəlxalq təşkilatların, o cümlədən 
BMT Təhlükəsizlik Şurasının Ermənistanın 
otuz il davam etmiş işğala son qoyması üçün 
qəbul etdikləri qərar və qətnamələrin tələblə-
rinin yerinə yetirilməsinə cəhd göstərmədik-
ləri barədə sərt fikirlərinə geniş yer ayrılıb: 
“Həmin qətnamələri qəbul edənlər heç bir 
şey etmədilər ki, onlar icra olunsun. Odur ki, 
biz sülhə müharibə yolu ilə nail olmalı idik 
və 2 2 -ci ildə 44 günlük Vətən müharibəsi 
nəticəsində ərazilərimizin böyük hissəsini 
azad etdik. Ötən ilin sentyabr ayında isə biz 
öz ərazi bütövlüyümüzü, suverenliyimizi tam 
şəkildə bərpa etdik. İndi isə biz münaqişədən 
sonrakı vəziyyətdəyik”. Yazılarda dövlətimi-
zin başçısının iki ölkə arasında münasibətlə-
rin normallaşdırılması istiqamətində müsbət 
tendensiyaların müşahidə olunmasını qeyd 
etməsi xüsusi vurğulanıb. 

Türkmənistanın “ entral Asia  media 
platformasının yaydığı xəbərdə də Prezident 
İlham Əliyevin Forumun açılış mərasimində 
Azərbaycan-Ermənistan münasibətlərinin 
normallaşdırılması istiqamətində müşahidə 
olunan müsbət tendensiya barədə fikirləri 
diqqətə çatdırılıb.

X Q
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əvvəli i səhifədə

Başlayaq Ermənistan–KTMT münasibət-
lərinin pozulmasının tarixçəsindən. Məlum 
olduğu kimi, 2 22-ci ilin sentyabrında Azər-
baycan – Ermənistan şərti sərhədində hərbi 

toqquşma yaşanmışdı. O zaman ölkəmizin 
silahlı qüvvələri erməni təxribatını önləmək 
üçün bəzi yüksəklikləri ələ keçirmişdilər. Bu, 
rəsmi İrəvan tərəfindən suveren Ermənistana 
qəsb kimi qiymətləndirilmişdi. Məsələ, hətta, 
KTMT-nin həmin ilin noyabrında İrəvanda 
keçirilmiş yüksək səviyyəli zirvə toplantısın-
da da müzakirəyə çıxarılmışdı. O toplantıda 
ki, orada Rusiya Prezidenti Vladimir Putin və 
quruma üzv ölkələrin rəhbərləri iştirak edir-
dilər. 

Ermənistan baş naziri Nikol Paşinyan 
zirvə görüşündə KTMT-nin Azərbaycanla 
bağlı siyasi qərar verməsinə nail olmağa səy 
göstərdi. O, çox çalışdı ki, sentyabr eskala-
siyası ölkəsinin ərazilərinin işğalı faktı kimi 
təsdiqlənsin. akin istəyinə çata bilmədi. 
Əlbəttə, İrəvan zirvəsinin bəzi pərdəarxası 
məqamları da var idi ki, bu barədə təfərrüat-
lar indilərdə açıqlanır. Məsələn, Rusiyanın 
xarici işlər naziri Sergey avrov ötən ay bil-
dirmişdi ki, KTMT-nin Ermənistana missiya, 
habelə silah-sursat göndərməsi ilə bağlı XİN 
rəhbərləri səviyyəsində razılıq əldə edilsə da, 
sonda Paşinyan çıxış edərək məsələdə kon-
sensusun olmadığını dilə gətirdi. Sonrakı 
proseslər isə sübut etdi ki, Ermənistan qu-
rumun missiyasına deyil, Avropa İttifaqının 
müşahidəçilərinə üstünlük verir. 

Ümumən, rəsmi İrəvan 2 22-ci ildən 
başlayaraq anti-KTMT xəttini rəhbər tutub. 
Daha doğrusu, bu xətti özünün anti-Rusiya 
təbliğatının mühüm elementi kimi dəyərlən-
dirib. Mövcud xüsusda, bir qayda olaraq, 
ənənəvi şablonları dilə gətirib. Bildirib ki, 
KTMT Ermənistan qarşısındakı öhdəliklərini 
yerinə yetirmək potensialından uzaqdır, təh-
lükəsizlik təminatı baxımından dişsizdir və 
sair. Hətta, N.Paşinyan bu ilin martında yerli 
televiziyaya müsahibəsində Ermənistanın 
qurumdan tamamilə uzaqlaşması məsələsi ilə 
bağlı da anons vermişdi. Belə bir durumda 
A.Mirzoyanın “Əl-Cəzirə”nin efirindən söy-
lədikləri tam yenilik kimi qarşılanmaya da 
bilər. Hərçənd, prinsipcə rəsmi İrəvan üçün 
önəmli olan KTMT ilə bağlı mənfi yönümlü 
təbliğat xəttinin aktiv tutulması, Ermənista-
nın təşkilatdan çıxmasına dair fikirlərin yeni-
dən gündəmə gətirilməsidir. 

Beləliklə, A.Mirzoyan KTMT-dən, belə 
demək mümkünsə, köhnə üslubda şikayət-
lənib. “Bilirsiniz ki, son bir neçə ildə Ermə-
nistan Respublikasının suveren ərazisinə bir 
neçə dəfə müdaxilə edilib və biz KTMT-nin 
üzvüyük. Kollektiv Təhlükəsizlik Müqavilə-
si Təşkilatını üzv dövlətlərin, o cümlədən 
Ermənistanın suveren ərazilərini və sərhədlə-
rini qorumalıdır. akin biz təşkilatdan lazımi 
tədbirlər görmədik”, – deyən erməni XİN 
rəhbəri əlavə edib ki, ölkəsinin çağırışlarına 
düzgün reaksiya verilməməsi cəmiyyətdə 
KTMT ilə bağlı bir sıra suallar doğurub. Ən 

əsası isə Mirzoyan vurğulayıb ki, Ermənistan 
“işləməyən mexanizmin bir hissəsi olmaq 
istəmir”.

Əlbəttə, XİN rəhbəri, öz aləmində, dip-
lomatikliyini də qoruyub. Məsələn, o, ölkə-
sinin KTMT-yə üzvlüyünün davam etdiyini 

diqqətə çatdırarkən, qurumun işləməyən 
kimi qələmə verdiyi mexanimzlərinin işlək 
hala salınması istiqamətində çalışmaqdan 
dəm vurub. Məsələ burasındadır ki, Mirzo-
yan yanız gəlişigözəl ifadələr işlədir. Çünki 
rəsmi İrəvan hazırda açıqdan-açığa KTMT-ni 
boykot yolunu tutub. Ermənistan nümayən-
dələri qurumun son vaxtlar keçirilmiş yüksək 
səviyyəli toplantılarına nəinki qatılmır, eyni 
zamanda, qərarını son dərəcə nümayişkəranə 
şəkildə mövzuya çevirir. Bu, azmış kimi, 
Ermənistan təşkilatın hətta nisbətən aşağı 
səviyyəli tədbirlərində iştirakdan da boyun 
qaçırır. 

Bəli, Mirzoyanın da tərkibində təmsil 
olunduğu hakim erməni siyasi komandası-
nın nəyə çalışdığı aşkardır. Erməni XİN rəh-
bəri “Əl-Cəzirə”yə müsahibəsində KTMT 
ilə bağlı ziddiyyətləri gündəmə gətirməklə, 
ölkəsinin qurumdan tamamilə uzaqlaşması 
istiqamətində götürdüyü xəttə əlavə dividend 
qazandırır. Bu, Qərbə İrəvanın anti-Rusiya 
ritorikasını diri tutduğunu göstərmək üçün 
lazımdır. Belə nəticəyə gəlmək mümkündür 
ki, qarşıdakı müddətdə Ermənistan rəhbərliyi 
KTMT ilə yollarını tamamilə ayrımaq qəra-
rını verəcək. Əgər Paşinyanın martda bildir-
dikləri sözügedən qərarın anonsu idisə, Mir-
zoyanın dilə gətirdikləri qeyd edilən məqsədə 
doğru əməli fəaliyyətə start verilməsinin təs-
diqidir. 

Sonda Ermənistanın anti-KTMT xəttinin 
aktivliyi məsələsində bir məqamın da üzərin-
də dayanaq. Əgər əvvəllər Rusiya rəsmiləri 
İrəvanın ritorikasına dözümlü yanaşırdılarsa, 
artıq Moskva məsələyə münasibətdə təmkin-
li davranmamağa üstünlük verir. avrovun 
bir müddət əvvəl bildirdikləri də fikrimizin 
təsdiqidir. O, Ermənistan üçün KTMT-dən 
uzaqlaşmağın Rusiyanın hakim rol oynadığı 
digər qurumdakı perspektivini şübhələndir-
mişdi. Digər qurum dedikdə, söhbət Avrasiya 
İqtisadi İttifaqından gedir. Məsələ ondadır 
ki, hazırda Ermənistanın iqtisadi inkişafında 
başlıca yeri bu ittifaq müstəvisindəki əlaqələr 
tutur. Deməli, ölkə KTMT-dən uzaqlaşacaq-
sa, müvafiq olaraq Aİİ ilə bağlı imtiyazlar-
dan da məhrum duruma düşə bilər. Həmin 
imtiyazlardan gələn mənfəətin təzminatı 
baxımından isə rəsmi İrəvanın heç bir real 
mexanizmi yoxdur. Yəni, Qərbdən gələn yar-
dımlar hazırkı iqtisadi inkişaf dinamikasını 
təmin etmək gücündən uzaqdır. Belə olan 
halda, həm Mirzoyanın, həm də Ermənista-
nın digər rəsmilərinin düşünmələri lazımdır. 
Nəinki düşünmələri, hətta, hadisə və proses-
lərə proqmatik yanaşmaları gərəkdir. Belə 
yanaşma isə yoxdur. 

 
XQ

Sülhün kəsişməyən formulu
əvvəli i səhifədə

Qeyd edək ki, Ermənistanın XİN 
rəhbəri ölkəsinin ənənəvi manipulya-
tiv xəttindən əl çəkmir. Məsələn, o, sülh 
müqaviləsi kontekstindəki vacib məsələni 
– regional kommunikasiyaların açılması 
məsələsini qaldırır və nədənsə bu barə-
də xoş məram ifadəsi qismində rəsmi 
İrəvan tərəfindən irəli sürülmüş “Dünya-
nın kəsişməsi” təşəbbüsündən söz açır. 
Məsələ ondadır ki, sözügedən təşəbbüs 
Ermənistanın 10 noyabr 2020-ci il tarixli 
üçtərəfli bəyanat əsasında üzərinə gö-
türdüyü öhdəliklərə ziddir. Bakının tələbi 
budur ki, bəyanata ciddi şəkildə riayət 
olunsun, Azərbaycanın digər ərazilərini 
Naxçıvanla birləşdirən quru yolu açılsın. 
Prezident İlham Əliyev də aprelin 23-də 
ADA Universitetində keçirilmiş “COP29 
və Azərbaycan üçün Yaşıl Baxış” möv-
zusundakı beynəlxalq forumda mövcud 
məqama diqqət yetirdi: “İndi Ermənistan 
3 ildən artıqdır ki, bu müddəanı faktiki ola-
raq pozur və yenə də deyirəm, onlar bunu 
özləri imzalayıblar. İndi onlar bu paraqraf-
dan, necə deyərlər, canlarını qurtarmaq 
istəyirlər. Lakin bu, mümkün deyil. Onlar 
nə edirlər? Onlar, sadəcə olaraq, Nax-
çıvan Muxtar Respublikası ilə quru yolu 
əlaqəsini qurmaq imkanını bloklayırlar. 
Bu davranış, sözsüz ki, çox məyusedici-
dir. Üçtərəfli bəyanatın necə imzalanması 
ayrı söhbətin mövzusudur. Şəraitin necə 
olduğunu da hər kəs bilir. Amma Ermənis-
tan baş nazirinin imzası var idi və buna 
hörmət edilməlidir”.

Onu da bildirək ki, rəsmi Bakı Naxçı-
vana yola “Azərbaycandan Azərbaycana 
yol” məntiqi ilə yanaşır. Yəni, həmin yolda 
heç bir gömrük və sərhəd nəzarəti olma-
malıdır. Mirzoyanın haqqında danışdığı 
“Dünyanın kəsişməsi” ideyasında isə 
Ermənistan başlıca fiqurdur. Təsəvvür 
edin ki, bütün yollar orada kəsişir. Bura-
da söhbət heç də ondan getmir ki, İrəvan 
məsələdən yüksək gəlir götürür. Başlı-
ca məqam ölkənin istənilən an regional 
kommunikasiyaları blok etmək şansının 
yaranmasıdır. Axı Ermənistanın qlobal si-
yasi oyunların aləti olduğu hər kəsə yaxşı 
məlumdur. O zaman Azərbaycan niyə İrə-
vanın mühüm nəqliyyat və kommunikasi-
ya xabında əsas oyunçuya çevrilməsinə 
imkan versin? Nəzərə alaq ki, belə bir 
imkan Ermənistana avantürizmini ger-
çəkləşdirmək üçün dividend qazandıra 
bilər. Ona görə də Mirzoyanın “Dünyanın 
kəsişməsi” fonunda Şərqi Qərblə, Şimalı 
Cənubla birləşdirəcək layihə məntiqini şi-
şirtməsi tam yolverilməzdir. 

Ermənistanın XİN rəhbəri “Dünyanın 
kəsişməsi”ndən söz açarkən, sözügedən 
ideyanın Fars körfəzi ölkələrini Qara də-
niz iqtisadi regionu ilə birləşdirməyin daha 
maraqlı yoluna çevriləcəyinin üzərində 
dayanır. Məsələ ondadır ki, ölkəmizin 
İrəvanın qəbul etmədiyi “Zəngəzur dəhli-
zi” təşəbbüsü, yəni Naxçıvana yol mən-
tiqində də Mirzoyanın bildirdiklərinə zidd 
təmayül yoxdur. Yəni, Ermənistan hər 
bir halda körfəz ölkələrini Qara dənizlə 
birləşdirəcək yoldakı əhəmiyyətini saxla-
yacaq. Elə isə ölkə nəyə görə Azərbayca-
nın təşəbbüsü ilə razılaşmır? Səbəb çox 
sadədir. Rəsmi İrəvan anti-Rusiya oyun-
larında iştirak edir. Məqsəd Rusiyanı Cə-
nubi Qafqazdan tamamilə sıxışdırmaqdır 
ki, bu da Qərbin baş nazir Nikol Paşinyan 
qarşısında qoyduğu başlıca tələbdir. 

Məsələ heç də onda deyil ki, Azər-
baycan Rusiyanın Cənubi Qafqazdan 
çıxmasını istəyənlərə cəbhə açır. Başlı-
ca məqam Bakının öz prinsipləridir. Hə-
min prinsiplərdən birini vurğuladıq. Digər 
məsələyə gəldikdə, dövlətimiz regionun 

ona bağlı ölkələrin əməkdaşlıq məka-
nına çevrilməsinin tərəfdarıdır. Belə bir 
mövqe Cənubi Qafqazı qlobal konfranta-
siyalardan uzaq tutmaq məramına, işlək 
“Qafqaz evi” platformasını formalaşdır-
maq niyyətinə söykənir. 

Rusiya, Tükiyə və İran regionla ta-
rixən əlaqəyə malik ölkələrdir. Onların 
mövcud coğrafiyadakı mənafeləri təmin 
edilməlidir. Bu gün Moskva üçtərəfli bəya-
nata əsasən Naxçıvana yoldakı təhlükə-
sizlik təminatında maraqlıdır. Elə həmin 
bəyanata uyğun olaraq Qarabağa da sül-
hməramlılarını yerləşdirmişdi. Amma ha-
zırda hərbi kontingentini bölgədən çıxarır. 

Nəyə görə? Ona görə ki, Azərbayacana 
etimad göstərir. Yəni, Kreml tarixdə çox 
nadir hallardan biridir ki, öz maraqlarının 
müdafiəsində qeyri-hərbi yola üstünlük 
verir. Bu, gələcəkdə Naxçıvana yol xü-
susunda da presedent ola bilər. Nəzərə 
alaq ki, etimad və işbirliyi yarandıqdan 
sonra silahlı güc amilinə heç bir ehtiyac 
qalmır. Deməli, Ermənistan rasional dü-
şünməlidir. Amma düşünmür. Əslində, 
Mirzoyanın “Əl– Cəzirə”yə söylədikləri 
də düşüncəsizlikdən qaynaqlanır. Elə isə 
ikinci məqama keçid alaq. 

***
Ermənistanın XİN rəhbərinin bildir-

dikləri həm də ona görə yolverilməzdir ki, 
onun fikirlərində haqqında söz açdığı Al-
ma-Ata Bəyannaməsi, bir növ, ehkamlaş-
dırılır. Deməli, digər erməni rəsmilərinin 
də dediklərinin əksinə olaraq, delimitasi-
ya və demarkasiya prosesində bilavasitə 
həmin sənədə söykənmək doğru deyil. 

Əlbəttə, Alma-Ata Bəyannaməsində-
ki sabiq SSRİ dövrü sərhədlərinin toxu-
nulmazlığı məntiqinin haradasa keçərli 
sayılması mümkündür. Götürək Qazaxın 
kəndləri ilə bağlı məsələni. Orada prinsip 
etibarilə heç bir problem yox idi. Bəs digər 
ərazilər? Nəzərə alınmalıdır ki, ümumən 
delimitasiya özlüyündə mürəkkəb pro-
sesdir. Bu mürəkkəblik xüsusunda A.Mir-
zoyanın haqqında söz açdığı Alma-Ata 
Bəyannaməsi həm də o səbəbdən müt-
ləq sənəd deyil ki, orada  “bir-birinin əra-
zi bütövlüyünü və mövcud sərhədlərin 
toxunulmazlığını tanımaq və ona hörmət 
etmək” müddəası var, ancaq sərhədin ha-
radan başlayıb harada bitdiyinə dair heç 
nə yoxdur. Yəni, bəyannamə ümumi xa-
rakter daşıyır. 

Bir cəhətə də diqqət yetirək. Heç kəs 
deyə bilməz ki, rəsmi İrəvan Alma-Ata 
Bəyannaməsini ehkamlaşdırmaqla gələ-
cəkdə hansısa avantürist niyyətlər güd-
məyəcək. İzah edək görək Ermənistan 
bunu necə edə bilər? Beləliklə, sözüge-
dən bəyannamə 1991-ci il dekabrın 21-də 
imzalanıb. Həmin vaxtadək Qarabağda 
separatçı rejim yaradılmışdı və bu baxım-
dan ermənilər deyə bilərlər ki, sənəd ge-
riyə işləmir. Başqa sözlə desək, onların 

ölkələrin ərazi bütövlüklərinin tanımasın-
da Qarabağ motivini inkar etmələri ehti-
malı var. Bu günlə sabaha etibar yoxdur. 
Ermənistanda revanşist qüvvələr aktiv-
dirlər. Onların hakimiyyətə yiyələnəcyi 
təqdirdə, vəziyyətin hansı şəkil alacağı-
na təminat yoxdur. Digər yandan, nəzərə 
alaq ki, Azərbaycan Alma-Ata Bəyan-
naməsinə 24 sentyabr 1993-cü il tarixdə 
qoşulub. Həmin vaxt təkcə Qarabağ de-
yil, Azərbaycanın digər əraziləri də işğal 
altında idi. Belə olan halda, Ermənistanın 
bu məqamı da perspektivdə mübahisə 
predmetinə çevirməsi mümkündür. İndi-
ki halda bütün beynəlxalq platformalar-

da anti-Azərbaycan təbliğatına üstünlük 
verən, səmimiyyətdən uzaq mövqe tutan 
Mirzoyanın təmsil olunduğu erməni iqti-
darından hər şey gözləmək olar.   

Məsələnin başqa bir yönünə diqqət 
yetirək. Azərbaycan Respublikası  
1918–1920-ci illərdəki Azərbaycan Xalq 
Cümhiriyyətinin hüquqi varisidir. Bu, 
müxtəlif dövlət sənədlərində, eyni za-
manda, 1991-ci il oktyabrın 18-də qəbul 
edilmiş Müstəqillik haqqında Konstitusiya 
Aktında əksini tapıb. Məlumdur ki, AXC-
nin ərazisi indiki Azərbaycanınkından 
çox olub. O da məlumdur ki, Azərbaycan 
SSRİ-yə həmin ərazilərlə daxil olub. La-
kin illər ərzində torpaqlarımızdan Ermə-
nistana peşkəşlər edilib. Belə olan halda 
sual yaranır: Nə üçün 1991-ci ilin Alma-A-
ta Bəyannaməsinə əsasən, SSRİ-dən 
çıxarkən mövcud olan sərhədlər əsas 
götürülməli, ancaq Sovetlər Birliyinə daxil 
olunduğu dövrdəki ərazi amilinə diqqət 
yetirilməməlidir? Məsələn, 1929-cu ildə 
Azərbaycan SSR torpaqları hesabına 
Ermənistan SSR tərkibində Meğri rayo-
nu yaradılıb. Ümumən, respublikamızın 
əraziləri hesabına Ermənistana torpaq 
hədiyyələri 1969-cu ilin mayınadək olub 
və prosesə həmin ilin iyulunda ümummilli 
lider Heydər Əliyevin Azərbaycana rəh-
bərliyə başlaması ilə son qoyulub.

***
Sonda belə nəticəyə gəlirik ki, Er-

mənistanın XİN rəhbəri A.Mirzoyanın  
“Əl-Cəzirə” telekanalına müsahibəsində 
dilə gətirdiyi və barəsində söz açdığımız 
məqamlar Bakı–İrəvan münasibətlərinin 
nizamlamasında haqq-ədalətin təmin 
edilməsi nöqteyi-nəzərindən bir o qədər 
praktik sayıla bilməz. Bu, Mirzoyanın 
özünə də, baş nazir Nikol Paşinyana da 
yaxşı məlumdur. Lakin onlar ermənilik-
lərindən qalmırlar. Görək nə zamanadək 
belə davam edəcəklər. Hər halda, çox 
vaxtları da yoxdur. Çünki Azərbaycanla 
Ermənistan arasında sərhədlərin deli-
mitasiyasına başlanılması oxun yaydan 
çıxmasıdır. 

İ  
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İrəvan – KTMT: 
Ziddiyyətlər dərinləşir

Dialoq müxtəlif formalarda, nikbin ruhda davam edir
Azərbaycan Prezidentinin xüsusi tapşırıqlar üzrə nümayəndəsi sülh prosesində mühüm irəliləyişin olduğunu deyib

“Azərbaycan hakimiyyətinin daha öncəki fürsətlərdə də dəfələrlə bəyan etdiyi kimi, erməni və ya azərbaycanlı 
olmasından asılı olmayaraq bütün köçkün əhalinin öz evlərinə könüllü qayıtmaq hüququna qarşılıqlı əsasda hör-
mət edilməlidir. Unutmayaq ki, 1980-ci illərin sonlarında münaqişənin lap əvvəlində Ermənistanda 250 mindən 
çox mülki azərbaycanlı etnik təmizləməyə məruz qalıb”.

Vatikanda işgüzar səfərdə olan Azərbaycan Prezi-
dentinin xüsusi tapşırıqlar üzrə nümayəndəsi, səfir Elçin 
Əmirbəyov “Sir” İnformasiya Agentliyinə müsahibəsində 
İrəvan və Bakı arasında davam edən sülh danışıqlarından, 
Azərbaycan  cəmiyyətimizin çoxmillətli və multikultural 
xarakterindən, eləcə də Cənubi Qafqazda gələcək birgə-
yaşayış imkanlarından bəhs edib. 

Prezidentin xüsusi tapşırıqlar üzrə nümayəndəsi Papa 
Fransisk həzrətlərinin Ermənistan və Azərbaycan arasın-
da sülhün əldə edilməsinə göstərdiyi diqqəti yüksək qiy-
mətləndirdiyini qeyd edib. Azərtac-ın dərc etdiyi müsahi-
bəsində E.Əmirbəyov Bakı ilə İrəvan arasındakı dialoqun 
müxtəlif formalarda və müsbət ruhda davam etməsindən 
danışıb. Onun sözlərinə görə, təxminən iki il əvvəl sülh 
danışıqlarının və sülh müqaviləsinin layihəsinin təşəbbüs-
karı qismində məhz Azərbaycan olub və o vaxtdan sülh 
prosesində mühüm irəliləyişlər əldə edilib. Xüsusi elçi ən 
son müsbət irəliləyişin isə ötən ilin sentyabr ayında Azər-
baycan öz suverenliyini və ərazi bütövlüyünü tam bərpa 
etdikdən, Qarabağ regionu üzərində özünün effektiv nə-
zarətinə nail olduqdan sonra mümkünlüyünü vurğulayıb.

“Ermənistanla birlikdə bütün yerdə qalan məqsəd-
lərimizə siyasi vasitələrlə və nisbətən daha qısa müddət 
ərzində nail ola bilərik”

İrəvan və Bakının sülh müqaviləsini nə zaman imza-

layacaqları ehtimalı ilə bağlı sualı cavablandıran E.Əmir-
bəyov Azərbaycanın Ermənistanla birlikdə yerdə qalan 
məqsədlərə siyasi vasitələrlə və nisbətən daha qısa müd-
dət ərzində nail ola biləcəyinə əminliyini ifadə edib. 

“İki həftə əvvəl Ermənistan öz qüvvələrini Azərbay-
canın şimal-qərbində yerləşən Qazax rayonunun otuz 
ildən çox işğal altında qalan dörd kəndindən çıxarmağa 
razılaşdı və bunun ardınca ölkələrimiz arasında bir gün 
dövlət sərhədinə çevriləcək ikitərəfli delimitasiya və de-
markasiya prosesi başlandı. Paralel olaraq, Azərbaycan 
otuz ildən bəri davam edən münaqişə və qanunsuz işğal 
nəticəsində dağıdılmış bütün ərazilərinin yenidən qurul-
ması və bərpası istiqamətində genişmiqyaslı səylərini 
qətiyyətlə davam etdirir”,– deyən Prezidentinin xüsusi 
tapşırıqlar üzrə nümayəndəsi jurnalistin “Papa Fransiski 
regionun səlahiyyətlilərinin və sakinlərinin “yerli mədə-
niyyətin bir hissəsi, inancın ifadəsi və fərqliliklərə bax-
mayaraq, birlikdə yaşamağa imkan verən qardaşlığın 
əlaməti kimi hörmətlə davranılacağına və qoruna biləcə-
yinə” ümidvar olduğunu bildirmişdi. İndi onların evlərinə 
qayıtma prosesinə necə yardım etmək olar?”– sualına bu 
formada cavab verib: 

– “Əvvəlcə bir məsələyə aydınlıq gətirmək istərdim 
ki, Azərbaycanın Qarabağ bölgəsinin ərazisini tərk edib 
Ermənistana getmək qərarı orada məskunlaşmış əhali 

tərəfindən könüllü şəkildə qəbul olunub. Baxmayaraq ki, 
Azərbaycan hakimiyyəti onlara dəfələrlə müraciət edərək 
ölkəni tərk etməməyə çağırıb. Bir gün davam edən anti-
terror əməliyyatından dərhal sonra Ermənistanın bizə qar-
şı başlatdığı dezinformasiya kampaniyasına baxmayaraq, 
Azərbaycan yerli mülki əhaliyə orada qalıb, qanunlarımız 
çərçivəsində dinc şəkildə cəmiyyətimizə inteqrasiyanı 
təklif edib. Amma həqiqət ondan ibarətdir ki, gedənlərin 
bir çoxu, Azərbaycanın həmin regionunda ermənilərlə 
azərbaycanlıların dinc yanaşı yaşamalarına qarşı çıxan 
yerli qanunsuz separatçıların liderləri tərəfindən, əslində, 
buna “israrla sövq edilib”. Azərbaycan hakimiyyətinin 
daha öncəki fürsətlərdə də dəfələrlə bəyan etdiyi kimi, 
erməni və ya azərbaycanlılığından asılı olmayaraq, bütün 

köçkün əhalinin öz evlərinə könüllü qayıtmaq hüququ-
na qarşılıqlı əsasda hörmət edilməlidir. Unutmayaq ki,  
198 -ci illərin sonlarında münaqişənin lap əvvəlində Er-
mənistanda 2  mindən çox mülki azərbaycanlı etnik tə-
mizləməyə məruz qalıb”.

“Ümid edirəm ki, ermənilərlə azərbaycanlıların meh-
riban qonşu kimi birgə yaşaya biləcəyi gün gələcək”.

Daha sonra E.Əmirbəyov “Sir” İnformasiya Agentli-
yinin əməkdaşının Roma Papası Fransiskin tərəflərə mü-
raciətinə istinadla verdiyi: “Hər şeydən əvvəl xristianlar 
Cənubi Qafqaz ölkələrində hansı “rolu” oynaya bilərlər? 
Orada onlara yer varmı?” – sualını da cavablandırıb:  

“Artıq qeyd etdiyim kimi, biz Azərbaycanda Papa 
Fransiskin, eləcə də dünyanın bir çox digər yüksək səviy-
yəli şəxslərinin Ermənistanla Azərbaycan arasında sülh 
və münasibətlərin normallaşması məsələsinə göstərdikləri 
diqqəti yüksək dəyərləndiririk. Azərbaycan özünün mədə-
ni və dini müxtəlifliyi, tolerantlığı ilə fəxr edən dünyəvi 
ölkədir. Burada müsəlmanlar, xristianlar, yəhudilər və 
digər konfessiyaların nümayəndələri əsrlər boyu harmo-
niya, əmin-amanlıq və dostluq şəraitində birgə yaşayıblar. 
Biz, doğrudan da, inanırıq ki, ölkələrimiz arasında tezliklə 
bağlana biləcək sülh müqaviləsi nəinki dünyanın ən uzun 
və faciəli etnik münaqişələrindən birinə rəsmi olaraq son 
qoyacaq, həmçinin ermənilərlə azərbaycanlılar arasında 
etimadın yaranmasına xidmət edəcək, onların yaxşı qon-
şu və ola bilsin bir gün hətta dost kimi yaşamasına yol 
açacaq”.

a ırladı  İ  
XQ
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Yeni tarixi mərhələdə milli ideya
X  məqalə

Niza lılı  hə i ə le i i liyin,  
ü ün ə ə kinin in ə, zəri  araz -

lı ıdır.

Henri Kissin er
Böyük siyasət, diplomatiya və dövlət 

xadimi olan Henri Kissincerin iqtibas gətir-
diyimiz fikirinin məzmununa aid olan başqa 
bir fikri vardır. O, deyirdi ki, “tarix yekunda 
cəmiyyətlərin münaqişələrini deyil, onların 
barışını alqışlayır”.

Bu iki fikrin ana xəttini dövlətlərin və cə-
miyyətlərin tərəfdaşlığının qurulması fəlsəfə-
si təşkil edir. Burada hüququn (legitimlik), 
toplumsal və dövləti enerjinin (güc) və mənə-
vi-psixoloji faktorların (təmkin) sintezini gö-
rürük. Onların yekunu kimi isə H.Kissincer 
cəmiyyətlərin, xalqların, dövlətlərin tərəşdaş-
lığını və barışını alqışlayır. 

Bununla XXI əsrin möhtəşəm siyasətçi 
və diplomatlarından biri türk toplum və döv-
lətlərinin əsrlərdən gələn əməkdaşlıq və təh-
lükəsizlik fəlsəfəsini alqışlamış olur! Üstəlik, 
türklər üçün, bu, adi bir sosiallaşma və ya 
siyasətqurma fəaliyyəti deyildir – ən dərin 
etnik, sosial, siyasi, mənəvi, əxlaqi, ideoloji 
və mədəni qatlarda “özünügörmə fəlsəfəsi” 
və cəmiyyətin özünütəşkilinin davamlı təza-
hürüdür.

Türklərin zünütəşkil  
əlsə əsi

Araşdırmaçılara istinad edərək türk top-
lumlarının özünütəşkilinin sosial, mə-dəni, 
siyasi, mənəvi, əxlaqi və iqtisadi (təsərrüfat) 
aspektlərini özündə ehtiva edən fenomen 
mexanizmin törə olduğunu XIII məqalədə 
ayrıca vurğulamışıq. “Heydər Əliyev və yeni 
liderlik: fəlsəfi-elmi təhlil” adlı monoqrafiya-
mızda “törə” anlayışı ilə bağlı fikirləri yığcam 
halda təqdim etməkdə mövzu baxımından 
fayda görürük. Çünki tədqiqatçıların fikrinə 
görə, “törə” anlayışı türk toplumlarında çox 
əhəmiyyətli rol oynayır. Törə faktiki olaraq 
həm türk birgəyaşam fəlsəfəsinin (toplumlaş-
maq üsulunun) kökündə dayanır, həm də on-
ların dövlət qurmaq fəlsəfəsini və siyasi təfək-
kürünü formalaşdıran başlıca sosial, psixoloji, 
etnik və kültürəl fenomendir. 

Türklərin çox sayda dövlət qura və xalqla-
rı idarə edə bilmələrinin təməl izahı türk törə-
sinin qanunları – hüquqları ilə bağlıdır. Bu, 
o deməkdir ki, qədimdən türk toplumlarının 
həyatında çox güclü şəkildə sosial-hüquqi və 
mənəvi-əxlaqi faktorlar rol oynamışdır. Döv-
lətçilik və liderlik baxımından bu məqam va-
cib gerçəkliyi ifadə edir – türklər daim dəqiq 
məzmuna və konkret mənaya malik hüquqi 
çərçivədə toplum olaraq fəaliyyət göstərmiş-
lər. Onların qurduqları dövlətlərdə qanun, 
hüquq və ədalət aparıcı olmuşdur. Bütövlükdə 
isə türk cəmiyyətlərinin gücünün daxili sosi-
al-mədəni, siyasi-iqtisadi və mənəvi-əxlaqi 
dinamikadan meydana gəldiyi aydın olur. Bu 
isə onların həmişə öz tarixlərinin subyekti ol-
masının təsdiqidir.

Digər tərəfdən, türk toplumlarının bir-
gəyaşam fəlsəfəsi onun sadədən mürəkkəbə 

doğru istiqamətlənmiş təkamülünün başlıca 
özəlliklərini anlamağa şans yaradır. Həmin as-
pektdə törənin tərkib hissələrinin və toplumun 
dinamizminin məzmunu böyük əhəmiyyət da-
şıyır. Türk törəsi hüquq və ədalət anlayışları 
ilə identikləşdirilir. Yəni törəyə əməl etmək, 
praktiki olaraq, ədalətli daxili qanuna əməl 
etmək anlamına gəlir. Türk sözlüklərində də 
törə haqqa-hüquqa uyğunluq, haqqı gözləmə, 
doğruluq, “türə” anlamlarına sinonim kimi 
izah olunur. 

Vurğulanan məqamlardan ümumi nəticə 
çıxarmaq olar: Türk toplumları və dövlətləri 
ədalətə, hüquqa, qanuna və özünütəşkil fəl-
səfəsinin başlıca prinsiplərinə (törəyə) əsasən 
özlərini yaratmışlar. Əhəmiyyətlidir ki, vurğu-
lanan qaydalar türk toplumlarının yaradılması 
ilə məhdudlaşmamışdır, həm də toplumun və 
dövlətin istənilən səviyyədə idarə olunmasın-
da mühüm yer tutmuşdur. Yəni türk toplum-
ları çox qədim tarixi olan qaydalara görə bu 
günə qədər özlərinin varlığını təmin etmiş və 
həmin çərçivədə təkamüldə olmuşlar. 

Milli ideya baxımından hüquq, qanun və 
özünü sosial-mədəni varlıq kimi təşkil etmə-
yin ciddi rol oynadığı şübhə doğurmur. Bu 
prosesdə daha iki faktor türklər üçün böyük 
əhəmiyyət daşımışdır. Onlardan biri qohum-
luq, digəri isə qonşuluqla bağlıdır. 

Türk anlamında q ml q
Türklər qohumluğu tarixən yüksək qiy-

mətləndirmişlər. Bu, törədən qaynaqlanır. 
Törədə türkün özünüyaratması Yosun qanunu 
üzrə baş verir. Yəni fərd-ailə-qəbilə-tayfa-tay-
falar birliyi-xalq-millət birgəyaşam forma-
larının hər birindən qohumluq ana xətt kimi 
keçir. Bundan türkləri kimsə məhrum edə 
bilməz. Qohumluğun ailədaxili mühitdə mey-
dana gəlməsi bioloji, fizioloji, fiziki faktor-
larla bərabər, ruhsal anlamı da vardır. Ailədə 
fiziki ilə ruhsallıq və mənəviyyat qohumluq 
anlayışında birləşir. Ailədaxili münasibətlər-
də insanların bir-birinə qarşı davranışı ruhsal 
sayılan törəyə əməl etməklə əlaqəlidir. Bu, o 
deməkdir ki, ailədə kökə bağlılıq, dürüstlük, 
doğruluq, ədalətlilik ruhsal müqəddəsliklə 
vəhdətdə olmalıdır.

Sonra. Bu qayda yalnız ailə ilə məhdud-
laşmadığından həmin faktorlar avtomatik ola-
raq daha geniş sosial-psixoloji və mənəvi-etik 
məkana transformasiya edilir, obrazlı desək, o 
faktorlar (qaydalar) “sosiallaşır”.  Hətta, ay-
rı-ayrı türk toplumları və dövlətləri arasında 
münasibətləri qurma və tənzimləmə mexa-
nizminə çevrilirlər. Bu, o deməkdir ki, “qo-
humluq” anlayışının törədən gələn məzmunu 
hüquq, qanun və ədalət aspektlərində toplum-
lararası və dövlətlərarası münasibətlərə üzvi 
surətdə proyeksiya olunurlar. 

nş l q və dinc yanaşı 
yaşama əlsə əsi

Biz əvvəlki məqalələrimizdə türk toplum-
larında qonşuluğun müəyyən prinsiplərindən 
bəhs etmişik. Burada qonşuluğa türk top-
lumdaxili münasibətlər sistemindən toplum 
xaricində olan fərqli toplumlarla qonşuluq 
münasibətlərini qurmaq fəlsəfəsinin transfor-
masiyasını nəzərdən keçirəcəyik. Maraqlıdır 
ki, türk xalqlarında qonşuluq məsələsində 
toplumdaxili qaydalarla toplumxarici qayda-
lar arasında fərq qoyulmur. Türk ailəsi üçün 
qonşu kimliyindən asılı olmayaraq eyni sta-
tusa malikdir. Burada əsas pinsip qonşu ilə 
yardımlaşma, dinc yanaşı yaşama və qohum-
laşmadan ibarətdir. Ayrıca türk xalqı üçün bu, 
xalqlararası əlaqələri gücləndirmənin əsas 
üsuludur. Türk cəmiyyəti və dövləti bütün 
qonşuları ilə münasibətləri ədalət və qarşılıqlı 
hörmət əsasında qurur. Dövlətlərarası miqyas-
da bu dəyərlərə hüquq əlavə olunur. Nəticədə 
dövlətin xarici siyasətində ədalət, hüquq və 
qarşılıqlı hörmət münasibətlərin formalaşma-
sında ciddi yer tutur.   

Türklərin qonşuluğu toplumxarici mü-
hitə transformasiya etməsi öncədən məqsədin 
savaş deyil, dinc yanaşı yaşamaq olduğunun 
göstəricisidir. Buna görə də türk dövlətləri-
nin yaratdığı təşkilatlarda qonşulara qapı açıq 
olur və onlar dinc yanaşı yaşamaq strategiya-
sına üstünlük verirlər.    

İndi yuxarıda vurğulanan faktorların priz-
masında milli ideya kontekstində TDT-nin 
strateji məqsədlərinə baxaq.

illi ideya və t l m n  
yaşam əlsə əsi

İndi Azərbaycan dövlət olaraq elə bir sə-
viyyədədir ki, növbəti inkişaf mərhələsi üçün 
toplumdaxili dəyərləri dövlətlərarası əlaqələrə 
uğurlu proyeksiya etməlidir. Əgər bizim üçün 
türk dünyası ailədirsə, deməli, türk dövlətləri 
ilə münasibətlər müəyyən mənada “ailədaxi-
li münasibətlərin” qurulması statusundadır. 
Ailədaxili münasibətlərin törə, qohumluq və 
qonşuluq aspektlərində ümumi ruhu haqqın-
da yuxarıda bəhs etmişik. Prezident  İlham 
Əliyev dəfələrlə çıxışlarında vurğulamışdır 
ki, Azərbaycanın qonşuluq siyasəti ədalətə 
və açıqlığa əsaslanır. Təbii ki, bu iki məqamı 
hüquqilik birləşdirir. Deməli. digər türk döv-
lətləri ilə münasibətlər qohumluq və qonşu-
luq fəlsəfəsi ilə yanaşı, hüquqa, açıqlığa və 
ədalətə dayanmalıdır. TDT-nin yaranmasında 
baza şərtlər bunlardan ibarət olmuşdur. 

Həmin baza şərtlərin də öz növbəsində 8 
aspektdə konkret ifadəsi mövcuddur. Onları 
Prezident İlham Əliyev belə ifadə etmişdir: 
böyük coğrafiya, böyük ərazi, böyük hərbi 
güc, böyük iqtisadiyyat, zəngin təbii sər-
vətlər, geniş nəqliyyat yolları, dinamik de-
moqrafik sfera və bir soydan, kökdən olan 
xalqlar! Bu faktorlar üzərində münasibətlə-
ri ədalət, açıqlıq və hüquqilik kontekstində 
qohumluq və qonşuluğun siyasi anlamları 
aspektində təşkil etmək bütövlükdə TDT-
nin sağlam əməkdaşlığa və təhlükəsizliyin 
təmininə yönəlmiş platforma olduğunu təs-
diq edir. Eyni zamanda, burada məqsədə 
nail olmaq üçün vurğulanan faktorların hər 
bir türk dövlətinin milli ideyasının atributiv 
tərkib hissəsi olması ehtiyacı aydın görünür. 
Çünki məsələ yalnız türk dövlətləri arasında 
əlaqələrin qurulması ilə məhdudlaşmır. Ha-
zırkı qloballaşma mühiti tələb edir ki, hər bir 
regional təşkilat qlobal inteqrasiyada “özünü 
görə bilsin”. Bunun üçün uyğun fəlsəfə la-
zımdır. Həmin fəlsəfəyə uyğun siyasət for-
malaşdırmaq və onu da uğurla reallaşdırmaq 
mexanizmləri gərəkdir. 

Birincisi, yeni fəlsəfənin formalaşdırılma-
sı konkret predmetə istiqmətlənmiş olmaıdır. 
Yəni məsələ konkret olaraq TDT-nin dünya 
miqyasında uğurlu olmasına fokuslanmalıdır. 
Burada fəlsəfi təfəkkürün ümumi səviyyəsi 
fonda “metodoloji yardım sahəsi” rolunu oy-
naya bilər. TDT-nin dünyada yeri və roluna 
fokuslanmış fəlsəfə siyasi aspektdə konkret 
ifadəsini tapmalıdır. Bu proyeksiya isə milli 
ideyasız mümkün deyildir. Çünki milli ideya 
vurğulanan kontekstdə əsas istiqamətverici, 
münasibətləri milli maraqlar çərçivəsində for-
malaşdırıcı və ayrılığı əngəlləyəcək pozitiv 
“milli enerji”nin toplumsal ifadəsi rolunu oy-
namalıdır. Bu şərt ödənməsə, toplum və döv-
lət miqyasında fəaliyyət istiqamətini itirmək 
təhlükəsi meydana gələr. 

İkincisi, milli ideya yeni fəlsəfənn konkret 
siyasi kurs formasında aydın və strateji hədəf-
li müəyyən edilməsi üçün aparıcı rol oynama-
lıdır. Azərbaycan artıq problemin bu tərəfi ilə 
bağlı müsbət nəticə verən təcrübəyə malikdir. 
Bu təcrübə mlli ideyanın bir mərhələsini re-
allaşdıranda toplanmışdır. Biz milli ideyanın 
ərazi bütövlüyünün təmini kimi uğurla həyata 
keçməsini nəzərdə tuturuq. 

illi ideyada ilk mər ələ
Ulu öndər Heydər Əliyev milli ideyanı 

konkret olaraq ərazi bütövlüyünün bərpası 
kimi müəyyən edərək fəaliyyəti fokuslaşdır-
dı. Bu fokuslaşma toplum çərçivəsi ilə yana-
şı, dövlətin xarici siyasətinin prioriteti oldu. 
Ərazi bütövlüyünün bərpasını bütövlükdə 
cəmiyyət əsas strateji hədəf kimi yekdillik-
lə qəbul etdi. Bunun fonunda dövlət xarici 
siyasətində dövlətlərarası münasibətləri hə-
min hədəfə görə qurdu. Onun əhəmiyyətli 
məqamı ölkənin daxili inkişaf strategiyası 
ilə dövlətlərarası münasibətləri ədalət, hüquq 
və açıq qurmaq xəttinin götürülməsi ilə bağlı 
idi. Azərbaycan məharətlə ərazi bütövlüyü 
məsələsini tədricən beynəlxalq hüquq, BMT-
nin Nizamnaməsi və dinc qonşuluq siyasəti 
müstəvisinə gətirdi. 

Milli ideyanın bu səviyyədə daxili və xa-
rici şərtlərin sintezində reallaşdırılması kursu 
konkret nəticəsini verdi. Bütün proses boyu 
Azərbaycan zərrə qədər də ədalətdən, hüquq-
dan və münasibətlərdə şəffaflıqdan (açıqlıq və 
səmimiyyət) kənara çıxmadı. Bu anlayışlar 
fonunda milli ideyanı daxili və xarici siyasət 
kursunun sintezində reallaşdırdı. Bu zaman 
dövlətlərarası münasibətlərdə Azərbaycan 
üçün müəyyən prinsiplər vardır ki, onlara tam 
əməl etdi. Bu, türk dövlətləri istiqamətində 
“bir millət, iki dövlət” formulu üzrə atılan 
addımları təşkil edirdi. Onun reallaşmasında 
qohumluqla qonşuluğun beynəlxalq hüquq 
miqyasında qarşılıqlı əlaqəsi ayrıca yer tutur-
du. Yəni türk xalqları bir-birinə tarixi, mədəni 
və dini baxımdan yaxın olsalar da, münasibət-
lərini beynəlxalq hüquq normalarına uyğun 
qurmalı idilər. Heydər Əliyev bunu təmin etdi. 

İkinci istiqamət yenə də qədimdən gələn 
qonşuluq fəlsəfəsinin müasir şərtlər daxilin-
də siyasi kursda konkret məzmuna salınması 
üzərində aparılırdı. Burada yaxın qonşularla 
(Gürcüstan, Rusiya, İran, Türkiyə və Mərkəzi 
Asiya dövlətləri) qarşılıqlı faydalı əməkdaşlıq 
platformaları əsasında əlaqələri inkişaf etdir-
mək aparıcı idi. Bununla yanaşı, daha uzaq 
çevrələrlə münasibətlərin inkişafı intensiv 
aparıldı. Nəhayət, müxtəlif regional və bey-
nəlxalq təşkilatlar daxilində ərazi bütövlü-
yünün bərpasını əsas tutan siyasət məharətlə 
reallaşdırıldı. 

Bununla da Azərbaycan müstəqil dövlət 
kimi Avrasiyada milli ideyanı daxili və xari-
ci siyasətin vəhdətində uğurla həyata keçirən 
ilk dövlət oldu. Bu təcrübə TDT çərçivəsində 
fəaliyyətə yardım edə bilərmi? Əminəm ki, 
edir və əsas məqsədə çatana qədər edəcəkdir! 
Çünki Azərbaycnın bu təcrübəsi əsrlərdən 
gələn ənənəvi kodlarla müasirliyin uğurlu sin-
tezindən formalaşmışdır. Yeni tarixi mərhələ 
üçün bu təcrübə çox vacib rol oynayacaqdır 
Məsələnin bu tərəfinin bir neçə əhəmiyyətli 
və maraqlı aspekti mövcuddur.   

ardı var

Füzuli Q U R B A N O V ,   
XQ nin anali ki, əlsə ə el ləri 

d k ru

Tehran Bakıya qarşı siyasi ritorikasını  
yenə köhnə notla ifa edir

Azərbaycan bu gün nəinki otuz il ərzində torpaqlarını işğalda saxlamış Ermənistana, qonşu 
ölkələrə, eləcə də bütün dünyaya xoşməramlı çağırışlar göndərir, hamını sülh və qarşılıqlı etimad 
şəraitində əməkdaşlığa dəvət edir. Bakı bunu sadəcə şifahi formada yerinə yetirmir, həm də real 
və konkret addımları ilə nümayiş etdirir. Onun qlobal təhlükəsizlik, yaşıl enerjiyə keçidlə bağlı 
çağırışları, sivilzasiyalararası dialoqa nail olmaq üçün irəli sürdüyü layihə və ideyaları ən nüfuzlu 
beynəlxalq təşkilatlar, dünya “gücləri” tərəfindən təqdir edilir və dəstəklənir. Amma nə yazıq 
ki, özünün müəllifi olduğu ədalətli və səmimi münasibətlər prinsipinə hər zaman riayət edən 
Azərbaycana qarşı onun bədxahları, uğurlarını gözləri götürməyənlər yenə ikili standartlardan, 
ayrı-seçkiliyin hər növündən, siyasi riyakarlıqlarından əl çəkmək istəmirlər. Anti–Azərbaycan 
“çətə”sinin qərəzli siyasi-ideoloji fəaliyyəti Qərbdə olduğu kimi, Şərqdə də tez-tez özünü 
göstərməkdədir.            

Son vaxtlar ikitərəfli münasibətlərdə 
yumşalmanın müşahidə edildiyi cənub qon-
şumuz Ermənistan–Azərbaycan münasibət-
lərinin normallaşması istiqamətində tərəflərin 
yaxınlaşmasını, vasitəçisiz dialoqun gətirdi-
yi müsbət nəticələri təqdir etdiyini bildirib. 
Bölgə ölkələrini daha yaxından, səmərəli 
əməkdaşlıq üçün “Qafqaz evi”nə dəvət edən 
Bakının bu təşəbbüsünə ən gec reaksiya verən 
Tehran oldu. Hərçənd keçən  ilin yanvarında 
ölkəmizin Tehrandakı səfirliyinə edilən terror 
hücumundan sonra diplomatik münasibətlər-
də kifayət qədər soyuma baş vermişdi. Amma 
ötən müddətdə beynəlxalq tədbirlərdə həm 
dövlət başçıları, həm də xarici işlər nazirləri 
səviyyəsində baş tutan təmaslar bu münasi-
bətlərin istiləşəcəyinə ümidləri artırıb. 

İİR-in hərbi-siyasi eşalonunda təmsil 
olunan ayrı-ayrı şəxslərin Azərbaycana qarşı 
saymazyana, təhdidlərlə dolu çıxışlarının az 
şahidi olmamışıq. Rəsmi Tehrana bağlı olan 
media qurumlarının təxribatçı ideoloji təbli-
ğatı bu gün də səngimək bilmir. İndi bu xətti 
İranın Müasir Tarixi Tədqiqat Mərkəzi adlı 
qurum davam etdirməyə qərar verib. Mərkə-
zin Tehran Universiteti ilə birgə təşkil etdiyi 
konfransın mövzusuna diqqət yetirin: “Cənu-
bi Qafqazda sionizm təhlükəsi”. İranın rəsmi 
mediasının yaydığı məlumata görə, konfrans-
da “Avrasiyada anqlo-saks düzəninin işığında 
pantürkizm və sionizmin əlaqəsi” mövzusun-
da çıxışlar edilib.  Tədbirin əsas məruzəçisi 
Tehran Universitetinin beynəlxalq hüquq üzrə 
professoru Əhməd Kazımi çıxışında Azər-
baycana qarşı hədyanlar və böhtanlar səslən-
dirib. “Beynəlxalq hüquq üzrə mütəxəssis” 
Ə.Kazımi çıxışında irəli gedərək Türk Döv-

lətləri Təşkilatının yaradılmasını “sionizm və 
anqlo-saks planı” adlandırıb. Onun iddiasına 
görə, dünyada “xristian-sion” fenomeni ol-
duğu kimi, indi də “müsəlman-sion” feno-
meninin formalaşmasına cəhdlər edilir. Bu 
“fenomenin” yaradılmasında məqsədin nədən 
ibarət olduğu barədə danışan “diplomat-pro-
fessor” maraqlı fərziyyə irəli sürüb: “An qlo-
saks birliyinin məqsədi Rusiyanın bölgədəki 
nizamının dağıdılması, İran düzəninin qarşı-
sının alınması, həmçinin Çinin Qafqaza və 
Orta Asiyaya təsirinin güclənməsinə mane 
olmaqdır”. 

***

Tehranda keçirilən “Cənubi Qafqazda 
sionizm təhlükəsi” konfransında əsassız və 
sübutsuz açıqlamalarının ardınca “professor” 
Ə.Kazımi, hətta, Nikol Paşinyanın Ermənis-
tanda hakimiyyətə gəlməsini, İkinci Qarabağ 
müharibəsinin baş verməsini də yuxarıda 
qeyd olunan “sionist planın” tərkib hissəsi 
kimi qələmə verib. Azərbaycanın beynəlxalq 
hüquqa uyğun şəkildə tarixi ədaləti bərpa et-
məsindən, Qarabağın erməni işğalından azad 
olunmasından ciddi narahatlıq keçirən “təd-
qiqatçı” yuxarıdakı “planda” Ermənistanın 

cənub bölgəsinin bu ölkədən qoparılmasının 
yer aldığını da tribunadan ərz edib.

Qərbin və NATO-nun bölgəyə müdaxilə-
sindən əndişələnən rəsmi Tehranın siyasi 
mövqeyi ilə üst-üstə düşən çıxışında məruzə-
çi Azərbaycanın “sionizmin bazasına” çevril-
diyini iddia edərək, ardınca İran rəsmilərinin 
Cənubi Qafqazda vəhabiliyin yayılması barə-
də iddialarını təkrarlayıb. Onun fikrincə, bu 
məsələdə əsas rolu Azərbaycan oynayır: “Bü-
tün bunlarda müştərək məqsəd “panazəriləri” 
turanlaşdırmaq, azərbaycanlıların əsl “iranlı 
kimliyini” aradan qaldırmaq, “erməni soyqı-
rımı” barədə “həqiqətləri” ört-basdır etmək, 
fars dili, mədəniyyətini zəiflətmək və sıradan 
çıxarmaqdır”.

Tribunadan üfürdüyü yalan və iftiraları 
sərhəd tanımayan “alimin” bu açıqlaması isə 
onun hakimiyyətin “muzdlu bekvokalisti” 
olduğunu bütün çılpaqlığı ilə ortaya qoyur: 
“Hazırda Tehranın əsas təhlükəsizlik prioriteti 
Azərbaycanın Ermənistanın cənubunu işğal 
etməsinin (?) və onun İranla sərhədini ələ 
keçirməsinin qarşısını almaqdır. Onun siyasi 
prioritetləri arasında “Dağlıq Qarabağın” (?) 
ərazi statusu ilə bağlı Ermənistan və Azərbay-
can arasında birbaşa danışıqların aparılması, 
Avropa və NATO kimi yabançı aktorların iş-
tirakı olmadan kommunikasiya xətlərinin və 
sərhədlərinin yaradılması daxildir”. 

Psevdodiplomat Ə.Kazıminin Tehran reji-
minin sözünü dilə gətrdiyi şübhəsizdir. Uni-
versitet “müəllimi” bunları deyərkən, sadəcə, 
bir incə nüansı unudur. Ona və onun kimi pa-
rabeyin fars üləmalarına xatırlatmaq istərdik 
ki, son otuz ildə daim Ermənistanın yanında 
duran, 44 günlük savaşdakı məğlubiyyətin 
məsuliyyətini İrəvanla bölüşən, hətta bundan 
“siyasi depressiyaya” düşən İranı vəziyyət-
dən çıxarmaq, regional layihələrə cəlb etmək 
təşəbbüsü ilə çıxış edən məhz Azərbaycan 
oldu. Bakının xoş məramlı təkliflərinə uzun 
müddət susqun qalan, əvvəlcə “3+3” formatı-
na soyuq yanaşan Tehran, nəhayət, bu ideyanı 
dəstəklədiyini açıqladı. İran bölgə ilə bağlı 
maraqlarını təkbaşına, yaxud, hər an xəyanətə 
hazır Hayastanla deyil, məhz Azərbaycanla 
birgə təmin edəcəyinə inanmalı, yersiz iddia 
və təkəbbür “daşlarını” ətəyindən tökməlidir.  

***
Bəli, Şərq ilə Qərb arasında ən strateji 

mövqedə yerləşən Azərbaycan, İran daxil ol-
maqla, bu coğrafiyadakı bütün ölkələrlə şəf-
faf, etimadlı, qarşılıqlı faydalı  əməkdaşlığa 
körpülər salmağı həbəfləyir. Uzun müddət 
hərbi-siyasi hücumlara məruz qalan ölkəmi-
zin bütün bunlara baxmayaraq, yenə də sülhü 
təklif etdiyini hamı görür. Azərbaycan yalnız 
müsbət tendensiyaların tərəfində duraraq, 
sülh, əmin-amanlıq və əməkdaşlıq yolunu 
gedir. 

“Azərbaycan yekdil qərarla COP29-a ev-
sahibliyi edəcək ölkə kimi seçildi. Biz indi öz 
rolumuzu “körpülərin salınmasında” görü-
rük”. Bu sözləri Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyev mayın 1-də Bakıda öz işinə başlayan 
“Sülh və qlobal təhlükəsizlik naminə dialoq” 
mövzusunda VI Ümumdünya Mədəniyyətlə-
rarası Dialoq Forumunun açılış mərasimində-
ki çıxışında deyib. 

Yüzdən artıq ölkədən yeddi yüzdən çox 
nümayəndənin qatıldığı forumdakı çıxışında 
dövlətimizin başçısı Azərbaycanı mehriban 
qonşuluğun, davamlı və layiqli sülhün tərəf-
darı kimi yalnız əməkdaşlıq körpüləri salmaq 
barədə düşündüyünü bəyan edib. Bu mənada 
tariximiz, coğrafiyamız, qarşılıqlı əlaqələri-
miz, Avropa təsisatları ilə münasibətlər, eyni 
zamanda, coğrafi baxımdan Qərb ilə Şərq ara-
sında yerləşməyimiz sayəsində çox işlər görə 
biləcəyimizi xatırladan İlham Əliyev Bakının 
bütün tərəflər ilə qarşılıqlı dialoqa hazır ol-
duğunu bir daha dünyanın nəzərinə çatdırıb. 
Ötən ilin sentyabrında Azərbaycanın suveren-
liyini tam bərpa etdiyini söyləyən Prezident 
bundan sonra ölkəmizin siyasi hücumlara 
məruz qaldığını, buna baxmayaraq, yenə də 
sülhü təklif etdiyini deyib. Bildirib ki, indi biz 

müsbət tendensiyadayıq, sülhə doğru gedirik.  
Əlbəttə ki, Bakı yalnız sülhə yönəlik işlə-

rini bölgə ölkələri ilə əl-ələ verərək reallaşdır-
mağı ən məqbul variant sayır. Bu zaman İranı 
da yanında görməyi arzulayır. Bəs, Tehran 
Bakının bu xoş məramına necə cavab verir? 
Uzaq Hindistanla yeni hərbi alyans qurmaq-
la! İranın müdafiə naziri briqada generalı 
Məhəmməd Rza Aştiani İran və Hindistan 
arasında müdafiə və hərbi əməkdaşlığın in-
kişafının “regionda təhlükəsizlik və sabitliyin 
yaxşılaşdırılmasına kömək edə biləcəyini” 
bildirib. Onların görüşü Şanxay Əməkdaşlıq 
Təşkilatına (ŞƏT) üzv ölkələrin müdafiə na-
zirlərinin Astanada keçirilən 21-ci sessiyası 
çərçivəsində baş tutub. Bu barədə məlumat 
yayan “Press TV” xəbər verir ki, Hindistanın 
müdafiə naziri Giridhar Aramane ilə görü-
şündə iranlı nazır iki ölkənin olduqca strateji 
əhəmiyyətli regionda yerləşdiyini, Tehran və 
Nyu-Dehli arasında çoxtərəfli əməkdaşlıq im-
kanlarından Qərbi Asiyanın həssas bölgəsinə 
və Hindistan yarımadasına sülh və təhlükəsiz-
liyin gətirilməsi üçün istifadə edilə biləcəyin-
dən danışıb. İran Müdafiə Nazirliyinin rəhbəri 
İŞİD terror qruplaşmasının dirçəlişinin qarşı-
sını almaq üçün ikitərəfli əməkdaşlığı güclən-
dirməli olduqlarını da vurğulayıb, Nyu-Deh-
lini  Əfqanıstandakı hadisələrlə bağlı əlavə 
məsləhətləşmələr aparmağa çağırıb. 

Bakının məramı və yolu bəllidir. Getdiyi 
bu doğru yolda kim onunla yanaşı addımla-
mağa qərarlıdırsa, Azərbaycanın daim dəstə-
yini hiss edəcək. Buna xristian Avropası əmin 
olduğu kimi, Asiyanın müsəlman İranı da qə-
tiyyən şübhə etməməlidir.  

İ ran Ə İRXANLI  
X Q

Cənubi Qafqaza riyakar təhlükə haradan gəlir?
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Əmlakdan büdcəyə  
30 milyon manat köçürülüb

2024-cü ilin birinci rübündə İqtisadiyyat Nazirliyi yanında Əmlak Məsələləri Dövlət 
Xidməti dövlət büdcəsinə 30,7 milyon manat vəsait köçürüb ki, bu da ötən ilin eyni dövrü 
ilə müqayisədə 2 dəfə çoxdur.  

Əmlak Məsələləri Dövlət Xidmətinin 
məlumatına görə, rüblük ödənişin 21,5 
milyon manatı özəlləşdirmə, 9,2 milyon 
manatı isə icarə hesabına təmin edi-
lib. Bu isə əvvəlki ilin müvafiq dövrünə 
nisbətən, müvafiq olaraq, 2,45 dəfə və 
43,75 faiz çoxdur.

Hesabat dövründə Dövlət Xidmə-
ti tərəfindən ölkə üzrə 12 özəlləşdirmə 
hərracı keçirib. Həmin hərraclarda 3 
səhmdar cəmiyyətinin səhm paketi, 1 
kiçik dövlət müəssisəsi, 169 nəqliyyat 
vasitəsi özəlləşdirilib. Hərraca çıxarıl-
mış dövlət əmlakları üzrə 136 elektron 
sifariş qəbul edilib, hərraclarda iştirak 

etmək məqsədilə “Elektron hərrac” 
proqram təminatı vasitəsilə 18 onlayn 
qoşulma reallaşıb.

Eyni zamanda, ilin ilk 3 ayında  673 
yeni icarə müqaviləsi bağlanılıb. Həmin 
müqavilələrin 131-i qeyri-yaşayış, 542-
si isə torpaq sahələrinə aid olub.

Azərbaycanda avtobuslar “elektrikləşəcək” 
Yaxın illərdə ölkəmizdə 3 min avtobusun elektrobusla əvəz edilməsi nəzərdə tutulur. 

Bu barədə mediaya Rəqəmsal İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyinin nəqliyyat siyasəti şöbəsinin 
müdiri Fariz Əliyev məlumat verib. Bakıda və Abşeron rayonunda bütün avtobusların 
uzunmüddətli perspektivdə elektrikli avtobuslarla əvəz ediləcəyini diqqətə çatdıran 
qurum rəsmisinin sözlərinə görə, xətdən çıxarılan avtobuslar isə regionlara göndəriləcək. 

F.Əliyevin dediyinə görə, elektrikli 
avtobusların gətirilməsi üçün müvafiq 
infrastruktur olmalıdır. Nazirlik rəsmisi 
bildirib ki, Çinin “BYD” şirkəti Sumqayıt 
Kimya Sənaye Parkında qurulacaq za-
vodda elektrik mühərrikli avtobusların 
istehsalına ilkin olaraq 34 milyon ABŞ 
dolları investisiya qoymaq istəyir, illik is-

tehsal həcminin 500 ədəd olması nəzər-
də tutulur. “Hazırda Çinin 3 şirkətindən 
avtobuslar alınır və hansı yaxşı olduğu 
araşdırılır. Bu şirkətlərin avtobusları 
bir-birilərindən fərqlənir”, – deyə o əlavə 
edib.

Qeyd edək ki, 1995-ci ildə yaran-
mış “BYD” şirkəti 2023-cü ildə 3 milyon 
yeni enerji avtomobilinin rekord satışını 
həyata keçirməklə dünya birincisi olub. 
Şirkət avtomobil istehsalı, elektronika, 
elektrik batareyaları, bərpa olunan ener-
ji və dəmir yolu nəqliyyatı sahələrində 
son yenilikləri tətbiq edən dünyamiqyas-
lı aparıcı texnologiya şirkətlərindən biri 
hesab olunur.

Çinlə ticarət dövriyyəsi – 
3 ayda 750 milyon dollar

2024-cü ilin I rübündə Azərbaycanla Çin arasında ticarət dövriyyəsi ötən ilin 
müvafiq dövrü ilə müqayisədə 19,8 faiz və ya 123 milyon 763 min ABŞ dolları 
artaraq 748 milyon 785 min ABŞ dolları olub.

Dövlət Gömrük Komitəsinin məlu-
matında daha sonra bildirilir ki, bu dövr-
də Çinlə ticarət dövriyyəsi ölkəmizin I 
rübdə ümumi ticarət dövriyyəsinin 5,1 
faizini təşkil edib.

Hesabat dövründə Çindən Azərbay-
cana ixracın həcmi 743 milyon 728 min 
ABŞ dollarına, Azərbaycandan Çinə ix-
racın həcmi isə 5 milyon ABŞ dollarına 
çatıb.

Qeyd edək ki, 2023-cü ildə Azərbay-
canla Çinin ticarət dövriyyəsi əvvəlki illə 
müqayisədə 43,7 faiz və ya 942,5 mil-
yon ABŞ dolları artaraq 3 milyard 101,5 
milyon ABŞ dolları təşkil edib.

Xatırladaq ki, cari ilin I rübündə 
Azərbaycanın ümumi ticarət dövriyyəsi 
9 milyard 695 milyon ABŞ dolları, qey-
ri-neft ixracı isə 673 milyon 709 min 
ABŞ dolları olub.

Nağdsız əməliyyatlar 1 ayda 60 faiz çoxalıb
Bu ilin mart ayında ölkədə nağsız ödənişlərin məbləği ötən ilin eyni dövrü ilə 

müqayisədə 60 faiz artaraq 5 milyard 697 milyon manat təşkil edib.

Azərbaycan Mərkəzi Bankından bil-
dirildiyinə görə, bu göstəricinin 4 milyard 
737 milyon manatı elektron ticarətin pa-
yına düşüb. Qalan məbləğin 952 mil-
yon manatı POS-terminallar, 8 milyon 
manatı isə özünə xidmət terminalları 
vasitəsilə həyata keçirilib. İlin əvvəlin-
dən ödəniş kartları ilə nağdsız ölkədaxi-
li əməliyyatların həcmi ölkədaxili kart 

əməliyyatlarının həcminin 61,7 faizini 
təşkil edib.

Qeyd edək ki, cari il aprelin 1-nə 
respublikada ödəniş kartlarının sayı 17 
milyon 421 min ədəd olub. Bu, aylıq 
müqayisədə 0,4 faiz, ilin əvvəlinə nis-
bətən 2,9 faiz, illik müqayisədə isə 22,3 
faiz çoxdur.
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Azərbaycanın kosmosda  
orbital mövqeyi güclənir

İqtisadi İslahatların Təhlili və 
Kommunikasiya Mərkəzinin “İxrac 
İcmalı”nın aprel buraxılışında bildirilir 
ki, cari ilin I rübündə Rəqəmsal İnkişaf 
və Nəqliyyat Nazirliyi yanında Kosmik 
Agentlik (“Azərkosmos”) 47 ölkəyə 
4,7 milyon ABŞ dolları dəyərində 
peyk telekommunikasiya xidmətləri 
ixrac edib. “İxrac İcmalı”na əsasən, 
həmin dövr ərzində “Azərkosmos”un 
xidmət ixracından əldə olunan gəliri 
onun ümumi gəlirlərinin 78 faizinə 
çatıb.  

“Azərkosmos”dan verilən məlumata 
görə, qurum bu göstəriciyə yüksək key-
fiyyət amili ilə nail olub. “Azərkosmos” 
biznes fəaliyyətində Keyfiyyət və İnfor-
masiya Təhlükəsizliyi Menecmenti Siste-
minin tələblərini daim diqqətdə saxlayıb. 
Şirkətin ISO 9001 və ISO 27001 informa-
siya təhlükəsizliyi menecment sistemləri 
standartları üzrə uyğunluq sertifikatlarına 
malik olması da bu məsələdə önəmli rol 
oynayıb.

Bundan əlavə, “Azərkosmos” mə-
lumatları təhlükələrdən qorumaq üçün 
informasiya təhlükəsizliyinə hər zaman 
ciddi əməl edir. Bununla da  daim xid-
mətlərin keyfiyyətinin və informasiya 
təhlükəsizliyinin artırılmasını, müştəri 
məmnuniyyəti səviyyəsinin qorunmasını 
və yüksəldilməsini, müştərilərə etibarlı 
peyk xidmətlərinin təqdim edilməsini ger-
çəkləşdirir.    

“Azərkosmos”, eyni zamanda, da-
vamlı olaraq əməkdaşların bacarıqlarına 
önəm verməklə görülən işin nəticəsini və 
keyfiyyətini artırmaq üçün həvəsləndirici 
təşəbbüslər irəli sürür, innovativ və elm 
yönümlü layihələr həyata keçirməklə in-
san kapitalının inkişafını sürətləndirir.

Telekommunikasiya, həmçinin coğra-
fi kəşfiyyat sahələri üçün yüksəkkeyfiy-
yətli peyk xidmətləri təqdim edən “Azər-
kosmos”un operatoru olduğu və 46  
ş.u. Şərq uzunluğu  orbital mövqeyində 
yerləşən “Azerspace-1” peykinin xidmət 
göstərdiyi “C” və “Ku” tezlik diapazonları-
nın idarəetməsi Azərbaycan hökumətinin 
adına qeydiyyata alınıb. Qeydiyyat Bey-
nəlxalq Telekommunikasiya İttifaqı BTİ  
tərəfindən təsdiqlənib.

Məlum olduğu kimi, 2013-cü ildə or-
bitə buraxılan “Azerspace-1” telekommu-
nikasiya peyki Malayziya administrasiya-
sına məxsus 46  ş.u. orbital mövqeyinin 
“C” və “Ku” tezlik diapazonlarında fəaliy-
yət göstərirdi. Bu diapazonların Azərbay-
canın adına keçməsi isə o deməkdir ki, 
“Azerspace-1” peyki artıq Malayziyanın 
deyil, Azərbaycanın özünəməxsus orbi-
tində fəaliyyət göstərir.

46  ş.u. mövqeyinin Azərbaycana ve-
rilməsi üçün fəaliyyətə 2020-ci il dekab-
rın 8-də zəruri sənədlərin BTİ-yə təqdim 
olunması ilə başlanılıb. Qlobal təcrübə-
də bir orbital mövqenin əldə olunması 
7  illik fəaliyyət dövrünü əhatə etsə də, 
Azərbaycanın bu sahədə ixtisaslaşmış 
mütəxəssisləri tərəfindən bu proses 3 ilə 
tamamlanıb. Bu müddət ərzində Azər-
baycan tərəfi ümumilikdə 34 ölkənin 265 
peyk şəbəkəsi ilə bağlı koordinasiya da-
nışıqlarını uğurla yekunlaşdıraraq razı-
laşmalar əldə edib.

Qeyd edək ki, 46  ş.u. mövqeyi Azər-
baycanın geostasionar kəmərdə malik 
olduğu ilk və yeganə orbital mövqedir. Bu 

da Azərbaycanın gələcəkdə telekommu-
nikasiya peyklərini heç bir dövlətdən asılı 
olmadan özünəməxsus orbital mövqedə, 
yəni 46  ş.u. yerləşdirməsinə imkan verir.

Telekommunikasiya, yayım və hava 
proqnozları üzrə fəaliyyətdə olan peyklər 
üçün artıq məhdud məkana çevrilən ge-
ostasionar kəmər ekvatordan, təxminən, 
36 min kilometr yüksəklikdə yerləşir. Bu 
hündürlüyün əsas əhəmiyyəti odur ki, bu-
rada olan peyklər Yer səthi ilə eyni sürət-
lə fırlanır. Bunun sayəsində həm peyk 
operatorları, həm müştərilər, həm də ev-
dən peyk vasitəsilə televiziya və radio iz-
ləyənlər antenlərini bir nöqtəyə tuşlanmış 
vəziyyətdə saxlayaraq peykdən davamlı 
siqnal ala bilirlər.

Dövlətlər özlərinin və ya onlara mü-
raciət etmiş özəl şirkətlərin geostasio-
nar kəmərdəki boş orbital mövqelərdən 
istifadəsi üçün rəsmi qaydada BTİ-yə 
müraciət edirlər. Həmin mövqelərdə yer-
ləşəcək peyklər hazırda ya yığılır, ya da 
buraxılışını gözləyir. Geostasionar mə-
kandakı peyk 15-20 illik ömrünün sonuna 
çatdıqda orbital mövqeyə sahib olan ölkə 
həmin mövqedəki peykini əvəz etmək 
imkanına malikdir. Bu tənzimlənmə prin-
sipi faktiki olaraq ölkələrə öz mövqelərini 
qeyri-müəyyən müddətə kimi saxlamağa 
imkan verir.

Kosmos sahəsinə yeni qoşulan bir 
ölkə heç də asanlıqla geostasionar or-
bitdə peyk yerləşdirə bilmir. Bunun üçün 
seçdiyi orbital mövqeni digər orbital 
mövqeyə sahib olan ölkələrlə razılaşdır-
maq əsas şərtdir.  Nəticə etibarilə ge-
ostasionar kəmər kimi məhdud resursa 
sahib ölkələr arasında artıq Azərbaycan 
da özünəməxsus orbital mövqeyi ilə söz 
sahibidir.

“Azərkosmos”un fəaliyyətində diqqət-
çəkən bir məqam isə odur ki, qurum 
Türkiyənin Ankara şəhərində keçirilən 
tədbirdə qardaş ölkənin peyk operato-
ru “Türksat”la kommersiya müqaviləsi 
imzalayıb. Bu müqavilə ilə  “Türksat”ın  
“Azerspace-2” peykinin resurslarından 
Afrika bölgəsində “data” layihələrində is-
tifadə edəcəyi,  paralel olaraq “Azərkos-
mos” da “Türksat”ın yeni peyk texnologi-
yalarından faydalana biləcəyi nəzərdə 
tutulub. 

Yeri gəlmişkən, burada  “Azərkos-
mos”la bağlı bir yeniliyi də diqqətə çat-
dırmaq istərdik. Belə ki, qurumun yaydığı 
məlumata görə, ötən il Bakıda keçirilən 
74-cü Beynəlxalq Astronavtika Konqresi 
çərçivəsində “Azərkosmos” və “Israel Ae-

rospace Industries” IAI  şirkəti arasında 
Azərbaycanın yeni müşahidə peyklərinin 
hazırlanması üzrə əməkdaşlıq müqavilə-
si imzalanıb.  Müqaviləyə əsasən, “Azer-
sky-2” proqramı çərçivəsində iki peyk 
hazırlanacaq. Bunlar yüksək ayırdetməli 
elektro-optik sensora malik Yerin mə-
safədən müşahidə peykləri olacaq. 

IAI ilk peykin layihələndirilməsi, yığıl-
ması, inteqrasiyası və sınağını azərbay-
canlı mütəxəssislərin iştirakı ilə apara-
caq. Peykə nəzarət və peyk təsvirlərinin 
emal olunmasına dair yerli mütəxəssis-
lərə təlim keçiriləcək. Peyklər 2026-cı və 
2028-ci illərdə orbitə buraxılacaq. Peyki 
orbitə qaldıracaq daşıyıcı raket isə növ-
bəti aylarda məlum olacaq. 

Bu ilin noyabr ayında Bakıda keçi-
riləcək BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə 
Çərçivə Konvensiyasının Tərəflər Kon-
fransının 29-cu sessiyasına – COP29-a  
töhfə vermək məqsədilə “Azərkosmos”  
tərəfindən “Yaşıl siyasət” sənədi qəbul 
olunub. Eyni zamanda, qurumun qlobal 
iqlim dəyişikliyinin Azərbaycanda təsirinə 
dair hazırladığı rəqəmsal iqlim platforma-
sı ictimaiyyətə təqdim edilib. Platforma 
“Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili”nə həsr 
olunmuş konfransda nümayiş olunub.

Ötən ildən BMT-nin “Qlobal saziş” 
təşəbbüslərinə qoşulan “Azərkosmos” öz 
əməliyyatlarında kosmik aparatların in-
kişafı, buraxılışı, orbitdəki fəaliyyətini və 
kosmik obyektlərin idarə edilməsi zamanı 
ətraf mühitə təsirini minimuma endirməyi 
hədəfləyir.

Qeyd edək ki, iki dildə hazırlanmış 
yeni rəqəmsal platformada iqlim dəyi-
şikliklərinin kosmik təsvirlər əsasında 
müqayisəli təhlili aparılıb. Platformadakı 
təhlillər beş istiqaməti – qar örtüyü və 
buzlaqlar, su ehtiyatları, quraqlıq və şo-
ranlaşma, kənd təsərrüfatı əraziləri və 
atmosferin dəyişməsini əhatə edir.

“Azərkosmos”un məlumatında ölkə-
mizdə iqlim dəyişikliyinin kosmik mo-
nitorinqlər əsasında ilk belə müfəssəl 
rəqəmsal hesabatının  “Azersky” peyki 
sayəsində ərsəyə gəldiyi bildirilir. Kosmik 
texnologiyaların üstünlüyü ondadır ki, Yer 
səthini müşahidə edən peyklər mövcud 
vəziyyətin və proseslərin dəyişmə dina-
mikasını araşdırmaqda aktual və optimal 
üsuldur. Peyk resursları böyük, əlçatmaz 
ərazilərin e ektiv qiymətləndirilməsi üçün 
maddi xərclər və resurs baxımından op-
timaldır.

Va i  AYRAMOV  
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İlk rübdə fermerlərə ödənişlər 2,2 dəfə artıb
Kənd təsərrüfatı çoxsaylı və müxtəlif risklərlə müşayiət olunan sahədir. Müşahi-
dələr göstərir ki, bu sahədə fəaliyyət göstərən fermerlər və təsərrüfat sahibləri 
təbiətin ani şıltaqlığından daha çox əziyyət çəkirlər. Belə ki, hər il minlərlə hek-
tar əkin sahəsi və meyvə bağları müxtəlif təbiət hadisələrinin: leysan yağışları, 
dolu, qasırğa, fırtına, sel-subasma kimi halların təsirinə məruz qalır. Nəticədə, 
əkin-biçin adamının minbir əziyyətlə yetişdirdiyi məhsul bir andaca məhv olur.

Birləşmiş Millətlər Təşkilatının Ərzaq 
və Kənd Təsərrüfatı Təşkilatının eks-
pertləri qeyd edirlər ki, son illər müşa-
hidə olunan təbii fəlakətlərin sayı ötən 
əsrin 70-80-ci illərində olduğundan orta 
hesabla üç dəfə çoxdur. Təbii fəlakətlər 
nəticəsində iqtisadi itkilərin 63 faizi isə 
kənd təsərrüfatının payına düşür.

Göründüyü kimi, əkin sahələrinin 
məhsuldarlığı və fermerlərin gəlirləri bö-
yük həcmdə hava şəraitindən asılıdır. 
Hava isə hər zaman mərhəmətli olmur  
bəzən üzü gülür, bəzən də boz sifətini 
göstərərək özü ilə böyük fəsadlar gətirir. 
Azərbaycan fermeri də belə hallardan 
sığortalanmayıb. Buna baxmayaraq, 
onun ölkədə sığorta kimi yaxın dostu, 
köməkçisi var. 

Artıq bir neçə ildir ki, ölkəmizdə fer-
merin çətin günündə ona arxa, həyan 
duran aqrar sığorta mexanizmi iş ba-
şındadır. Harada ki, təbiətin və ya digər 
amillərin təsirindən əziyyət çəkən, ziyan 
görən fermer varsa, aqrar sığorta da ora-
da, onun yanındadır. Aqrar sığorta fer-
merə, təsərrüfat sahibinə hər an kömək 
etməyə, ona dəymiş ziyanı ödəməyə 
hazırdır. Yetər ki, əkin-biçin adamı da, 
necə deyərlər, onun qapısını tanısın, 

köməyindən yararlanmağa çalışsın. Bu-
nun üçün isə sığorta müqaviləsi deyilən 
bir sənədə imza atmaq kifayətdir. Belə 
olan təqdirdə fermer sığorta hadisələri 
nəticəsində ona dəyən ziyana görə vax-
tında ödəniş ala bilir. 

Dövlətin kənd təsərrüfatına dəstə-
yinin nəticəsi olan aqrar sığortadan 
bəhrələnən fermerlərin sayı və onlara 
ödənilən vəsaitin məbləği isə ildən-ilə 
artır. Təkcə onu qeyd etmək kifayətdir 
ki, 2023-cü ilin yanvar-mart aylarında 
Aqrar Sığorta Fondu tərəfindən sığortalı 
fermerlərə, ümumilikdə, 799 min manat 
sığorta ödənişi edildiyi halda, 2024-cü 
ilin eyni dövründə bu göstərici 1 mil-
yon 752 min manat təşkil edib. Bu isə 
o deməkdir ki, cari ilin birinci rübündə 
Azərbaycanda fermerlərə dəymiş zərər-
lər üzrə ödənişlər 2,2 dəfə artıb. Fondun 
məlumatına görə, yanvar-mart ayların-
da sığorta ödənişlərinin 1 milyon 434 
min manatı bitkiçilik, 318 min manatı isə 
heyvandarlıq üzrə edilib. Ötən ilin eyni 
dövrü ilə müqayisədə bitkiçilik üzrə sı-
ğorta ödənişləri 2,5 dəfə, heyvandarlıq 
üzrə ödənişlər isə 42 faiz yüksəlib.  Yeri 
gəlmişkən, hesabat dövründə ən çox sı-
ğorta ödənişləri fırtına, dolu və subasma 

hadisələri üzrə həyata keçirilib. Region-
lar üzrə isə ən çox sığorta ödənişləri isə 
Füzuli, Şəki və Ağdam rayonlarındakı 
təsərrüfatlarda olub.

Ötən ayın ortalarından etibarən 
Aqrar Sığorta Fondu tərəfindən İsma-
yıllı, Qusar və Şabran rayonlarında 
gilas, ərik, alça və badam bağlarına, 
eləcə də kələm və qarğıdalı əkinlərinə 
dəyən zərərlərə görə fermerlərə sığorta 
ödənişləri edilib. Bu ilin ötən dövründə 
bitkiçilik sahəsi üzrə ən böyük sığorta 
ödənişi isə Balakən rayonunda həyata 
keçirilib. Belə ki, rayonun Qazma kən-
dində sığortalı qarğıdalı sahəsinə dəy-
miş ziyana görə təsərrüfat sahibinə 89 
min 799 manat sığorta ödənişi edilib. 
Yeri gəlmişkən, qarğıdalı Aqrar Sığorta 
Fondu tərəfindən ən çox ödəniş həyata 
keçirilən bitkilərdəndir. İlin əvvəlindən 
bu əkinlər üzrə 220 min manatdan artıq 
sığorta vəsaiti ödənilib. Sığorta mexa-
nizminin işindən razı qalan fermerlər bu 
dəstəyə görə dövlətə təşəkkür ediblər. 
Təsərrüfatlarını daha da inkişaf etdirə-
cəklərini bildirən sahibkarlar digər fer-
merləri də bu sərfəli imkandan istifadə 
edərək əkin sahələrini və meyvə bağla-
rını sığortalamağa çağırıblar.

Qeyd edək ki, aqrar sığorta mexa-
nizmi vasitəsilə hazırda ölkədə 48 
adda bitki və bitkiçilik məhsullarını, o 
cümlədən meyvə bağlarını və tərəvəz 
əkinlərini sığortalamaq mümkündür. 
Aqrar sığorta əkin sahələrini təbiət ha-
disələri – dolu, qasırğa-fırtına, sel-su-
basma, şaxtavurma, leysan, norma-

dan artıq qar yağıntıları, 3-cü şəxslərin 
hərəkətləri və sair risklərdən qoruyur. 
Sığorta haqqının 50 faizini isə fermer-
lərə dəstək üçün dövlət ödəyir. Nəticə-
də, fermerlər cüzi məbləğ ödəməklə 
meyvə bağlarını və tərəvəz sahələrini 
sərfəli şərtlərlə sığorta etməklə əkin 
sahələrini çoxsaylı risklərdən qoruya 
bilirlər. 

Ölkə fermerlərinin güvənc yeri olan 
aqrar sığorta vasitəsilə əkin sahələri ilə 
yanaşı, kənd təsərrüfatı heyvanları və 
balıqçılıq təsərrüfatları da sığorta edilir. 
Bitkiçilik sığortasına taxıl və tarla bitkilə-
ri, meyvə bağları, texniki bitkilər, tərəvəz 
və bostan bitkiləri, heyvanların sığorta-
sına isə iri və xırda buynuzlu heyvanlar 
– inək, camış, qoyun və keçi təsərrüfat-
ları daxildir.

Ölkədə aqrar sığortaya inam isə 
getdikcə artır. Bu mexanizmin imkanla-
rından istifadənin üstünlüklərini görən 
fermerlər indi ona daha çox maraq 
göstərirlər. Bunun da nəticəsində sı-

ğorta müqavilələrinin sayı aybaay, ilbəil 
çoxalır. Təkcə onu qeyd etmək kifayət-
dir ki, 2024-cü ilin yanvar-mart ayların-
da Aqrar Sığorta Fondu tərəfindən ölkə 
üzrə 323 min hektar əkin sahəsi, eləcə 
də 882 baş kənd təsərrüfatı heyva-
nı sığortalanıb. Ötən ilin eyni dövrü ilə 
müqayisədə sığortalanan əkin sahələri 
22 min hektar və ya təqribən 7 faiz ar-
tıb. Bütövlükdə isə, hesabat dövründə 
bitkiçilik sığortası üzrə 6 milyon 815 min 
manat, heyvandarlıq təsərrüfatlarının 
sığortası üzrə 537 min manat olmaqla, 
ümumilikdə, 7 milyon 352 min manat 
sığorta haqqı toplanıb. İlin əvvəlindən 
ən çox sığortalanan kənd təsərrüfatı 
bitkiləri payızlıq buğda və payızlıq arpa 
sahələri, eləcə də fındıq bağları olub. 
Sığortalanan təsərrüfatlar üzrə verilmiş 
sığorta təminatının həcmi isə 255 milyon 
manatı ötüb.
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Aqrar sığorta kəndlini ziyandan qoruyur
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 Fuad üəlli , yük Qayıdı la 
əla ədar Qa ınların ə Mə buri K -
künlərin İ ləri üzrə lə  K i əsinin 
əaliyyə i iki a  ər inlə ib, ay ılar 

da a a  ar ıb. Zəruri həya  ə ina -
ları yaradıl ı  ün anlara k ürül ənin 
ahən dar ə kili həssas ə byek i  
yana alar ələb edir. Ne ə deyərlər, 
əyyarə ha ada ə ir edilir...

– Azərbaycan dövlətinin prioritet is-
tiqamət kimi yanaşması nəticəsində uzun 
illər öz doğma ev-eşiklərindən didərgin 
düşmüş keçmiş məcburi köçkünlərin Bö-
yük Qayıdışını şərtləndirən bu işlər əzəli 
torpaqlarımızın yenidən dirçəldilməsinə, 
əhalinin dayanıqlı məskunlaşması və da-
vamlı iqtisadi aktivliyinin təmin olunma-
sına xidmət edir, eyni zamanda, həmin 
ərazilərin yüksək inkişaf etmiş regiona 
çevrilməsi üçün sağlam bünövrə yaradır. 

Əsas hədəf isə məcburi köçkünlük 
həyatı ilə vidalaşanlar üçün ən müasir 
standartlara uyğun yaşayış şəraitinin ya-
radılması, onların qısa vaxtda təhlükəsiz 
və ləyaqətli qayıdışının təmin edilməsidir. 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
İlham Əliyevin 2023-cü il dekabrın 6-da 
ADA Universitetində keçirilən “Qarabağ: 
30 ildən sonra evə dönüş. Nailiyyətlər və 
çətinliklər” Forumunda dediyi kimi: “Biz 
əlimizdən gələni edirik ki, keçmiş məcburi 
köçkünlər üçün ən yaxşı şərait yaradılsın. 
Onlar buna layiqdirlər”.

Qaçqınların və Məcburi Köçkünlərin 
İşləri üzrə Dövlət Komitəsinin tarixi zəfə-
rimizdən sonrakı fəaliyyət istiqamətlərində 
keçmiş məcburi köçkünlərin qeydiyyatının 
və miqrasiyasının tənzimlənməsi, yaşayış 
şəraitinin yaxşılaşdırılması, sosial müda-
fiəsinin gücləndirilməsi, məşğulluğunun 
təmin edilməsi ilə yanaşı, həm də onların 
öz doğma yurdlarına qayıdışının səmərəli 
təşkili,  bərpa edilən və yenidən salınan 
şəhər və kəndlərimizə köçürülməsi, icma 
əsaslı reinteqrasiyaya cəlb olunması is-
tiqamətində məqsədyönlü tədbirlərin hə-
yata keçirilməsi aparıcı  yer tutur.

Möhtərəm Prezident, Müzə ər Ali Baş 
Komandan cənab İlham Əliyevin rəhbərliyi 
ilə rəşadətli ordumuzun 44 günlük Vətən 
müharibəsində qazandığı böyük zəfərin 
məntiqi nəticəsi olaraq 2022-ci ildən eti-
barən keçmiş məcburi köçkünlərin işğal-
dan azad edilmiş ərazilərə, öz ata-baba 
torpaqlarına Böyük Qayıdışı başlanıb. 
2023-cü ilin 19-20 sentyabrında 24 saat-
dan da az müddətdə davam etmiş lokal 
antiterror tədbirləri isə Qarabağın hər bir 
guşəsində dövlətimizin suverenliyinin tam 
təmin olunması ilə nəticələnib və bununla 
da  qayıdış prosesinin coğrafiyasının ge-
nişləndirilməsinə şərait yaranıb.

Qeyd edək ki, qaçqınlar və məcburi 
köçkünlərlə iş sahəsində məqsədyön-
lü, əhatəli və e ektiv dövlət siyasəti  ulu 
öndər Heydər Əliyevin müəyyənləşdirdi-
yi prinsiplər əsasında qurulub və son 20 
ildən artıq müddətdə bu xətti Prezident 
İlham Əliyev daha da təkmilləşdirilmiş şə-
kildə uğurla davam etdirir. Həmin kateqo-
riyadan olan vətəndaşlara diqqət və qayğı 
göstərilməsi Birinci vitse-prezident Mehri-
ban xanım Əliyevanın da ictimai-siyasi və 
dövlətçilik fəaliyyətində mühüm istiqamət-
lərdəndir.

Məlumat üçün bildirim ki, genişmiq-
yaslı bir proses olan Böyük Qayıdış iş-
ğaldan azad edilmiş ərazilərin ümummilli 
iqtisadiyyata reinteqrasiyası ilə yanaşı, 
möhtərəm Prezidentimizin 2 fevral 2021-
ci il tarixli sərəncamına əsasən, ölkəmiz 
qarşısında duran 2030-cu ilədək sosial-iq-
tisadi inkişafa dair 5 milli prioritetdən biri 
kimi qəbul edilib. Bu milli prioritetin təmin 
edilməsi məqsədilə və 2022–2026-cı illər-
də ölkənin sosial-iqtisadi inkişaf strategi-
yasının davamı olaraq Prezident İlham 
Əliyevin 16 noyabr 2022-ci il tarixli sərən-
camı ilə təsdiq olunmuş Böyük Qayıdışa 
dair I Dövlət Proqramında keçmiş məcburi 
köçkünlərin beynəlxalq qanunvericiliyə uy-
ğun könüllü, təhlükəsiz və ləyaqətli şəkildə 
öz doğma yurdlarına qayıdışı prosesinin 
bütün aspektlərini əhatə edən tədbirlər 
müəyyənləşdirilib. Beşillik müddəti əhatə 
edən həmin dövlət proqramı çərçivəsində 
2026-cı ilin sonunadək, ümumilikdə, 34 
min 500 keçmiş məcburi köçkün ailəsinin, 
yəni 140 minə yaxın insanın Qarabağ və 
Şərqi Zəngəzur rayonlarında məskunlaş-
dırılması nəzərdə tutulub.

Əhalinin geri qayıdışı və ərazilərdə 
dayanıqlı icmaların yaradılması prioritet 
istiqaməti üzrə Dövlət Komitəsinin də qar-
şısında bir sıra mühüm vəzifələr qoyulub. 
Belə ki, tədbirlər planına uyğun olaraq ko-
mitə 5 fəaliyyət növü üzrə əsas, 12 fəaliy-
yət növü üzrə isə əlavə icraçı qurum kimi 
müəyyənləşdirilib. Komitənin vəzifələri sı-
rasına keçmiş məcburi köçkünlər arasında 
aparılan sosioloji sorğular əsasında əhali-
nin geri qayıdışı ilə bağlı ilkin proqnozların 
hazırlanması, onların yeni salınmış yaşa-
yış məntəqələrinə geri qayıdışı üçün mə-
lumatlandırma, təbliğat-izahat və təşviqat 
işlərinin aparılması, tərtib edilmiş planlar 
üzrə bərpa qrafikinə uyğun olaraq mər-
hələli formada inşa edilmiş evlərə ailələ-
rin köçürülməsi, həmçinin əhalinin yeni 

yaşayış şəraitinə adaptasiyası məqsədilə 
reinteqrasiya tədbirlərinin təşkilinin icrası 
daxildir. 

Bundan başqa, geri qayıdan əhaliyə 
dəstək üçün xüsusi qaynar xəttin yaradıl-
ması və onların adaptasiyası ilə bağlı təd-
birlərin daha səmərəli həyata keçirilməsi 
məqsədilə müvafiq dövlət orqanları əmək-
daşlarının peşəkar təlimlərə cəlb olunması 
da Qaçqınların və Məcburi Köçkünlərin İş-
ləri üzrə Dövlət Komitəsinə tapşırılıb.

Hazırda Böyük Qayıdış prosesi Dövlət 
Komitəsi qarşısında gündəlik fəaliyyətin 
mühüm istiqamətlərindən biridir. 

Əlbəttə ki, bu fəaliyyətin icraçısı və iş-
tirakçısı olduğumuza görə qürur duyuruq. 
Bizə belə gözəl hissləri bəxş etdiyi üçün 
Müzə ər Ali Baş Komandanımıza, müqəd-
dəs ruhları qarşısında baş əydiyimiz şə-
hidlərimizə, öz canlarını Vətən yolunda 
sipər etmiş əziz qazilərimizə və rəşadətli 
ordumuza borcluyuq.

 yük Qayıdı  bu a adək ana-
l u l ayan bir i rasiya r sesidir. 
Qa ınların ə Mə buri K künlərin İ -
ləri üzrə lə  K i əsi bu ər in i in 

hdəsindən ne ə əlir
– Bəli, 1 milyon insanın tamamilə dağı-

dılmış, bütün infrastrukturu məhv edilmiş 
ərazilərə qayıdışının təşkili ölkə həyatının 
bütün strukturlarını əhatə edən çoxis-
tiqamətli bir prosesdir. Minatəmizləmə, 
tikinti-quruculuq və xidmət şirkətlərinin 
əlaqələndirilmiş, paralel davam edən ge-
cəli-gündüzlü çalışmasının yekunu olaraq 
biz məcburi köçkünləri yığcam qruplarla 
doğma yurdlarında məskunlaşdırırıq. Bu 
fəaliyyətə Vətən müharibəsinin ilk günlə-
rindən, ilk ərazilər azad edilən günlərdən 
başlamışıq. O vaxtdan gücləndirilmiş iş 
rejiminə keçmişik. I Dövlət Proqramı təs-
diqlənməmişdən əvvəl Böyük Qayıdışla 
bağlı ciddi hazırlıq işlərinə başlanıb, mü-
vafiq fəaliyyətlər üzrə texniki-təşkilati baza 
yaradılması istiqamətində zəruri tədbirlər 
görülüb. 

Dövlət Komitəsində işğaldan azad edil-
miş ərazilərə Böyük Qayıdış məqsədilə 
hazırlanmış “İLK İnamlı, Ləyaqətli, Könül-
lü  addım” layihəsi çərçivəsində “Qayıdış 
və reinteqrasiya” elektron idarəetmə siste-
mi yaradılmışdır. Komitə qayıdış prosesini 
məcburi köçkünlərin vahid məlumat baza-
sından və “elektron hökumət”ə inteqrasiya 
olunmuş, müxtəlif qurumlara aid servislər-
dən istifadə etməklə yeni qurulmuş “Qayı-
dış və reinteqrasiya” elektron idarəetmə 
sistemi ilə aparır. Bu platformanın yaradıl-
ması ərəfəsində, qayıdışa hazırlıq məqsə-
dilə komitənin keçirdiyi sorğular əsasında 

əldə olunmuş əlavə məlumatlar,  cümlə-
dən müvəqqəti qeydiyyatı və yaşayış yeri, 
ailə tərkibi, məşğulluğu, təhsili, peşəsi və 
digər məlumatlar da daxil edilməklə məc-
buri köçkünlərin vahid məlumat bazası 
daha da təkmilləşdirilir. 

 Qayıdı la ba lı ke i  ə buri 
k künlər arasında ke irilən s r ula-
rın nə i ələri nədən ibarə dir ə ne ə 
nəzərə alınır

– Əvvəla, qeyd edim ki, komitə keçmiş 
məcburi köçkünlər arasında sorğuları və 
təhlilləri müxtəlif qurumlarla, o cümlədən 
ölkəmizin ən aparıcı təhsil ocaqlarından 
biri olan ADA Universitetinin “çətiri altın-
da” Elm və Təhsil Nazirliyinin İqtisadiyyat 
İnstitutunun müxtəlif aparıcı mütəxəssis-
lərinin iştirakı ilə aparır. Sorğulara qatılan 

keçmiş məcburi köçkünlərin mütləq əksə-
riyyəti nəinki öz doğma torpaqlarına qayıt-
maq, həmçinin işğaldan azad edilmiş əra-
zilərdə aparılan bərpa-quruculuq işlərində 
fəal iştirak etmək niyyətində olduqlarını 
bildiriblər. Bütün belə sorğuların nəticələri 
Dövlət Komitəsinin vahid məlumat baza-
sında yerləşdirilir. 

Bizə digər bölgələrdən olan vətəndaş-
lardan da çoxsaylı müraciətlər daxil olur. 
Ancaq, məlum olduğu kimi, işğaldan azad 
edilmiş ərazilərə Böyük Qayıdış prose-
si mərhələli şəkildə aparılır. İlk növbədə, 
məcburi köçkün statusu olan şəxslər öz 
ata-baba yurdlarında dövlət tərəfindən 
evlərlə, mənzillərlə təmin edilir. Bu zaman 
bölgü mövcud qanunvericiliyə uyğun, eyni 
zamanda, şə aflıq, obyektivlik və ədalət 
prinsipləri rəhbər tutularaq püşkatma yolu 
ilə aparılır. Püşkatma isə Dövlət Komitə-
sinin və komitə yanında İctimai Şuranın, 
Prezidentin Xüsusi Nümayəndəliyinin, 
yerli icra hakimiyyətlərinin nümayəndələri-
nin, həmçinin kütləvi informasiya vasitələri 
əməkdaşlarının iştirakı ilə keçirilir. Hazırda 
icra olunan Dövlət Proqramında keçmiş 
məcburi köçkünlərin dövlət vəsaiti hesa-
bına evlərlə, mənzillərlə təmin edilməsi 
nəzərdə tutulub.

Digər rayonlardan olan sakinlərin iş-
ğaldan azad edilmiş ərazilərdə yaşamaq 
istəklərinə gəlincə, necə ki, məsələn, 
Lənkəran, Şəki sakini olan vətəndaş Azər-
baycanın digər şəhər və rayonunda ev 
alıb yaşaya bilirsə, eləcə də kommersiya 
şərtləri ilə Qarabağ və Şərqi Zəngəzurda 
da ev və ya mənzil sahibi ola biləcək. An-
caq bu məsələyə Böyük Qayıdışın növbəti 
mərhələlərində baxılacaq.

 Ke i  ə buri k künlərin z 
d a yurdlarında dai i əskunla -
dırıl ası r sesi hansı rinsi lər əsa -
sında a arılır  Yəni, ilk n bədə hansı 
ailələrin k ürül əsinə üs ünlük eri-
lir

– Böyük Qayıdışa dair I Dövlət Proq-
ramı tədbirlər planında əks olunan fəaliy-
yətlər üzrə icra edilir və təbii ki, eyni vaxt-
da bütün şəhər və kəndləri bərpa etmək 
mümkün deyil. Bu, zaman tələb edən pro-
sesdir.

Qayıdışın coğrafi arealı 20 kənd və 
qəsəbə, 7 şəhər olmaqla, 27 yaşayış 
məntəqəsini əhatə edəcək. Qürurvericidir 
ki, tezliklə Vətən müharibəsində qələbəmi-
zin simvoluna çevrilmiş gözəl Şuşamıza, 
bundan başqa Xocalıya, Cəbrayıla, Kəl-
bəcərə və Zəngilana da köçürülmə prose-
sinə start veriləcək. Bir məqamı da qeyd 
edim ki, ilin sonuna kimi məskunlaşma 

bütün işğaldan azad edilmiş rayonlarda 
başlamış olacaq.

Keçmiş məcburi köçkünlərin öz doğ-
ma yurdlarında daimi məskunlaşdırılması 
zamanı nəzərə alınan prinsiplərə gəldik-
də isə, ölkə rəhbərliyi tərəfindən verilən 
göstərişə əsasən, ilk növbədə, hər bir yaş-
yış məntəqəsi üzrə ağır şəraitdə yaşayan 
– yataqxanalarda, sanatoriyalarda, pan-
sionatlarda, qəzalı vəziyyətdə olan bina-
larda məskunlaşmış ailələrin köçürülməsi 
diqqətdə saxlanılır. Köçürülməyə hazır 
olan yaşayış məntəqələri üzrə həmin ye-
rin sakinləri arasında sorğular keçirilir, hər 
bir ailə ilə fərdi qaydada söhbətlər aparılır, 
onların qayıdışı ilə bağlı razılaşma proto-
kolu imzalanır. Burada əsas məqsəd plan-
laşdırmanı daha səmərəli təşkil etməkdir.

 K ürül ə r sesi ilə ba lı hansı 
ə inliklərlə üzlə irsiniz

– Həm miqyasını, həm də həmin əra-
zilərin işğal dövründə məruz qaldığı da-
ğıntıların ağır nəticələrini də nəzərə alsaq, 
bu gün Azərbaycanda reallaşdırılan Böyük 
Qayıdış bütün dünyada analoqu olmayan 
bir prosesdir. Demək olar, əksər yaşayış 
məntəqələri sıfırdan tikilir. Böyük təəssüf 
və qınaq hissi ilə qeyd etmək lazımdır ki, 
erməni barbarlığı nəticəsində Azərbaycan 
ərazilərinin minalarla və partlamamış dö-
yüş sursatları ilə çirkləndirilməsinə görə 
də dünyada ilk sıralardadır. Odur ki, Bö-
yük Qayıdışı unikal edən işğaldan azad 
olunmuş ərazilərin əvvəlcə minalardan 
təmizlənməsi, sonra tamamilə dağıdılmış 
infrastrukturun bərpası və yalnız bundan 
sonra yeni yaşayış məntəqələrinin inşası-
nın mümkün olmasıdır. 

Üstəlik, bütün bunların yükü Azərbay-
canın öz çiyinlərindədir və dost ölkələrin 
müəyyən addımlarını nəzərə almasaq, 
hər şey daxili imkanlarımız, iqtisadi gücü-
müz və ölkə başçısının sarsılmaz iradəsi 
hesabına həyata keçirilir. Hazırda dünya-
da belə bir praktika, istinad edə biləcəyi-
miz hazır nümunə yoxdur. Hətta bir sıra 
ölkələr, müxtəlif təşkilatlar qısa müddətdə 
Böyük Qayıdışa necə nail olduğumuzu 
öyrənmək üçün bizə müraciətlər edirlər. 
Əlbəttə, biz də konkret problemlərin həlli 
zamanı beynəlxalq təcrübədən istifadə et-
məyə çalışırıq. 

Çətinliklər, əlbəttə ki, var. Keçmiş məc-
buri köçkünləri, əsasən, “işğaldan azad 
edilmiş ərazilərdə həyat necə olacaq” 
sualının cavabı narahat edir. Bu da təbii-
dir. Çünki 30 ildən artıq müddətdə başqa 
mühitdə, xüsusilə şəhərlərdə, paytaxt 
Bakıda məskunlaşmış, yaşamış insanlar 
deurbanizasiya zamanı daha çox psixoloji 
problemlə üzləşirlər. Odur ki, cənab Prezi-
dent bütün aidiyyəti dövlət qurumları qar-
şısında Qarabağda və Şərqi Zəngəzurda 
keçmiş məcburi köçkünlər üçün ən yüksək 
yaşayış standartlarının yaradılması tapşı-
rığını qoyub.

Bundan başqa, məşğulluqla, təhsillə 
bağlı da həll edilməli müəyyən problem-
lər mövcuddur. Ancaq qeyd edilən prob-
lemlərin hər biri, əsasən də əhalinin işlə 

təmin edilməsi aidiyyəti dövlət qurumları 
tərəfindən xüsusi diqqətdə saxlanılır, həlli 
üçün bütün zəruri addımlar atılır. Belə ki, 
həmin ərazilərdə mütəmadi olaraq əmək 
yarmarkaları keçirilir, insanlar peşə kurs-
larına cəlb olunur. Eyni zamanda, keçmiş 
məcburi köçkünlərin köçürülməsi və daya-
nıqlı məskunlaşdırılması aparıldıqca biz 
də artıq kifayət qədər təcrübə toplayırıq və 
qeyd olunan məsələlərin daha çevik şəkil-
də aradan qaldırılmasına nail ola bilirik.

 a yurdlarına k ürül ü  
insanların yeni həya a ada asiya, uy-

unla a r sesi ne ə edir  
– Çox həssas bir məqama toxundu-

nuz. Təbii ki, adaptasiya məsələləri xü-
suslə mühümdür. Qeyd etdiyiniz kimi, ötən 
müddətdə keçmiş məcburi köçkünlərin bir 

qismi dünyasını dəyişib, vaxtilə gənc olan-
lar indi yaşlı və ahıldırlar, böyük bir qismi 
isə yeni, həmin ərazilərdə doğulmamış 
insanlardır. Biz uyğunlaşma prosesi ilə 
bağlı beynəlxalq təşkilatların təcrübəsini 
öyrənirik, müraciətlər edirik ki, əgər onla-
rın psixoadaptasiya proqramları varsa is-
tifadə olunsun. 

Uyğunlaşma probleminin aradan qal-
dırılmasında əsas rol oynayan amillərdən 
biri də keçmiş məcburi köçkünlərin işğal-
dan azad edilmiş ərazilərdə dövlət tərə-
findən yaradılmış şəraitlə real tanışlığı ilə 
bağlıdır. 

Yəqin, siz də müşahidə edirsiniz ki, 
Laçın və Füzuli şəhərlərində, Ağalıda, 
Zabuxda, Talışda necə möhtəşəm, yaşa-
yış üçün bütün aspektlər nəzərə alınmaq-
la gözəl şərait yaradılıb. Orada fəaliyyət 
göstərən ən müasir standartlara uyğun 
tikilmiş məktəblərdə, bağçalarda uşaqla-
rın, onların müəllimlərinin üzlərindəki se-
vinci, xoşbəxtlik duyğusunu görmək hər 
birimizi qürurlandırır. Bütün bunları izlə-
dikcə bütün keçmiş məcburi köçkünlərdə 
doğma torpaqlara qayıtmaq həvəsi də 
artır. Bunu aparılan müntəzəm sosioloji 
sorğuların nəticələri də təsdiqləyir.

 Fuad üəlli , yük Qayıdı  ər-
i əsində indiyədək i aldan azad edil-
i  ərazilərdə ne ə ya ayı  ən ə ə -

sinə nə ədər insan k ürülüb ə ari 
ilin s nuna ki i r n zlar ne ədir

– Bu günə qədər Laçın şəhərinə 1838 
nəfərdən ibarət 537, Füzuliyə 3132 nəfər-
dən ibarət 822, Ağalı kəndinə 871 nəfər-
dən ibarət 175, Talış kəndinə 90 nəfərdən 
ibarət 20 və Zabuxa 823 nəfərdən ibarət 
217 ailə köçürülüb. Ümumilikdə, 1727 ailə, 
yəni 6 min 754 keçmiş məcburi köçkün 
Qarabağda və Şərqi Zəngəzurda daimi 
məskunlaşdırılıb. İlin sonuna kimi isə 20 
min insanın qayıdışı planlaşdırılır. Qayı-
dışın coğrafi arealı 20 kənd və qəsəbə, 
7 şəhər olmaqla, 27 yaşayış məntəqəsini 
əhatə edəcək. Qürurvericidir ki, tezliklə 
Vətən müharibəsində qələbəmizin sim-
voluna çevrilmiş gözəl Şuşamıza, bundan 
başqa Xocalıya, Cəbrayıla, Kəlbəcərə və 
Zəngilana da köçürülmə prosesinə start 
veriləcək. Bir məqamı da qeyd edim ki, ilin 
sonuna kimi məskunlaşma bütün işğaldan 
azad edilmiş rayonlarda başlamış olacaq.

Sonda qeyd edim ki, möhtərəm Pre-
zidentimizin xüsusi qayğısı və rəhbərliyi 
sayəsində dövlətimiz erməni vandalları-
nın 30 il müddətində xarabalığa çevirdi-
yi şəhər və kəndlərimizi qısa müddətdə, 
sözün əsl mənasında, cənnət məkana 
çevirəcək. Azərbaycan dövləti beynəlxalq 
ictimaiyyətə keçmiş məcburi köçkünlərimi-
zin postmünaqişə dövründə reinteqrasiya-
sı və qayıdışı üzrə yeni, dünyəvi bir model 
təqdim edəcək. Bütün xalqımız kimi biz də 
buna əminik!

– Əhatəli müsahibə üçün təşəkkür 
edirik.

S hbə i a ardı:  
Mahir RƏSULOĞLU,  

yazı ı urnalis

Qarabağ və Şərqi Zəngəzura yeni həyat gəlir
Azərbaycan dünyada bənzəri olmayan Qayıdış proqramını uğurla  gerçəkləşdirir

2020-ci ildə Vətən müharibəsində qazandığımız tarixi zəfərimizdən keçən 
3 il yarım ərzində Qarabağ və Şərqi Zəngəzur iqtisadi rayonlarının işğaldan 
azad edilmiş ərazilərində misli görünməmiş layihələrin icrası davam etdirilir. 
Böyük Qayıdışla bağlı I Dövlət Proqramının icrası, işğaldan azad edilmiş 
ərazilərə köçürülmənin təşkili və ilkin nəticələri ilə bağlı söhbətdə müsahibimiz 
Qaçqınların və Məcburi Köçkünlərin İşləri üzrə Dövlət Komitəsinin sədr müavini 
Fuad Hüseynovla həmsöhbət olduq:

Sanitariya-Karantin Mərkəzində 
cinayətkarlar yaxalanıblar

Respublika Sanitariya-Karantin Mərkəzinin vəzifəli şəxsləri cinayət 
məsuliyyətinə cəlb olunub. Bu barədə Baş Prokurorluq və Səhiyyə Nazirliyinin 
yaydığı birgə məlumatda bildirilib.

Məlumatda qeyd olunub ki, Baş 
Prokuror yanında Korrupsiyaya qar-
şı Mübarizə Baş İdarəsinin keçirilmiş 
əməliyyat-axtarış tədbirləri nəticəsində 
Səhiyyə Nazirliyinin Respublika Sani-
tariya-Karantin Mərkəzi publik hüquqi 
şəxsin baş direktoru Saleh Novruzi, di-
rektor müavini Yadulla Balışov və labo-
ratoriya şöbəsinin müdiri Tahir Vəliyev 
cinayət başında yaxalanıblar. Fakt üzrə 
Cinayət Məcəlləsinin müvafiq mad-
dələri ilə cinayət işi başlanılıb.

Əməliyyat-istintaq tədbirləri ilə hə-
min şəxslərin qabaqcadan əlbir olaraq 
müayinə məqsədli nümunələr götürül-
mədən idxal və daxili istehsal məhsul-
larının  gigiyenik sertifikatlaşdırılması 
və digər qanunsuz hərəkətləri müqabi-
lində işlədikləri quruma müraciət etmiş 
ayrı-ayrı vətəndaşların külli miqdarda 
pul vəsaitlərini rüşvət qismində alma-
larına əsaslı şübhələr müəyyən edilib.

İlkin sübutlar əsasında Saleh Nov-
ruzi, Yadulla Balışov və Tahir Vəliyev 
şübhəli şəxs qismində tutularaq Ci-

nayət Məcəlləsinin müvafiq maddələri 
ilə təqsirləndirilən şəxs qismində cəlb 
edilib, hər 3 şəxsin yaşı və səhhəti 
nəzərə alınmaqla, məhkəmənin qərarı 
ilə ev dustaqlığı və vəzifədən kənar-
laşdırma növündə qətimkan tədbirləri 
seçilib.

X Q

AKTUAL

Naxçıvanda apreldə doğulmuş 
şəhidlərin xatirəsi anılıb

Dünən “Naxçıvan Şəhid Ailələri” İctimai 
Birliyinin təşkilatçılığı ilə doğum günü 
aprel ayında olan şəhidlərin anım 
mərasimi keçirilib.

Şəhidlərin xatirəsi ehtiramla yad edil-
dikdən sonra Naxçıvan Televiziyasının 
muxtar respublikanın apreldə doğulmuş 
26 şəhidi ilə bağlı hazırladığı videoçarx 
nümayiş etdirilib. Naxçıvan Dövlət Texniki 
Kollecinin tələbələri həmin Vətən qurban-
larının portretləri ilə səhnəyə çıxıblar.

Naxçıvan Muxtar Respublikasında 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
səlahiyyətli nümayəndəsi Fuad Nəcəf-
li bildirib ki, ölkə başçısının rəhbərliyi ilə 
dövlətimizin şəhid ailələrinə diqqət və 
qayğısı muxtar diyarda da əsas sosial is-
tiqamət kimi diqqətdə saxlanılır. Xalqımız 
Vətən oğullarının qəhrəmanlıqlarını heç 
vaxt unutmayacaq, şəhidlərin xatirəsini 
daim yad edəcək.

Mərasimdə şəhid Ülvi Hüseynovun 
atası Möhsün Hüseynov, İslam Eyvazo-
vun anası Aytən Eyvazova və Ələddin 
Dünyamalıyevin qızı Sevda Cəfərova 
çıxış edərək əzizlərinin xatirəsinin uca 

tutulmasına görə minnətdarlıqlarını bildi-
riblər.

Sonda Cəlil Məmmədquluzadə adına 
Naxçıvan Dövlət Milli Dram Teatrı aktyor-

larının hazırladığı “Yağış yağır Şuşaya” 
adlı bədii kompozisiya təqdim olunub.

əbuhi HƏ ƏN V
X Q
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Cəmiyyət həyatının bütün sahələrində 
qibtəediləcək uğurları, dünyanın siyasi 
arenasında tutduğu mövqeyi, iqtisadi və 
hərbi gücü ilə seçilən müstəqil, suveren 
və demokratik Azərbaycan Respublika-
sı bu gün tarixinin yeni, daha yüksək 
inkişaf dövrünə qədəm qoyub. Bu dövr 
bütün digər xüsusiyyətləri ilə yanaşı, 
qarşıya xalqın rifahı və sağlamlığı üçün 
çox böyük əhəmiyyət daşıyan “Təmiz 
ətraf mühit və yaşıl artım ölkəsi” olmaq 
kimi ciddi hədəfin qoyulması ilə də xa-
rakterikdir. Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev tərəfindən 2024-
cü ilin “Yaşıl dünya naminə həmrəylik 
ili” elan edilməsi bu məqsədin əldə 
edilməsi istiqamətində atılmış mühüm 
addımdır. 

Bu il Azərbaycan həm də, tarixi əhəmiy-
yət daşıyan və bəşəri əhəmiyyətli mühüm 
bir tədbirə evsahibliyi etməyə hazırlaşır. 
BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə 
Konvensiyasının Tərəflər Konfransının 29-
cu sessiyasının COP29  2024-cü ilin no-
yabr ayında ölkəmizdə keçirilməsi dövlət 
başçısının planetimizdə sülh və tərəqqi-
nin, beynəlxalq ədalətin bərqərar olunması 
üçün əmək sərf edən güclü lider kimi şəx-
si nüfuzunun, eləcə də onun rəhbərliyi ilə 
Azərbaycanın qlobal siyasi arenada etibar-
lı tərəfdaş, birləşdirici güc, ideya və idrak 
mərkəzi kimi tanınmasının nəticəsidir. 

 Xalqımızın tarixinə qızıl hərflərlə ya-
zılacaq bu uğurların qazanılmasında, indi 
həyatda olmasa da, müstəqil Azərbaycan 
dövlətinin qurucusu, bütün mənalı ömrünü 
Vətəninin və xalqının tərəqqisinə həsr etmiş 
dahi Heydər Əliyevin – ümummilli liderin və-
falı ömür-gün və əqidə yoldaşı, Azərbaycan 
Respublikasının hər qarışının tam suve-
renliyini təmin etmək vədini şərəflə yerinə 
yetirmiş möhtərəm Prezidentimiz, müzə ər 
Ali Baş Komandan  İlham Əliyevin bir insan 
və şəxsiyyət kimi təşəkkülündə həlledici rol 
oynamış qayğıkeş ana, ölkəmizdə oftalmo-
logiyanın inkişafının əsasını qoymuş elm ko-
rifeyi, akademik Zərifə Əziz qızı Əliyevanın 
da danılmaz payı vardır.

Görkəmli alim, Əməkdar elm xadimi, 
Azərbaycan EA-nın həqiqi üzvü, tibb elmlə-
ri doktoru, professor Zərifə Əliyeva 28 ap-
rel 1923-cü ildə qədim Naxçıvanın Şahtaxtı 
kəndində böyük alim, həkim və ictimai-siyasi 
xadim Əziz Əliyevin ailəsində dünyaya göz 
açmışdır. 

1942-ci ildə Bakıda orta təhsilini bitirdiyi 
dövrdə II Dünya müharibəsi bütün dəhşəti 
ilə davam edir, ölkədə tibbi kadrlara ehtiyac 
gündən-günə artırdı. 

Azərbaycan Dövlət Tibb İnstitutunun 
Müalicə-profilaktika fakültəsində təhsil aldığı 
illərdə fitri istedadı və dərin savadı, əmək-
sevərliyi, elmi biliklərə və tədqiqatlara böyük 
maraq göstərməsi ilə seçilən  Zərifə Əliyeva 
1947-ci ildə institutu fərqlənmə diplomu ilə 
bitirdikdən sonra Moskva şəhərində Mərkə-
zi Həkimləri Təkmilləşdirmə İnstitutunda 
oftalmologiya üzrə ikiillik ixtisas kursu keçir, 
SSRİ-nin bu nüfuzlu elm müəssisəsində öz 
biliklərini xeyli zənginləşdirir, təcrübə qazanır. 

Zərifə Əliyeva 1949-cu ildə Azərbaycan 
SSR Səhiyyə Nazirliyinin Elmi-Təd qiqat Göz 
Xəstəlikləri İnstitutunda ordinator kimi əmək 
fəaliyyətinə başlayır. 1953-cü ildə həmin ins-
titutun aspiranturasını fərqlənmə diplomu ilə 
bitirdikdən sonra Azərbaycanda traxoma ilə 
mübarizə üzrə müalicə-profilaktika tədbirlə-
rinin təşkilində və həyata keçirilməsində fəal 
iştirak edir. 

Zərifə Əliyevanın müvafiq istiqamət-
də apardığı tədqiqatların mühüm nəticələri 
1959-cu ildə uğurla müdafiə etdiyi “Traxo-
manın digər terapiya üsulları ilə birlikdə sin-
tomisinlə müalicəsi” mövzusunda namizəd-
lik dissertasiyasında öz əksini tapır.

Zərifə xanım 1960-1967-ci illərdə Göz 
Xəstəlikləri İnstitutunda böyük elmi işçi və-
zifəsində çalışaraq, tədqiqatlarını daha da 
dərinləşdirir. 1963-cü ildə SSRİ Ali Attesta-
siya Komissiyası tərəfindən “Oftalmologiya” 
ixtisası üzrə baş elmi işçi elmi adı verilmiş 
alimin hazırladığı, ciddi əsaslı tədqiqatlar-
la e ektivliyini həm nəzəri, həm də praktiki 
şəkildə isbat etdiyi müalicə metodu traxo-
manın sosial xəstəlik kimi ləğv edilməsində 
əhəmiyyətli rol oynamışdır. Bu, Azərbaycan 
xalqı qarşısında onun ən böyük xidmətlərin-
dən biri hesab edilə bilər.

Zərifə Əliyeva 1967-ci ildə Əziz  Əliyev 
adına Azərbaycan Dövlət Həkimləri Təkmil-
ləşdirmə İnstitutunun Göz xəstəlikləri ka-
fedrasının dosenti vəzifəsinə dəvət olunur, 
1969-cu ildən burada Görmə orqanının peşə 
patologiyası laboratoriyasının müdiri, 1977-
1979-cu illərdə kafedranın professor əvəzi, 
1979-1982-ci illərdə professoru, 1982-1985-
ci illərdə müdiri vəzifələrində çalışır. 

Zərifə Əliyeva 1976-cı ildə Moskvada, 
nüfuzlu elmi mərkəz kimi tanınan M.Helm-
holts adına Elmi-Tədqiqat Göz Xəstəlikləri 
İnstitutunda “Azərbaycanın bir sıra kimya 
müəssisələri işçilərinin görmə orqanının və-
ziyyəti” mövzusunda doktorluq dissertasiya-
sını müdafiə edir. 1977-ci ildə SSRİ Nazirlər 
Kabineti yanında Ali Attestasiya Komissiya-
sı tərəfindən ona tibb elmləri doktoru elmi 
dərəcəsi, 1979-cu ildə Göz xəstəlikləri ka-
fedrası üzrə professor elmi adı verilir.

Elmi və elmi-təşkilati fəaliyyətində və 
kadr hazırlığında əldə etdiyi mühüm nai-
liyyətlər, onların sosial-iqtisadi əhəmiyyəti 
nəzərə alınaraq, professor Zərifə Əliyeva 
1983-cü ildə Azərbaycan SSR EA-nın həqiqi 
üzvü seçilmişdir.

Görkəmli alim 200-ə qədər elmi əsərin, 
o cümlədən oftalmoloqların stolüstü kitab-
larına çevrilmiş 14 monoqrafiyanın, eləcə 
də geniş istifadə olunan 12 səmərələşdirici 
təklifin müəllifi kimi dünya tibb elminə dəyərli 
töhfələr vermişdir.

Yüksəkixtisaslı kadrların hazırlanmasına 
böyük əmək sərf etmiş, özünəməxsus mək-
təb yaratmış akademik Zərifə Əliyevanın bir-
başa rəhbərliyi ilə gənc alim və həkim-oftal-
moloqların böyük bir nəsli yetişmişdir.

Zərifə Əliyevanın göz zədələrinin qarşı-
sının alınması və onlara nəzarət imkanları 
ilə bağlı tədqiqatları da maraq doğurur. O, 
gözün zədələnməsinin nəticələrinin cərrahi 
müalicəsinə mövcud metodoloji yanaşma-
ları təhlil etmiş və onların təkmilləşdirilməsi 
üçün bir sıra faydalı tövsiyələr vermişdir.

Zərifə xanımın gözün virus xəstəlikləri 
sahəsində əldə etdiyi elmi nailiyyətlərin tət-
biqi bir çox xəstəliklərin di erensial diaqnos-
tikası və müalicəsində mühüm irəliləyişlərə 
səbəb olmuşdur. Alimin bu sahədə yazdığı 
“Herpetik göz xəstəliyi”, “Kəskin virus kon-
yunktivitləri” və s. kimi kitabları və dərs və-
saitləri tələbə və gənc həkim kadrlar üçün 
qiymətli bilik mənbəyidir. 

Görkəmli alim gözün bəzi bədxassəli 
şişlərinin diaqnostikası və müalicəsinə də 
diqqət göstərmiş, eyni zamanda göz mela-
nomasının klinik gedişatının xüsusiyyətlə-
rini öyrənmişdir. Onun daktriologiyaya dair 
monoqrafik əsərləri – “Göz yaşı drenajının 
fiziologiyası”, “Göz yaşı axmasının cərrahi 
müalicəsinin müasir üsulları”, “Göz yaşı yol-
larının ehtiyatlı cərrahiyyəsi” təkcə oftalmo-
loqların deyil, həm də fizioloqların stolüstü 
kitablarına çevrilmişdir. 

Akademik Zərifə Əliyevanın həmmüəllifi 
olduğu “Oftalmologiyanın aktual problemlə-
ri”, “Terapevtik oftalmologiya”, “İridodiaqnos-
tikanın əsasları”, “Görmə orqanının vərəmi” 
nadir monoqrafik əsərləri həm praktiki oftal-
moloqlar, həm də müəllim və tələbələr üçün 
bu gün də böyük maraq doğurur.

Xüsusi qeyd etmək lazımdır ki, dünya 
miqyasında iridodiaqnostikaya aid kitab-
lar ilk dəfə məhz akademik Zərifə Əliyeva 
tərəfindən və ya onun iştirakı ilə yazılmış-
dır. Klassik təbabətin perspektiv, lakin az 
öyrənilmiş məsələlərinə həsr edilmiş “İrido-
diaqnostikanın əsasları” monoqrafiyasın-
da gözün bəbəyi, qüzehli qişanın stroması 
və xromatofor strukturların dəyişikliklərinə 
əsasən insan orqanları və sistemləri xəstə-
liklərinin qeyri-spesifik topik diaqnostikası-
nın yeni və olduqca perspektivli üsulunun 
– iridodiaqnostikanın mahiyyəti, məzmunu 
və metodik xüsusiyyətləri təqdim edilmişdir. 

Alimin “Keratitlər, gözün damarlı traktı-
nın, torlu qişanın, görmə sinirinin xəstəliklə-
ri, kataraktalar”, “Qlaukoma və gözün hiper-
tenziyası”, “Görmə orqanının zədələnməsi”, 
“Göz yaşı axmasının fiziologiya və histo-
logiyası”, “Şəkərli diabetdə göz xəstəliklə-
ri”, “Gözün mikrocərrahiyyəsi”, “Göz bəbəyi 
haşiyəsinin adaptasiya və müdafiə funksiya-
sı” və s. kimi qiymətli əsərlərində klinik di-
aqnostik istiqamətdə apardığı tədqiqatların 
mühüm nəticələri əks olunmuşdur.

Tibb elmində “peşə oftalmologiyası”nın 
əsasını qoymuş Zərifə xanım Əliyeva keç-
miş SSRİ-nin oftalmologiya elminə görmə 
orqanının peşə xəstəliklərinin öyrənilməsi 
və profilaktikası üçün yeni üsulların işlənmə-
si kimi elmi yenilik gətirmişdir. 

Ümumiyyətlə, Zərifə xanım göz xəstəlik-
lərinin profilaktikası, görmə orqanına ekoloji 
amillərin təsiri məsələlərinə böyük diqqət 
göstərirdi. O bilirdi ki, insanın sağlamlığı onu 
əhatə edən mühitlə sıx bağlıdır, bir sıra hal-
larda ekologiyanın sağlamlaşdırılması, təmiz 
su və hava, keyfiyyətli, təbii qidalar xəstəlik-
lərin qarşısının alınmasında mühüm, hətta 
həll edici rol oynayır. Xəstəliklərin, o cümlə-
dən görmə orqanı ilə bağlı patologiyaların 
müalicəsi onların profilaktikasından qat-qat 
ağır olur, baha başa gəir, hətta bəzən nəticə 
də vermir. Bu baxımdan, Zərifə xanım Ulu 
öndərin Azərbaycana ilk dəfə hakimiyyətə 
gəldiyi andan başlatdığı ekoloji siyasətini 
ürəkdən dəstəkləyir, yeni yaşıllıq sahələri-
nin, park və meşə zolaqlarının salınması və 
sahələrinin genişləndirilməsinin vacibliyinin 
təbliği ilə məşğul olur, bu istiqamətdə cəmiy-
yətdəki nüfuzundan da istifadə edir, müvafiq 
işlərin həyata keçirilməsində şəxsən fəallıq 
göstərirdi. Zərifə xanım tədqiqat apardığı sə-
naye müəssisələrinin zərərli tullantılarının, 

kənd təsərrüfatı istehsalında pestisidlərin 
istifadəsinin azaldılması, zavod və fabriklə-
rin ətrafında yaşıllıq massivlərinin salınması 
üzrə verdiyi tövsiyələrin reallaşdırılmasında 
israr edir, özü də ömür-gün yoldaşı ilə birgə 
ağacəkmə kampaniyalarına həvəslə qoşul-
maqla insanlara nümunə olmağa çalışırdı.

1977-ci ildə Bakıda keçirilmiş Ümumitti-
faq Oftalmoloqlar Cəmiyyəti İdarə Heyətinin 
plenumu Zərifə xanımın Azərbaycanda gör-
mə orqanının peşə patologiyasının tədqiqi 
üzrə ilk ixtisaslaşmış elmi tədqiqat laborato-
riyasının yaradılması təşəbbüsünü dəstək-
ləmişdi. Bununla da, Bakı Məişət Kondisio-
nerləri zavodunda unikal elmi laboratoriya 
yaradılmışdı.

Yuxarıda qeyd edilən tədqiqatlardan 
aldığı və monoqrafiyalarında dərc edilmiş 
uğurlu nəticələrə görə akademik Zərifə Əli-
yeva keçmiş SSRİ-də qadın mütəxəssislər 
arasında ilk dəfə olaraq, 1981-ci ildə oftal-
mologiya sahəsində ən yüksək mükafata 
– SSRİ Tibb Elmləri Akademiyasının M.İ.A-
verbax adına mükafatına layiq görülmüşdür. 

Zərifə Əliyevanın elmi maraq dairəsin-
də görmə orqanının, görmə analizatorunun 
yaşla bağlı dəyişikliklərinin tədqiqi də xüsusi 
yer tuturdu. Görkəmli rus oftalmoloq-alimi, 
akademik A.Brovkina Zərifə xanımın “Gözün 
və görmə siniri yolunun yaşla əlaqədar dəyi-
şiklikləri: morfohistokimyəvi tədqiqatlar” kita-
bı haqqında demişdi: “Bu elmi əsər mahiyyət 
etibarilə oftalmologiyada yeni bir istiqamətin 
– oftalmoloji herontologiyanın başlanğıcını 
qoyur”. 

Akademik Zərifə Əliyeva əsl ziyalılığın 
genetik yaddaşına malik bir insan idi. Ziyalı 
zəkası onun bilik və təhsilində, ətrafına yay-
dığı işıqda, zəriflik, təmkin və nəcibliyində, 
insanlığa və insanlara sevgisində, sevim-
li peşəsinə və ailəsinə bağlılığında özünü 
göstərirdi. 

Akademik Zərifə xanım Əliyevanın el-
mi-ictimai fəaliyyəti də geniş və əhatəli ol-
muş, sülh, insanlıq, əmin-amanlıq, ehtiyaclı 
insanlara dəstək istiqamətində gördüyü işlər 
ona cəmiyyətdə böyük nüfuz qazandırmış-
dır. O, SSRİ Sülhü Müdafiə Komitəsinin 
üzvü, Azərbaycan Sülhü Müdafiə Komitəsi 
sədrinin müavini, “Bilik” Cəmiyyətinin İdarə 
Heyətinin və Elmi Tədqiqatlar Komitəsinin 
Rəyasət Heyətinin, SSRİ Oftalmoloqlar Cə-
miyyətinin Rəyasət Heyətinin üzvü, “Vestnık 
oftalmoloqii” jurnalının redaksiya heyətinin 
üzvü kimi dövlət və xalq qarşısında böyük 
xidmətlər göstərmişdir.

Görkəmli alim və şəxsiyyətin həkimlik, 
elmi və ictimai xidmətləri layiqincə qiymət-
ləndirilmiş, o, orden və medallarla təltif edil-
miş, Azərbaycanın Əməkdar elm xadimi fəx-
ri adına layiq görülmüşdür.

30-31 oktyabr 2023-cü il tarixlərində 
AMEA Rəyasət Heyətinin, AMEA Biologi-
ya və Tibb Elmləri Bölməsinin, Akademik 
Zərifə Əliyeva adına Milli Oftalmologiya 
Mərkəzinin, AR ETN Abdulla Qarayev adı-
na Fiziologiya İnstitutunun və Azərbaycan 
Fizioloqlar Cəmiyyətinin birgə təşkilatçılığı 
ilə Azərbaycan xalqının Ümummilli lideri 
Heydər Əliyevin və akademik Zərifə Əliye-
vanın 100 illik yubileylərinə həsr olunmuş 
“Görmənin fiziologiyası və peşə patologi-
yaları: fundamental və tətbiqi aspektlər” 
mövzusunda beynəlxalq konfrans və Azər-
baycan Fizioloqlarının VI Konqresi müvafiq 
elm sahələri üçün mühüm hadisə hesab 
edilə bilər. Konfransın əsas məramı Ulu ön-
dərin və akademik Zərifə xanım Əliyevanın 
fəaliyyətlərinə diqqət çəkməklə, dünyada 
aparılan tədqiqatlarda alınmış mühüm nə-
ticələrin, innovativ diaqnostika və müalicə 
üsullarının nümayiş və müzakirə etdirilmə-
sindən, elmi əlaqələrin möhkəmlənməsinə, 
fiziologiyanın və oftalmologiyanın yeni 
sahələri üzrə birgə layihələrin işlənməsinə, 
ümumən elmin inkişafına təkan verilməsin-
dən ibarət olmuşdur.

Qədirbilən Azərbaycan xalqı bu müqəd-
dəs ana obrazı, bu nurlu ruh qarşısında 
böyük ehtiramla təzim edərək öz sədaqətli 
və xeyirli övladını hər zaman dərin sevgi və 
səmimiyyətlə xatırlayacaq, Vətən, xalq və 
elm üçün gördüyü işlər bir an belə unudul-
mayacaqdır. 

İradə H Ü S E Y N O V A ,  
 AMEA nin i se reziden i, 

akade ik

Telefonum zəng çalır. “Yeni Tərtər” qəzetinin redaktoru Svetlana 
Bağırova idi. Bu barədə bir qədər sonra söz açacağıq...

Medianın İnkişafı Agentliyinin 
MİA  ötən ilin son günlərindən birin-

də media nümayəndələrinin, əsasən 
də region mediasının təmsilçilərinin 
Şuşa səhərinə təşkil etdiyi media 
turu zamanı rayon qəzetlərinin re-
daktorları daha da yaxınlaşmış, Şuşa 
şəhərində xeyli dərdləşmiş, düşdü-
yümüz bu çıxılmaz vəziyyətdən çıxış 
yolu axtarmağa çalışmışdıq. Düzdür, 
mən redaktor deyil, redaktor müavi-
ni olsam da, sağ olsun MİA, məni də 
dəvət etmişdi. 

Şuşanı gəzdikcə həmkarlarla 
dərdləşməyimiz niskilimizi daha da 
artırdı, Vətəni tərənnüm etmənin 
ən gözəl vaxtında rayon qəzetləri-

nin mütəmadi çıxa bilməməsi, nəin-
ki əməkhaqqı, heç çap xərcini belə 
ödəmə qabiliyyətində olmaması qəl-
bimizi çox incidirdi. 

Hamımız eyni dərddə idik. Buna 
baxmayaraq, MİA-ya çox minnətdar 
idik, adımızı anmış, xatırlamışdılar 
ki, bunlar da Azərbaycan mediasının 
təmsilçiləridirlər. 

Burada bir fransız jurnalistinin 
“Əkinçi” haqqında dediyi sözlər ya-
dıma düşdü. O, “Əkinçi”nin maliyyə 
vəziyyəti ilə maraqlanarkən çox təəc-
cüblənərək demişdi: “Bizim Fransa-
da belə az maliyyə ilə heç kəs qəzet 
çıxartmaz”. Bu, ötən əsrdə  yox, on-
dan da əvvəlki əsrdə deyilmiş fikir-
lərdir. Yəni, ən azından 140 il olar. 
Bu 140 il ərzində dəyişə bilmişikmi? 
Əsla yox! Münasibət eynən qalır. Biz 
də sələfimiz, “mənəvi atamız” Həsən 
bəydən heç nə ilə fərqlənmirik, onun 
taleyini yaşayırıq. 

Zərdabini daha yazmasın deyə 
Zərdaba sürgün etdlər. Kür qırağı-
nın qamış basmış, əldən-ayaqdan 
uzaq, insanların haqqı-ədaləti tapda-
lanan, sanki bu dünyadan xəbərsiz 
bir əyalətə  gələn Həsən bəy üçün 
bu yerlər heç də yad yerlər deyildi. 
Onun doğulub boya-başa çatdığı 
bir torpaq idi. Zərdabi bütün məhru-
miyyətlərə  baxmayaraq, oradan ar-
dı-arası kəsilmədən “Kaspi” qəzetinə 
məqalələr yazdı. Çünki o, bir işıq idi, 
bir nur idi, millətini cəhalətdən, ge-
rilikdən qurtarmaq üçün Tanrı tərə-
findən göndərilmişdi. Bəs biz? Sən 
demə, bizim işığımız da heç kəsə la-
zım deyilmiş. Deyəsən, qərar qətidir, 
rayon qəzetləri fəaliyyətlərini dayan-
dırmalıdır. Axı jurnalist kimə lazımdır, 
onsuz da hamı yazır, yerindən duran 
jurnalist olub. Sosial şəbəkələr, on-
layn media jurnalistikaya münasibəti 
kökündən dəyişib. Elə ona görə də, 
bu cameəyə o qədər savadsız yığna-
ğı toplaşıb ki, heç deməsələr də, biz 
onlarla adımızın bir yerdə çəkilməsini 
istəmirik.

Bəli, “Yeni Tərtər” qəzetinin re-
daktoru Svetlana xanımın zənginə 
cavab verirəm. Bizi, yəni “Zaqatala” 
qəzetinin redaktorunu və məni qə-
zetin 90 illik yubileyinə dəvət edirdi. 
Həmkarımın dəvətini sözsüz ki, qə-
bul etdik. Belə bir gündə onların se-
vincinə şərik olmaq, şübhəsiz, bizim 
borcumuzdur. Hazırladıqları yubiley 
nömrəsi üçün “100 yaşlı “Zaqatala”  
“Tərtər”in 90 yaşını təbrik edir” sər-
lövhəli  təbrik də göndərdik.  Həmin 
təbrikdə yazırdıq: “Bu hissləri biz də 
yola saldığımız 2023-cü ildə keçirdi-
yimiz üçün sizin sevincinizin başqa 
sevinclərlə müqayisə edilə bilmədi-
yini yaxşı bilirik. “Zaqatala” qəzeti də 
ötən il öz fəaliyyətinin 100 illiyini qeyd 
etdi. Əslində, bir rayon qəzetinin öz 
işini belə uzun müddət davam etdir-
məyi bacarmasının səbəbi orada ça-
lışan jurnalistlərin fədakarlığı, Vətən 
sevgisi, mətbu işə olan sonsuz bağ-
lılıqları olub. Bunu bu gün olmasa da 
gələcək nəsillər bir qəhrəmanlıq kimi 
qiymətləndirəcəklər. Çox adam buna 
dodaq büzərək, “öz işinizi görmüsü-
nüz” deyir. Lakin, rayon qəzetləri öz 
işlərini o qədər çətin şəraitdə görür 
ki, bunu yalnız orada çalışanlar bilir-
lər”.

Ötən il Medianın İnkişafı Agentliyi 
“Regional Medianın İnkişafı” layihəsi 
çərçivəsində müzakirələrin aparıl-
ması məqsədilə Gəncə şəhərində, 
Qubada və Lənkəranda bölgədəki 
media subyektlərinin nümayəndələri 
və jurnalistlərlə görüş keçirdi. Qeyd 
etdilər ki, məqsəd diaqnostik icma-
lın hazırlanmasıdır. Bu görüşlərdə 
Medianın İnkişafı Agentliyinin Media 
subyektləri və jurnalistlərlə iş şö-
bəsinin müdiri Natiq Məmmədlinin 
moderatorluğu ilə region mediasına 
dair diaqnostik icmalın hazırlanması 

üçün mövcud media ekosisteminin 
xüsusiyyətlərinin və cari ehtiyacla-
rın müəyyənləşdirilməsi məqsədilə 
müxtəlif istiqamətlər üzrə müza-
kirələr də aparıldı. 

Oktyabrın 24-də isə Mətbuat Şu-
rası və MEDİA Agentliyi region medi-
asının inkişafı ilə bağlı müzakirələr 
apardı.  Görüşdə əsasən ölkəmizdə 
region mediasının hazırkı vəziyyəti 
və perspektiv inkişaf istiqamətləri ilə 
bağlı məsələlər müzakirə olunub. 
Medianın İnkişafı Agentliyinin icraçı 
direktoru Əhməd İsmayılov bu görüş-
də bildirib ki, rəhbərlik etdiyi qurumun 
region mətbuatının nümayəndələri ilə 
sistemli xarakter daşıyan belə görüş-

lərindən məqsəd əyalətlərdəki media 
mühitinin diaqnostik qiymətləndirmə-
sini apararaq, bu sahənin inkişafına 
istiqamətlənən addımlar atmaqdır.

Xatırlatmaq yerinə düşərdi ki, 12 
oktyabr 2022-ci il tarixində Azərbay-
can Respublikasının Medianın İnki-
şafı Agentliyi və Azərbaycan Mətbuat 
Şurası arasında Əməkdaşlıq Memo-
randumu imzalanıb.  Sənədin imza-
lanmasında məqsəd həm də media 
mühitinin şə aflaşdırılması, jurnalist-
lərin peşəkarlığının və cəmiyyətin me-
dia savadlılığının artırılması, etik dav-
ranış qaydalarının tətbiqi sahəsində 
proseslərin stimullaşdırılması və bu 
məqsədlə digər fəaliyyətlərin  koordi-
nasiya edilməsi olmuşdur. Nə deyək, 
niyyətlər safdır, bircə ona qalır ki, bu 
niyyətlər əməli işdə öz əksini tapsın. 
Rayon qəzetlərinin vəziyyəti göz qa-
bağındadır. Onu tədqiq etmək üçün 
belə uzun yol getməyə də ehtiyac 
yoxdur. Biz neçə illərdir ki, gecə-gün-
düz vəziyyətimiz haqqında həm yazılı, 
həm də şifahi məlumat veririk axı. 

Mən bu yazımı  “Yeni Tərtər” qə-
zeti üçün göndərdiyimiz təbrikdən 
götürdüyüm abzasla bitirmək istə-
yirəm: ”Tərtər elə bir yerdə yerləşir 
ki, o işğalda inləyən Qarabağın sər-
həd nöqtəsi idi. Tərtərlilər düşmən 
qabağından qaçmadılar, düşmənin 
gülləsinə tuş gəlsələr də, onun bir 
addımlığında torpağı əkib-becərdilər, 
qələbəyə olan inamı yaşatdılar, yer-
yurd sevgisini öz əməlləri ilə sübut 
etdilər. Bütün bu qəhrəmanlıqlar isə 
“Yeni Tərtər”in səhifələrində öz əksini 
tapdı. Qəzet hər zaman hamını qələ-
bəyə ruhlandırdı, ölümün müqəddəs 
əməlləri, hissləri öldürməsinə imkan 
vermədi. İkinci elə bir nəşr ola bilməz 
ki, “Yeni Tərtər” qədər bu işi səmimi, 
dəqiq faktlarla görmüş olsun. Qələbə 
Azərbaycan xalqına necə yaraşırdı 
və bu qələbədə Tərtərin yeri və rolu 
ölçüyəgəlməzdir.

Son 30 ildə rayon qəzetləri ciddi 
maliyyə böhranı yaşasa da, mad-
di-texniki bazası çox zəif olsa da, biz, 
sanki, məsləkimiz qarşısında Zər-
dabi andı içmişdik. Öz missiyamızı  
90-a, 100-ə çatdıra bildik. Artıq bura-
dan o yanası necə olacaq, bir Allah 
bilir. Lakin bildiyim odur ki, nə qədər 
ki, biz varıq, rayon qəzetləri də ola-
caq. Heç bir yenilik, onlayn media, 
sosial media bu tarixin üzərindən xətt 
çəkə bilməz. Bu, şərəflə, minbir əziy-
yətlə keçilən bir yoldur. Bu, tarixdir, 
rayonlarımızın salnaməsidir. Saral-
mış qəzet qovluqlarının hər səhifəsi 
yurdumuzun bir diyarının tarixidir. 
Onu biz yazmışıq, biz yaratmışıq.

Baharın güllü-çiçəkli bir vaxtında 
“Yeni Tərtər”imizin başına toplaşmaq, 
onu bu şərəfli günü münasibətilə təb-
rik etmək çox qürurvericidir... Yaşın 
üstünə yaş gəlsin ki, Tərtərin, azad 
Qarabağın, imzalar içərisində imzası 
olan yurdum-yuvam Azərbaycanın 
bugünkü cah-cəlalını da yaza, tarix 
üçün yaşada biləsən. 90 yaşlı qəze-
tinizin yubileyi mübarək olsun, əziz 
həmkarlar!”

Nur səltənətinin tacdarı

Zərdabi andına 
sadiqlik nümunəsi

“ eni Tərtər” qəzeti–

lmira HDİ VA   
“Zaqatala” qəzeti redaktorunun  
müavini  Əməkdar mədəniyyət 

işçisi
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Qəlbləri 
nurlandıran ocaq 

İnsanlar həyata bəzən göz nuru olmadan da gəlirlər. Onların 
öz dünyaları, duyum qabiliyyətləri olur. Paytaxtımızda bu insanları 
birləşdirən bir ocaq var. Respublika gözdən əlillər kitabxanası 40 
ildən çoxdur ki, bu missiyanı yerinə yetirir. Kitabxanada çalışan 
insanlar tez-tez müxtəlif layihələr icra edirlər. 
Bu məkana çatdıqda bir 

tədbir başlamaq üzrə idi. 
Hamı kitabxananın “Özümüzü 
tanıdaq” layihəsi çərçivəsində 
şair-tərcüməçi Giya Paçxataş-
vilinin audio-kitablarının təq-
dimatına yığışmışdı. “Giyanın 
Qarabağnaməsi”, “Son əvvələ 
gedən yol”, “Hə dedim” adla-
nan kitablarda şairin müxtəlif 
mövzularda yazdığı şeirləri 
toplanıb. Şeirləri Xalq artisti 
Eldost Bayram səsləndirib. 
Həmin şeirlərlə tanışlıq və 
Giya Paçxataşvili ilə ünsiyyət 
kontekstində göz nurundan 
məhrum insanların yaradıcı 
keyfiyyətləri üzə çıxır. Məra-
simdə, həmçinin şairin qələmə 
aldığı “Zülmətdən gələn nur” 
marşı dinlənildi. Marşın mu-
siqisi bəstəkar İqbal Ağayevə 
məxsusdur. Bu marş görmə 
əngəlli insanların birliyini və 
bəşəriyyətə çağırışını ifadə 

edir. 
Daha sonra biz kitabxa-

nanın işçiləri ilə həmsöh-
bət olduq. Təşkilatçı Ayxan 
Hüseynov fikirlərini bizimlə 
bölüşdü: 

– Görmə əngəlli insanlar 
Brayl əlifbasından istifadə 
edib oxuyurlar. Bu əlifba 6 
nöqtəli sistemdir. Bütün hərf-
lər bu nöqtələrdə cəmləşir. Ki-
tabları hazırlmaq üçün xüsusi 
kağızlardan istifadə edilir. Çap 
maşınlarının inkişafı bu əlifba-
nı daha da təkmilləşdirib. Ki-
tabxanamızın fondunda Brayl 
əlifbasında 30 minədək bədii 
və tədris ədəbiyyatı mövcud-
dur. Bu da gözdən əngəllərin 
təhsili üçün əhəmiyyətli rol 
oynayır. 

Kitabxana görmə əngəlli 
insanların sosiallaşmasında 
mühüm rol oynamağa baş-
layıb. Burada göz nurundan 

məhrum qələm adamlarının 
yaradıcılıq gecələri keçirilir. 
Onların yaradıcılıq nümunələ-
rinin tanıdılması üçün başqa 
addımların atılması da dü-
şünülür. Yaxın gələcəkdə bu 
kateqoriyalı insanların səsli ki-
tablarının sayının çoxaldılma-
sı hədəflənir. Onların əsərləri 
respublika üzrə keçirilən kitab 
sərgilərinə də çıxarılır. 

Kitabxananın digər 
əməkdaşı Zəkəriyyə Qurba-
novla da söhbət etdik. 

– Məqsədimiz kitabxana-
mızı sosial media üzərindən 
tanıtmaqdır, – dedi. – Buna 
görə də müxtəlif tədbirləri təş-
kil edərkən onlayn platforma-
da yayırıq. Bu yolla insanların 
tədbirlərimiz barədə sosial 
mediadan xəbər tutaraq bizə 
qoşulması təmin olunur. 

“Gözüm ol mənim” adlı 
layihəni də icra edirik. Həmin 
layihənin ideyasını bizə Orxan 

Yusifov adlı həmvətənimiz ve-
rib. O, ABŞ-da bu səpkili işlə-
rin çoxdan görüldüyünü bildi-
rib. Biz layihəyə 2017-ci ildən 
başladıq və bunu Kitab klubu 
səviyyəsinə qaldırdıq. Orxan 
Yusifov indi də müxtəlif kitab-
lar oxuyur. Hazırda o, Fyodor 
Dostoyevskinin “İdiot” roma-
nını ana dilmizdə səsləndirir. 
Bu da görmə məhdudiyyətli 
insanlar üçün növbəti hədiy-
yədir. Hazırda bu platforma 
sosial şəbəkə səhifələri üzə-
rində də yayımlanmaqdadır.

Ölkəmizdə bu cür kitabxa-
nanın fəaliyyət göstərməsi biz-
ləri sevindirir. Görmə əngəlli 
vətəndaşlarımızın fəal sosial 
həyat uğrunda mübarizəsi in-
sanda ruh yüksəkliyi yaradır. 
Onlara hər vasitə ilə yardımçı 
olan kitabxananın kollektivinə 
uğurlar diləyi ilə: 

Ceyhun MİRZƏLİ 

Türk qardaşlığının söz dünyası

Xəbər verildiyi kimi, Azərbaycan yazarları qardaş Türkiyədə yaradıcılıq səfərində olublar. 
İstanbul Kültür Universitetində Azərbaycan Yazıçılar Birliyinin (AYB) sədri, Xalq yazıçısı 
Anarla görüş keçirilib, ertəsi gün isə Türk Ədəbiyyatı Vaqfında “Qobustan” dərgisinin Türkiyə 
özəl sayının təqdimat mərasimi olub. “Qobustan”ın baş redaktoru, yazıçı-dramaturq Pərvin 
Nurəliyeva bizimlə söhbətində İstanbul görüşləri barədə ətraflı məlumat verib. Aşağıda onun 
dediklərini təqdim edirik.

– Səfərimiz maraqlı tədbirlərlə yadda 
qaldı. “İki çağın yazarı: Anar” adlı görüş-
də universitetin müəllim heyəti və tələ-
bələr iştirak edirdilər. Filologiya fakültəsi-
nin dekanı, professor Fatih Göksal Türk 
dünyasının böyük yazarı Anarın türkiyəli 
gənclərlə görüşünün əhəmiyyətindən 
söz açdı. Universitetin əməkdaşları Vahit 
Türk, İsa Kocakaplan çıxışlarında Anarın 
ümumtürk ədəbiyyatının zənginləşmə-
sində xidmətlərindən danışdılar. Yazı-
çı-tərcüməçi İmdat Avşarın Xalq yazıçı-
sının yaradıcılığında Türkiyə mövzusu ilə 
bağlı geniş məruzəsi maraqla dinlənildi. 
O, gənclərə Türkiyənin və özəlliklə türk 
ədəbiyyatının Azərbaycandan necə gö-
ründüyünü anlamaq üçün məhz Anarın 
əsərlərini, o cümlədən böyük türk şairi 
Nazim Hikmət haqqında “Kərəm kimi” 
romanını və TÜRKSOY-da yayımlanan 
“Çağdaşlarım” kitabını oxumağı tövsiyə 
etdi. Mətbuat Şurasının sədri, AYB-nin 
sədr müavini Rəşad Məcid Anarın Tür-
kiyə sevgisindən maraqlı məqamlara işıq 
tutdu. Onun “Yaşamaq haqqı” traktatı 

ilə ümumtürk tarixini və mədəniyyətini 
böyük ustalıqla incələdiyini vurğuladı və 
həmin əsəri gözəl dərslik kimi dəyərlən-
dirdi. Mən isə gənclərə Anar yaradıcılı-
ğında əks etdirilmiş xoşbəxtlik reseptlə-
rini anlatdım. 

Xalq yazıçısı Anar tədbirin təşkilatçı-
larına təşəkkürünü bildirdi və türk gənc-
lərlə görüşün ondan ötrü xüsusi əhəmiy-
yət daşıdığını dilə gətirdi. O, iki qardaş 
xalqın ədəbiyyatının daha da yaxınlaş-
ması üçün belə görüşlərin əhəmiyyətli 
olduğunu vurğuladı. Mətnlərində və bi-
oqrafiyasında Türkiyənin necə özəl yer 
tutması ilə bağlı səslənən fikirlərə əlavə 
olaraq dedi: “Mən hələ əlifbanı öyrənmə-
dən, oxuyub-yazmağı bilmədən də öncə 
anam mənə türk şairlərinin şeirlərini, 
əsasən də Nazım Hikmətin “Günəşi içən-
lərin türküsü” kitabını oxuyardı. Sonralar 
isə özüm oxudum müxtəlif türk şairlərini 
və çox sevdim, haqlarında məqalələr, ki-
tablar yazdım”. 

Sonra iştirakçıların alqışları ilə Anara 
xatirə hədiyyəsi təqdim edildi, gənclər ya-

zıçıya kitab imzalatdılar. Növbəti gün isə 
Türk Ədəbiyyatı Vəqfi Xalq yazıçısı Anarı 
“Türk dünyasının ağsaqqalı” mükafatına 
layiq gördü. Onu da əlavə edim ki, qar-
daş ölkəyə yaradıcılıq səfəri çərçivəsin-
də Xalq yazıçısı Türkiyənin “Yeni şəfəq” 
qəzetinə, TRT telekanalına müsahibələr 
verib, həmçinin TVNET kanalının canlı 
efirində sualları cavablandırıb.

Pərvin Nurəliyeva səfər çərçivəsin-
də İstanbulda Türk Ədəbiyyatı Vaqfın-
da “Qobustan” dərgisinin Türkiyə özəl 
sayının təqdimatı ilə bağlı fikirlərini də 
açıqladı:

– Dərgimizin özəl sayı AYB-nin 
Türk Ədəbiyyatı Vaqfı və “Türk ədəbiy-
yatı” dərgisi ilə qarşılıqlı əməkdaşlığı-
nın məhsuludur. Razılaşmaya əsasən, 
“Türk ədəbiyyatı” dərgisi ilə “Qobus-
tan”ın hərəsinin bir sayı Azərbaycana 
və Türkiyəyə həsr olunmalı idi ki, bu da 
uğurla reallaşdı. 

Mərasimdə Türk Ədəbiyyatı Vaqfının 
rəhbəri, şair Sərhat Kabaklı Ustad Ana-
rın yaratdığı və hələ sovet dövründən 
ümumtürk mədəniyyətini təbliğ edən 
“Qobustan” dərgisinin Türkiyə özəl sa-
yının buraxılmasını tarixi hadisə adlan-
dırdı. Ədəbiyyatşünas alim, professor 
Ramazan Korkmaz, Xalq yazıçısı Anar, 
“Türk ədəbiyyatı” dərgisinin baş redakto-
ru İmdat Avşar, Mətbuat Şurasının sədri, 
şair Rəşad Məcid bizim dərgi ilə bağlı 
səmimi ürək sözlərini dilə gətirdilər. Mən 
də öz çıxışımda bu il “Qobustan”ın 55 ya-
şının tamam olduğunu və yubiley ilimizə 
Türkiyə özəl sayı ilə qədəm qoymağımız-
dan şərəf duyduğumuzu söylədim. Onu 
da deyim ki, mərasimdə Rəşad Məcid və 
mən “Əhməd Kabaklı adına ədəbiyyat 
mükafatı”na layiq görüldük.

Hazırladı:  
Əli NƏCƏFXANLI  
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İstanbul görüşləri

Bir millətin iki bayrağı
Türkiyənin dağ kəndində Azərbaycan sevgisi...

Türkiyənin ucqar bir dağ kəndində möhtəşəm Azərbaycan bayrağının 
dalğalanmasını görərkən keçirdiyim hissləri, bilmirəm, necə ifadə edim. Əlbəttə, 
sevinmiş, qürur duymuş və bir qədər də təəccüblənmişdim. 

Əslində, burada təəccüblü 
heç nə yoxdur. İki dövlət – bir 
millət deyilikmi? Yadıma gəlir: 
44 günlük Zəfər yürüşü zamanı 
yaşadığım Kayseri şəhərində 
elə bir yer yox idi ki, Azərbaycan 
bayrağına rast gəlməyim. Bütün 
nəqliyyat vasitələrinin, dükanla-
rın, idarələrin, sıravi insanların 
evlərinin üzərində Azərbaycan 
bayrağı vardı. Kayseridə Azər-
baycana maddi yardım kampa-
niyasının da şahidi olmuşdum. 

Amma bütün bunlarla belə, 
Ərciyəs dağının ətəyində, 1400 
metr hündürlükdə yerləşən 
ucqar bir kənddə möhtəşəm 
Azərbaycan bayrağını görmək 
çox qürurvericidir. Anındaca 
heyrət, sevinc, qürur hisslə-
ri bir-birini çulğayır. Gözlərimi 
bərəldəcək qədər heyrətlə-
nirəm. “Baxın, baxın, o evin üzə-
rində Azərbaycan bayrağı var!”, 
– deyə səslənirəm. 

Bizi Akçakaya kəndinə apa-
ran bələd çimizdən bayrağın 
dalğalandığı evin kimə məxsus 
olduğunu öyrənməsini xahiş 
edirik. O, yaxınlıqdakı evlər-
dən birinin qapısını döyür və 
dəqiqləşdirir ki, həmin ev Murat 
Aydınındır. Evin sahibinə zəng edirik. 
Murat Aydın, adətən, Kayseridə yaşasa 
da, bəxtimizdən, həmin an Akçakayadakı 
ata yurduna gəlibmiş. Görüşürük. Murat 
bəy canı qədər sevdiyi Azərbaycandan 
gəlmiş qonaqları min bir sevinclə qarşı-
layır. Bayraq barədə soruşuruq. Cavabı 
çox qürurverici olur: “Şuşanı aldıqda, 
işğaldan qurtardıqda mən bu bayrağı 
evimin üzərinə asdım. Bu bayraq mənim 
qəlbimdə olduğu kimi, evimin də üzərin-
də həmişə dalğalanacaq”.

Fikir veririk ki, Murat Aydın Şuşa se-

vincini sakit anlada bilmir. Nəmlənmiş 
gözlərində azad olunmuş yurd yerləri-
mizin sevinci işıldayır. Qələbəmizdən, 
birliyimizdən vəcdlə danışır Murat bəy. 
“Bir olacağıq, güclü olacağıq! Buna qəti 
əminəm!” – deyir. “Azərbaycan bayra-
ğının da dalğalandığı Akçakayadakı 
ata-baba yurdumun tezliklə Turan evinə 
çevriləcəyini də həsrətlə gözləyirəm”. 

Diləyiniz çin olsun, Murat Aydın! 

            Əsli XƏLİLQIZI  
Türkiyə, Kayseri

Turan ellərindən qardaşlıq soraqları

Ramiz Zöhrabov – 85

Soydaşımız “Bogema”nın vətənində baş rolda
Azərbaycan Dövlət Opera və Balet Teat-
rının solisti, Əməkdar artist Afaq Abba-
sova İtaliyada görkəmli italyan bəstə-
karı Cakomo Puççininin “Bogema” 
operasında çıxış edib.

Xatırladaq ki, istedadlı sənətçi əv-
vəllər Bakı səhnəsində də “Bogema”nın 
aparıcı partiyalarını ifa edib. Bu dəfə 
isə opera Apennin ölkəsinin Torre del 
Laqo şəhərində tanınmış rejissor Qri-
ça Asaqarov və dirijor Marko Severinin 
rəhbərliyi ilə Böyük Puççini Teatrında 
səhnələşdirilib. Tamaşada baş roldakı 

Mimi obrazını Afaq Abbasova 
ifa edib.

Əməkdar artist İtaliyada və 
digər ölkələrdə səhnələşdirilən 
tamaşalarda çıxışından və ölkə-
mizi təmsil etməkdən məmnun-
luğunu ifadə edib. Bildirib ki, ta-
maşa davamlı olaraq İtaliyanın 
Lukka şəhərindəki Teatro del 
Giglioda və digər şəhərlərdə 
şəhnələşdirilir. Tamaşanın gələ-
cəkdə kiçik formatda Bakıda 
səhnələşdirilməsi nəzərdə tutu-
lur.

XQ

Milli musiqimizin tərcümanı
Görkəmli musiqiçi-alim, sənətşünaslıq doktoru, professor, Xalq artisti Ramiz 
Zöhrabov Azərbaycan incəsənətinin inkişafı yolunda fədakarlıq göstərən şəx-
siyyətlərdən olub. Daim musiqi ilə nəfəs alıb və milli mədəni nailiyyətlərimizi 
müxtəlif səviyyələrdə tanıtmağa çalışıb. Ölkəmizdə musiqişünas alimlərin bir 
neçə nəslinin yetişdirilməsi üçün böyük əmək sərf edib. 

1939-cu il may ayının 2-də Bakıda 
anadan olan Ramiz Zöhrabov ali kon-
servatoriya təhsilli müəllim kimi əmək 
fəaliyyətinə Gəncədəki Qəmbər Hüsey-
nli adına orta ixtisas musiqi məktəbində 
başlayıb və bu sahədə ucala-ucala Bakı 
Musiqi Akademiyasında Azərbaycan xalq 
musiqisinin tarixi və nəzəriyyəsi kafedra-
sının müəllimi, baş müəllimi, dosenti və 
professoru, həmin kafedranın müdiri, 
1990-cı ildən 2012-ci ilədək isə Azərbay-
can Bəstəkarlar İttifaqı İdarə Heyətinin 
katibi vəzifələrində məhsuldar çalışıb. 
Alimin Azərbaycan muğamlarına, o cüm-
lədən təsniflərə, zərb-muğamlarına və 
dəstgahlara həsr etdiyi yüzlərlə məqalə-
sini, elmi əsərini, kitablarını mütəxəssis-
lər yüksək qiymətləndiriblər. Ünlü xanən-
dələrin ifasında 100-dən artıq təsnifin ilk 
dəfə nota alınması Ramiz Zöhrabovun 
səyləri nəticəsində gerçəkləşib. 

Yorulmaz musiqişünasın gərgin zəh-
mətlə başa gətirdiyi “Azərbaycan muğa-
mının nəzəri problemləri”, “Azərbaycan 
rəngləri”, “Muğam”, “Azərbaycan modal 
musiqisi” və sair elmi əsərləri bir çox 
həmkarları üçün dəyərli masaüstü kitab-
lardır. 

Onun kamança və piano üçün “Mo-
noloq”, xalq çalğı alətləri orkestri üçün 
“Laylay”, “Ədəbi lövhələr” süitası, Bəx-
tiyar Vahabzadə, Tofiq Mütəllibov, Rüfət 
Əhmədzadə və başqa şairlərin sözlərinə 
yazdığı mahnılar musiqi irsinin sütunla-
rıdır. 

Ramiz müəllim yetərincə ciddi və 
eyni zamanda həssas qəlbli bir insan idi. 
Sənətlə bağlı isə heç zaman heç kəsə 
güzəştə getməz, yalnız həqiqətə xidmət 
edərdi. Azərbaycan bəstəkarlarının ya-
radıcılığına da bu cür yanaşdığı üçün 
onun musiqişünaslığın uğuru sayılan 
araşdırmaları sırf mötəbər mənbə kimi 
qəbul edilərdi. 

Sənətsevərlər ölkəmizdə Heydər 
 Əliyev Fondunun reallaşdırdığı geniş-
miqyaslı mədəni proqramlarda, o cüm-

lədən muğam müsabiqələrində Ramiz 
Zöhrabovun bir musiqişünas kimi yaxın-
dan iştirak etdiyini yaxşı xatırlayırlar. 
Bildiyimiz kimi, mədəniyyətimizin böyük 
himayədarı olan Mehriban xanım Əliye-
vanın təşəbbüsü və rəhbərliyi ilə həyata 
keçirilən “Muğam İrs”, “Muğam-Dəst-
gah”, “Muğam-İnternet”, “Muğam Mərkə-
zi”, “Muğam dünyası”, “Muğam-Anto-
logiya”, “Muğam ensiklopediyası” kimi 
irihəcmli layihələr sayəsində XXI əsrin 
əvvəllərində Azərbaycan muğamı öz 
intibah dövrünü yaşamağa başladı. Bu 
layihələrin həyata keçirilməsinə Ramiz 
müəllimin və digər görkəmli sənətkar-
ların, yüksək səviyyəli mütəxəssislərin 
cəlb olunması da uğurların rəhni oldu.

O, muğam aləminin sirlərinin ta-
maşaçılara dəqiqliklə çatdırılmasının 
ustası idi, başlıca məramı bu idi ki, 
musiqi insanlara daha çox estetik zövq 
aşılasın. Musiqinin o dərəcədə güclü 
təəssübkeşi idi ki, yeri gələndə tənqidi 
qeydlərini kəskin şəkildə söyləməkdən 
çəkinməzdi. 

Xatırladıqlarımız: Bir dəfə söhbət 
zamanı demişdi: “Mahnı yaradıcılığın-
da kifayət qədər boşluqlar var. Vaxtilə 
xalq mahnıları adı ilə tarixə düşən kiçik 
həcmli əsərlər böyük məna yükü daşıyıb 
və bu səbəbdən də tarix onları yaşadır. 
Lakin indiki mahnı yaradıcılığının mətn 
və musiqisində düşündürücü məqamlar 
tapa bilmirik. Bunun səbəbi sənətə tə-
sadüfi musiqiçi ordusunun axınıdır. Ara-
da məhdudiyyət yoxdur, bir insan həm 
bəstəkar, həm şair, həm də aranjimançı 
kimi fəaliyyət göstərir”.

2016-cı ildə Ramiz Zöhrabovun oğlu 
– AzTV-nin xəbərlər departamentinin 
rejissoru Rəşad avtomobil qəzası nəti-
cəsində dünyasını dəyişəndə acı xəbəri 
xəstə yatan bəstəkardan gizlətməyə 
çalışıblar. O isə bundan xəbər tutandan 
sonra dəfn mərasimində iştirak edib, 
halı daha da pisləşib və sağalmağına 
heç bir ümid qalmayıb. Düz 6 ay sonra o 
da haqq dünyasına qovuşub.

Unudulmaz şəxsiyyət, böyük mu-
siqişünas Ramiz Zöhrabov 2008-ci ildə 
Xalq artisti fəxri adına, 1 il sonra “Şöh-
rət” ordeninə layiq görülüb. 2017-ci ilin 
bir yaz günündə dünyadan köçsə də, 
əziz xatirəsi elə yaz çiçəkləri kimi təzə-
tər qalır.

Ə.ƏLİYEV 
XQ

Belçikalı professor AMEA-da
AMEA-nın prezidenti akademik 

İsa Həbibbəyli Bakıda keçiriləcək 
Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Di-
aloq Forumu çərçivəsində ölkəmizdə 
səfərdə olan Belçikanın Vrije Univer-
sitetinin professoru Filip Hamblla gö-
rüşüb.

Qonaqla görüşdən məmnunluğunu 
dilə gətirən akademik İsa Həbibbəyli Fi-
lip Hamblın Mədəniyyətlərarası Dialoq 
Forumunun əsas məruzəçilərindən biri 
olduğunu söyləyib. Qeyd edib ki, alimin 
orta əsr Azərbaycan ədəbiyyatına, xü-
susilə İmadəddin Nəsimiyə dair mühüm 
tədqiqatları var və bu araşdırmalar Filip 
Hambl tərəfindən kitab halında çap olu-
nub.

“Filip Hamblın Nəsimiyə dair tədqiqat-
ları onun Azərbaycan ədəbiyyatına dərin-
dən bələd olduğunu göstərir. Minnətdarıq 
ki, kitabınızda Nəsimidən Azərbaycan 
şairi kimi bəhs edirsiniz. Sizin bu addımı-
nız Nizaminin, Nəsiminin və başqa şairlə-
rimizin azərbaycanlı olduğunu Avropaya 
tanıtmaq baxımından olduqca önəmlidir”, 
– deyə akademik İsa Həbibbəyli bildirib.

Filip Hambl da öz növbəsində AMEA-
da olmaqdan məmnunluğunu dilə gəti-
rib, qonaqpərvərliyə görə təşəkkür edib, 
apardığı tədqiqatlar barədə məlumat ve-
rib.

Çıxışlardan sonra qarşılıqlı hədiy-
yələr təqdim olunub.

Qabil YUSİFOĞLU  
XQ
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BEYNƏLXALQ HƏYAT

“Neftmaştəmir” ASC-nin 2023-cü il dekabrın 31-nə mali̇yyə vəzi̇yyəti̇ haqqında hesabatı
manatla

A T  dekabr   
2023 - c ü  i l

 dekabr   
2022- c i  i l

Uzunmüddətli aktivlər
Torpaq, t k l  və avadanlıqlar 26 4 185 242 224
Qeyr -madd  akt vlər - -
İnvest s yalar - -

26 4 185 242 224
Qısamüddətli aktivlər
E ht i ya t l a r  39 3 304 343 229
Qısamüddətl  deb tor borcları  19 3 208 39 782
Pul vəsa tlər  və onların ekv valentlər  152 9 540
Sa r qısamüddətl  mal yyə akt vlər  - -
Sa r qısamüddətl  akt vlər 1  05 0 455 22 676

1  637 1 19 415 227
 A T 1  90 1 304 657 451

KAPİTA
Səhmdar (n zamnamə) kap talı 29 1 880 291 880
Kap tal eht yatları - -
Bölüşdürülməm ş mənfəət (ödən lməm ş zərər) 1  02 5 487 95 003

 A TA 1  31 7 367 386 883
ÖHDƏ İK ƏR
Qısamüddətli öhdəl klər
Verg  və sa r məcbur  ödən şlər üzrə öhdəl klər 39 5 009 17 486
Qısamüddətl  kred tor borcları 5 976 91 369
Sa r qısamüddətl  öhdəl klər 18 2 952 161 713

58 3 937 270 568
 58 3 937 270 568
 A TA   1  90 1 304 657 451
ən əət, zərər və digər məcm  gəlirlər aqqında esabat 

Əsas əməl yyat gəl rlər 4  406 838 2 160 647
Əsas əməl yyat xərclər (3 11  8) (1 99  111)

məliyyat mən əəti zərəri 1  289 060 170 536
Sa r əməl yyat gəl rlər  17 951 18 300
Sa r əməl yyat xərclər  (8 98) (  4 8)
Fövqəladə gəl rlər 50 253 -
Fövqəladə xərclər (13 43) -

ergit tmadan əvvəl  mən əət zərər 1  335 523 181 378
Mənfəət verg s  (2 9 83) (12 3)

esabat d vründə xalis mən əət zərər 1  075  740 168 815

ər mə m  əl rlər
Yen dənq ymətlənd rmə üzrə düzəl şlər - 1 587 182

igər məcm  gəlirlər - 1 587 182

“Bokt İcraçı Kredit Agentliyi” MMC-nin  
2023-cü il dekabrın 31-nə maliyyə hesabatı

manatla                                                    
AKTİV ƏR 3 1  d e k a b r  

2 0 2 3 -c ü  i l
3 1  d e k a b r  
2 0 2 2 -c i  i l

Pul və pul vəsa tlər n n ekv valentlər 5 , 1 8 9 1 0 , 9 1 6
M üştər lərə ver lm ş kred tlər və avanslar 8 9 6 , 5 9 4 9 1 4 , 8 5 6
Əmlak, avadanlıqlar və qeyr -madd  akt vlər 3 2 , 5 4 4 1 0 , 6 2 4
T əx rə salınmış verg  akt vlər 7 7 , 4 7 8 7 0 , 9 4 5
Hökumət fondları lə hesablaşmalar 8 7 , 4 1 3 3 0 3 , 5 0 7
D gər akt vlər 4 , 9 9 7 1 , 4 3 4

əm  akt vlər 1 , 1 0 4 , 2 1 5 1 , 3 1 2 , 2 8 2
HDƏ İK ƏR

Banklardan və d gər mal yyə nst tutlarından alınmış 
müddətl  öhdəl klər 3 9 , 3 0 2 7 8 , 6 0 2
Buraxılmış st qrazlar - 1 0 , 2 9 6
Verg  öhdəl klər 1 0 , 9 7 2 9 , 8 0 6
D gər öhdəl klər 6 2 , 4 4 6 4 1 , 2 3 3

əm  öhdəl klər 1 1 2 , 7 2 0 1 3 9 , 9 3 7
KAPİTA
N zamnamə kap talı 3 2 4 , 1 6 6 2 7 2 , 0 7 6
Xəz nə səhmlər ( 5 , 3 6 0 ) ( 5 , 3 6 0 )
Kap tal eht yatları 1 0 2 , 5 8 9 1 0 2 , 5 8 9
Bölüşdürülməm ş mənfəət 5 7 0 , 1 0 0 8 0 3 , 0 4 0

əm  ka tal 9 9 1 , 4 9 5 1 , 1 7 2 , 3 4 5
əm  öhdəl klər və ka tal 1 , 1 0 4 , 2 1 5 1 , 3 1 2 , 2 8 2

“Bakı Neft Mədən Avadanlıqları” ASC  
səhmdarlarının nəzərinə!

12 iyun 2024-cü il  saat 10.30-da cəmiyyətin səhmdarlarının növbəti illik ümu-
mi yığıncağı keçiriləcəkdir.

Səhmdarların iştirakı vacibdir.
Ünvan- Bakı şəhəri, Suraxanı rayonu, Bülbülə qəsəbəsi, Aşurbəyovlar küçəsi 

112.
İdarə heyə i

Azərbaycanda  
avarçəkmə yarışı

İşğaldan azad edilmiş ərazilərimizdə mühüm əhəmiyyətli beynəlxalq idman 
yarışlarının uğurla təşkili davam edir. Mayın 1-də Suqovuşanda Ümummilli lider 
Heydər Əliyevin anadan olmasının 101-ci ildönümünə həsr edilən avarçəkmə 
üzrə “Prezident Kuboku-2024” başlayıb. 

Yarışın açılış mərasimində Gənclər 
və İdman Nazirliyinin GİN  İdman şö-
bəsinin müdiri Elnur Məmmədov əvvəlki 
illərdən fərqli olaraq, budəfəki yarışda 
daha çox ölkənin idmançılarının iştirak 
etdiklərini bildirib. Milli Olimpiya Komitə-
sinin vitse-prezidenti Çingiz Hüseynza-
də reqatanın beynəlxalq səviyyəli yarış 
olduğunu xatırladaraq onun davamlı ol-
masını arzulayıb. 

Sonra yarışa start verilib. Turnirdə 
20-dən çox ölkədən – Azərbaycanla 
yanaşı, Bolqarıstan, Xorvatiya, Estoni-
ya, Gürcüstan, Almaniya, Yunanıstan, 
Macarıstan, Qazaxıstan, Qırğızıstan, 
Latviya, Litva, Moldova, Polşa, Serbiya, 
Sloveniya, İspaniya, Tacikistan, Türkiyə, 
Ukrayna və Özbəkistandan olan ko-

mandalar mübarizə aparacaq. Yarış bu 
gün və sabah Mingəçevir Kür Olimpiya 
Tədris-İdman Mərkəzində davam edə-
cək. Mayın 3-də Mingəçevirdə yarışın 
bağlanış mərasimi keçiriləcək. 

Azərbaycan Kanoe və Avarçəkmə 
Federasiyanın AKAF  baş katibi Fər-
had Əliyev jurnalistlərə açıqlamasında 
“Prezident Kuboku-2024” turniri barədə 
danışarkən işğaldan azad olunmuş əra-
zilərimizdə bu cür yarışların təşkilinin 
tarixi hadisə olduğunu bildirib. O qeyd 
edib ki, 3-cü dəfə təşkil olunan yarışda 
daha çox ölkədən idmançılar iştirak edir. 
Baş katib deyib ki, ilk turnirdə 5, sonra-
kında 17 ölkə təmsil olunurdusa, hazır-
da bu yarışa 21 dövlətdən idmançılar 

qatılıblar: 
– Yarışda təmsil olunan ölkələrin sa-

yının artması bizi sevindirən məqamdır. 
Yarışdan əvvəl “Prezident Kuboku”na 
qatılacaq idmançılar arasında turnir təş-
kil olunur və orada fərqlənənləri bura 
cəlb edirik.

Onun sözlərinə görə, bu yarışın 
Füzuli şəhərində də təşkili planlaşdı-
rılır. Qeyd edilib ki, su hövzəsini yox-
lamaq üçün həmin əraziyə beynəlxalq 
mütəxəssis cəlb ediləcək. 

AKAF rəsmisi Neftçala şəhərində 
də yarış təşkil edildiyini və təşkilatçılıq 
baxımından hər şeyin qaydasında oldu-
ğunu bildirib. Vurğulayıb ki, hazırda su 
hövzəsinin bəzi yerləri standartlara ca-
vab vermədiyi üçün indiki halda orada 

yarış keçirmək alınmır. 
F.Əliyev Azərbaycan avarçəkəni Di-

ana Dımçenkonun Paris Yay Olimpiya 
Oyunlarına lisenziya qazanmasını bö-
yük uğur adlandırıb. O qeyd edib ki, id-
mançımızın iştirak etdiyi turnirdə küləkli 
hava şəraiti idmançılara təsir etsə də, 
Diana sınaqdan üzüağ çıxıb. 

Xatırladaq ki, Gənclər və İdman Na-
zirliyi ilə Azərbaycan Kanoe və Avarçək-
mə Federasiyasının birgə təşkilatçılığı 
ilə keçirilən “Prezident Kuboku” avar-
çəkmə yarışı ardıcıl ikinci ildir Avropa 
Kanoe Assosiasiyasının ECA  rəsmi 
təqvim planına daxil edilib.

L.QUR ANOVA  
X Q

üstəqil a dit r n esabatı
e tmaştəmir  A ıq ə mdar 

əmiyyətinin sə mdarlarına və rə bər-
liyinə

əy
B z e tmaştəmir  A ıq ə mdar 

əmiyyətinin (bundan sonra ş rkət) 2 23-
cü l dekabrın 31-nə mal yyə vəz yyət nə 
da r hesabatından, mənfəət, zərər və d gər 
məcmu gəl rlərə da r hesabatından, kap -
talda dəy ş kl klər hesabatından, göstər lən 
tar xdə başa çatan l üçün pul vəsa tlər n n 
hərəkət  hesabatından və mal yyə hesabat-
larına zahlı qeydlərdən barət mal yyə he-
sabatlarının aud t n  aparmışıq.

izcə, əlavə edilmiş maliyyə esa-
batları şirkətin 202 -cü il dekabrın -
nə maliyyə vəziyyətini, abelə maliyyə 
nəticələrini və g stərilən tarixdə başa 
atan il ü ün l vəsaitlərinin ərəkə-

tini aliyyə esabatlarının eynəlxalq 
tandartlarına yğ n laraq bütün 

ə əmiyyətli as ektlərdə ədalətli şəkildə 
əks etdirir.

əy ü ün əsaslar
B z aud t  Beynəlxalq aud t standart-

larına (BAS-lara) uyğun aparmışıq. Bu 
standartlar üzrə b z m məsul yyətlər m z 
əlavə olaraq hesabatımızın “Mal yyə he-
sabatlarının aud t  üçün aud torun mə-
sul yyət ” bölməs ndə təsv r ed l r. B z 
Azərbaycan Respubl kasındakı mal yyə 
hesabatlarının aud t nə a d et k normaların 
tələblər nə uyğun olaraq ş rkətdən asılı 
dey l k və b z d gər et k öhdəl klər m z  
bu tələblərə uyğun yer nə yet rm ş k. B z-
cə, əldə etd y m z aud t sübutları rəy m z  
əsaslandırmaq üçün yetərl  və münas bd r.

aliyyə esabatlarına g rə rə -
bərliyin və şirkətin idarə edilməsinə mə-
s l şəxslərin məs liyyəti 

Rəhbərl k mal yyə hesabatlarının 
Mal yyə Hesabatlarının Beynəlxalq Stan-
dartlarına uyğun olaraq hazırlanmasına, 
düzgün təqd m ed lməs nə, rəhbərl -

y n kr ncə, dələduzluq və ya səhvlər 
nət cəs ndə əhəm yyətl  təhr flər n ol-
madığı mal yyə hesabatlarının hazırlan-
masına mkan verən zərur  dax l  nəzarət 
s stem n n təşk l nə görə məsul yyət 
daşıyır.

Mal yyə hesabatlarını hazırladıqda, 
rəhbərl k ş rkət  ləğv etmək və ya ş n  
dayandırmaq n yyət ndə olmadığı, yaxud 
bunu etməkdən başqa münas b alterna-
t v yaranmadığı halda, rəhbərl k ş rkət n 
fas ləs z fəal yyət göstərmək qab l yyət -
n n q ymətlənd r lməs nə, müva q hallar-
da fas ləs z fəal yyətə a d olan məsələlər 
haqqında məlumatların açıqlanmasına və 
mühas bat uçotunda fas ləs z fəal yyət 
pr ns p n n st fadə ed lməs nə görə mə-
sul yyət daşıyır.

İdarəetməyə məsul şəxslər ş rkət n 
mal yyə hesabatlarının təqd m ed lməs  
proses nə nəzarətə görə məsul yyət daşıyır-
lar.

aliyyə esabatlarının a ditinə 
g rə a dit r n məs liyyəti

B z m məqsəd m z mal yyə hesa-
batlarında b r tam k m , dələduzluq və ya 
səhvlər nət cəs ndə, əhəm yyətl  təhr f-
lər n olub-olmadığına da r ka  əm nl k 
əldə etmək və rəy m z n də dax l olduğu 
aud tor hesabatını təqd m etməkd r. Ka  
əm nl k, əm nl y n yüksək səv yyəs d r, 
lak n o BAS-lara uyğun aparılmış aud t n 
əhəm yyətl  təhr flər  hər b r halda aşkar 
edəcəy nə zəmanət verm r. Təhr flər, dələ-
duzluq və ya səhvlər nət cəs ndə yarana 
b lər, ayrılıqda, yaxud məcmu olaraq, s-
t fadəç lər n mal yyə hesabatları əsasında 
qəbul etd klər  qt sad  qərarlarına təs r et-
mək eht malı yarandığı halda əhəm yyətl  
hesab olunur.  

A  A dit  -nin  
direkt r-a dit r  amiq Abbaslı

akı şə əri, Azərbaycan  
es blikası,  a rel 2024-cü il

Qabon da Fransaya “dəf ol!” deyir
Fransanı Afrikadan qovurlar. Mali, Burkina Faso və Niger Parisi “köhnə qitə”yə 
dönməyə məcbur ediblər. İndi də Mərkəzi Afrikanın zəngin təbii resurlarına ma-
lik ölkələrindən biri sayılan Qabon ölkədə aparılan demokratikləşmə islahatları 
ilə əlaqədar Fransa hərbi bazasının ölkəni tam tərk etməsi məsələsini rəsmi 
olaraq irəli sürüb. Bu ölkələrdə ilk dəfə tam milli sənaye-istehsal müəssisələri 
ancaq son aylar ərzində yaradılıb və xarici dövlətlərlə müstəqil diplomatik mü-
nasibətlər qurulur. Fransızlara belə “sevgi” onların uzun illər “qara qitə”nin fay-
dalı qazıntılarını insafsızcasına istismarına və yerli əhalinin elementar hüquq-
larının tapdalanmasına əsaslanan müstəmləkəçi siyasət yürütmələrilə bağlıdır.

Fransa qədim müstəmləkəçilik keç-
mişinə malikdir. Onun Afrikaya ekspan-
siyası 1637-ci ildə başlayır. O zaman 
Seneqalı ələ keçirən Fransa müstəm-
ləkəçilik siyasətini sonradan  Qərbi Afrika 
ərazilərinə yaymışdı. Seneqal, Mavritani-
ya, Mali, Qvineya, Fil Dişi Sahili, Burkina 
Faso, Qabon, Benin və Nigerə yayılan 
Fransız müstəmləkəçiliyi beşinci respub-
likanın elan edilməsindən az sonra sona 
çatmışdı. 300 ildən çoxdur ki, Fransa 
Qərbi Afrikada kölə olan insanların ticarə-
ti də daxil olmaqla bölgənin qaynaqlarını 
və insanlarını müxtəlif yollarla istismar 
edir. Başqa sözlə, bugünkü Fransanın in-
kişafı birbaşa müstəmləkəçilik siyasətilə 
bağlıdır. “Qara qitə”dən ucuz işçi qüvvəsi 
və zəngin resursları daşıyan fransızlar bu 
müddət ərzində Avropa İttifaqının ikinci 
böyük iqtisadiyyatını formalaşdıra bilmiş-
dilər. 

Qeyd etmək vacibdir ki, digər 
müstəmləkə imperiyaları kimi, Fransa 
da sonrakı dövrlərdə keçmiş müstəm-
ləkələri ilə əlaqələrini qoruyub saxlamış-
dı. Xüsusilə də Fransa iqtisadi sistemi 
istismarçılarla istismar olunanlar arasın-
dakı münasibət ətrafında formalaşmışdı. 
Sözügedən koloniyalar adətən xammal 
ixrac edən və mühüm istehsal zəncirlə-
rinin bir hissəsi olmayan ölkələrdir. Bu 
vəziyyət Fransa kimi kapitalist dövlətlə-
rin xeyrinə işləyən bir sistem yaradırdı. 
Çünki müstəqillik əldə etdikdən sonra da 

bu koloniyalar “bazar” kimi qəbul edilirdi. 
Keçmiş müstəmləkə ölkələri müstəqillik 
qazansalar da, Paris onların ehtiyatları-
nın istismarını dayandırmamışdı. Ancaq 
son illərdə Mərkəzi Afrika ölkələrində baş 
vermiş hərbi çevrilişlər Fransanı belə im-
kanlardan məhrum edir. 

Öncə Malidə, sonra Burkina Faso və 
Nigerdə hakimiyyət hərbçilərin nəzarə-
tinə keçdi. 2020-ci ilin avqustunda və 
2021-ci ilin mayında Malidə çevriliş oldu 
və ölkədə təhlükəsizlik böhranı ilə yana-
şı, siyasi böhran da yarandı. Fransa yerli 
hökumətə kömək etmək üçün 2013-cü 
ildə Maliyə qoşun göndərsə də, 2020-ci 
ilin əvvəlində hərbi hissələrini bu ölkədən 
çıxarmağa məcbur oldu. Vəziyyəti xilas 
etməyə çalışan Paris nə qədər çalışsa 
da, dövlət çevrilişləri baş vermiş hər üç 
ölkədə təsirini saxlaya bilmədi. Fransa-
nın keçmiş müstəmləkə siyasətini unut-
mayan bu ölkələr Paris ilə yeni münasi-
bətlər quracaqlarını diqqətə çatdırdılar. 
Bu münasibətlər də fransız hərbçilərinin 
ölkə ərazisindən çıxarılmasını ehtiva 
edirdi. 

Nigerin Fransaya arxasını çevirmə-
si Paris iqtisadiyyatı üçün ciddi itki kimi 
qiymətləndirilir. Məsələ ondadır ki, Fran-
sa atom elektrik stansiyaları AES  üçün 
Nigerdən ucuz qiymətə uran alır. Belə 
ki, səhmlərinin 45 faizi Fransa dövlətinə 
məxsus olan transmilli “Orano” şirkəti 
Nigerdən AES-in fəaliyyəti üçün zəruri 

olan təbii uranı idxal edir. Statistik məlu-
matlara görə, 2022-ci ildə Avropa İttifaqı-
nın uran xammalına olan tələbatının 25 
faizini Niger vasitəsilə təmin etdiyi bildi-
rilir. Üstəlik, Fransanın EDF şirkəti hər 
il, təxminən, 7000 ton uran idxal edir ki, 
bu da qlobal tələbatın, təxminən, 10 faizi 
deməkdir. Niger uran xammalının idxalı 
isə Fransanın ehtiyaclarının 10-15 faizini 
ödəyir. 

İndi də Qabon Fransaya qapı-
nı göstərir. 1843-cü ildən Fransanın 
müstəmləkəsi olmuş, hərbi çevrilişdən 
sonra Qabonda hazırda siyasi, iqtisadi 
və sosial sahədə milli islahatlara baş-
lanılıb. Xatırladaq ki, ötən ilin sentyabr 
ayında Qabonda dövlət çevrilişi nəticə-
sində hakimiyyəti hərbçilər ələ keçiriblər. 
Qabonlu hərbçilər də Nigerdə olduğu 
kimi, ilk növbədə, Fransanın “France 24” 
telekanalının və RFI radiostansiyasının 
yayımını qeyri-müəyyən müddətə da-
yandırmışdılar.  Sonra Fransanın şirkət-
lərinə də qapını göstərmişdilər. Fran-
sızları xatırladan son instansiya 400 
hərbçinin Qabonda qalması idi. Ancaq 
aprelin 30-da məlum oldu ki, Qabon bu 
məsələdə də Parisə güzəştə getməyə-
cək və fransızlar tezliklə bu ölkədən də 
Fransaya qayıdacaqlar.

Qeyd etmək yerinə düşər ki, Qabon 
Afrikada, OPEK-də mühüm rol oynayır, 
Fransa və ümumilikdə Qərb üçün bö-
yük əhəmiyyət kəsb edir. Çünki ərazisi 
böyük olmayan Qabon təbii sərvətlərlə 
zəngindir, Afrikada neft ehtiyatına görə 
altıncı yerdədir. Ölkə, eyni zamanda, 
almaz, qızıl, uran, qurğuşun və digər 
faydalı qazıntı yataqlarına malikdir. İndi 
Qabon fransızların köməyi olmadan in-
kişaf etmək istəyir və Parislə tam fərqli 
siyasi-iqtisadi əlaqələr qurmağı planlaş-
dırır. 

Təbii ki, Mərkəzi və Qərbi Afrika 
ölkələrinin demarşı XIX əsrin sonların-
dan etibarən müstəmləkələrinin sayına 
görə İngiltərə ilə rəqabət apararaq qitə-
nin əsas oyunçularından birinə çevrilmiş 
Fransa rəhbərliyinə vurulmuş ciddi geo- 
siyasi sillə kimi  qiymətləndirilir. Çünki 
bu demarşlar Parisin üç əsrdən artıqdır 
davam edən neomüstəmləkə siyasətini 
məntiqi sonluğuna yaxınlaşdırır və Fran-
sa moda Afrikanı tərk edir.

Göründüyü kimi, dünya dəyişir və 
“qara qitə” də hələ tam formalaşmayan 
yeni dünya nizamında özünə yer etməyi 
düşünür. Mütəxəssislər bildirirlər ki, Afri-
kadakı son geosiyasi dəyişikliklər Fran-
sanın bu strateji əhəmiyyətli bölgədə 
artan təcridində dönüş nöqtəsinə gətirib 
çıxarır. Belə görünür ki, fransızların Afri-
ka macərası belə biabırçı qovulmaları ilə 
tarixə düşəcək.

S.ELAY  
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Rəqsin qəlbi Şəkidə döyündü 
Beynəlxalq Rəqs Günü münasibətilə Şəki şəhər Heydər Əliyev 

Mərkəzində “Rəqsin ürəyi Şəkidə döyünür” adlı konsert keçirilib. Şəki–
Zaqatala Regional Mədəniyyət İdarəsinin tabeliyində fəaliyyət göstərən 
Şəki Mədəniyyət Mərkəzinin təşkil etdiyi proqrama milli rəqslərimizlə 
yanaşı, müxtəlif xalqların, ölkəmizdə yaşayan milli azlıqların rəqs 
nümunələri də daxil edilib.

Konsertdə ifa olunan “O olmasın, bu olsun” filmindən “qız toyu” səhnəsi, 
“Qayın ana”, “Əhməd haradadır?” filmlərindən səhnəciklər də tamaşaçılar tərəfin-
dən maraqla qarşılanıb.

Konsertin sonunda iştirakçılara fəxri fərmanlar təqdim olunub.
AYTƏN 
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“Prezident Kuboku ”
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T      N  A R: “Xalq qəzeti”nin kom üter mərkəzində yığılıb və  
səhifələnib  “Azərbay an” nəşriyyatında ça  olunub.
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Bakı Dövlət Universiteti Slavyan 
ölkələri tarixi kafedrasının kollektivi iş 
yoldaşları, dosent Zoya Nuriyevaya 
qardaşı 

İ KƏNDƏR N Rİ VİN 
vəfatından kədərləndiyini bildirir və 

dərin hüznlə başsağlığı verir.
                                                                                                                                                   

Azərbaycan Turizm və Menecment 
Universitetinin rektoru İlham Mədətov 
Azərbaycan Respublikası Prezidenti-
nin Protokol xidmətinin rəisi Arif Səmə-
dova atası 

VA İ  Ə ƏD V N

vəfatından kədərləndiyini bildirir və 
dərin hüznlə başsağlığı verir.

Şirvan şəhərindən İlqar Abbasov 
Azərbaycan Respublikası Prezidenti-
nin Protokol xidmətinin rəisi Arif Səmə-
dova atası

VA İ  Ə ƏD V N
vəfatından kədərləndiyini bildirir və 

dərin hüznlə başsağlığı verir.
                                                                                                                                                   

Azərbaycan Turizm və Menecment 
Universitetinin rektorluğu, profes-
sor-müəllim heyəti və Həmkarlar İttifaqı 
Təşkilatı ümumi şöbənin müdiri Aynur 
Bağırlıya əzizi

Ə RA  H N V N 

vəfatından kədərləndiklərini bildirir 
və dərin hüznlə başsağlığı verirlər.

ALLAH RƏHMƏT ELƏSİN

Cüdoçularımız 
dünya qalibidir
Bakı İdman Sarayında cüdo üzrə ənənəvi V 

“Raquf Orucov Kuboku” (“Raguf Orujov Cup”) 
komandalararası beynəlxalq turniri keçirilib.

Yarışda Azərbaycanla yanaşı, Türkiyə, Türkmə-
nistan, Macarıstan, Gürcüstan və Rusiyanın fər-
di neytral idmançılar  20 yaşadək cüdoçularından 
 U-20  ibarət 13 komanda iştirak edib. 

Turnirin finalında “Edelveys” fərdi neytral idman-
çılar  və “ udo Club 2012” komandaları qarşılaşıblar. 
Azərbaycan cüdoçuları rəqibi məğlub edərək kubok 
və qızıl medallara sahib olublar. Bürünc medallara 
“Atilla” İdman Klubu Azərbaycan  və Macarıstan ko-
mandaları layiq görülüblər. 

Təkayaqlı futbolda 
Avropa rəqiblərimiz 

Amputant futbolçulardan ibarət millimizin Avropa 
çempionatındakı oyunlarının təqvimi müəyyənləşib. 

C qrupunda yer alan yığmamız ilk görüşünü iyu-
nun 2-də İrlandiya komandası ilə keçirəcək. Bir gün 
sonra komandamız Türkiyə kollektivi ilə üz-üzə gələ-
cək. Qrupdakı son oyun isə iyunun 4-də İsrail koman-
dasına qarşı olacaq. 

Qeyd edək ki, qitə çempionatı Fransada iyunun 
1-dən 8-dək keçiriləcək.

Parisə daha 2 lisenziya
Azərbaycan millisi Paris Olimpiadasına daha 

2 lisenziya əldə edib.

Badmintonçularımız Edi Reski Dviçayo və Keişa 
Fatimə Zəhra reytinqdəki nəticələrinə görə, Oyunlara 
vəsiqə qazanıblar. Belə ki, Edi kişilərin sıralamasın-
da 28-ci, Fatimə isə qadın badmintonçular arasında 
31-ci yerdə qərarlaşdıqları üçün bu hüquqa sahib 
olublar. Bununla da, yığmamızın “Paris-2024” üçün 
qazandığı vəsiqələrin sayı 20-yə çatıb. 
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Sovet nüvə tədqiqatlarının azərbaycanlı rəhbəri
Onun adını ilk dəfə ötən əsrin 80-ci illərində eşitmişəm. İndiki AMEA-

nın bağında söhbət etdiyim gənc fizika alimi bir müddət Moskvada və 
Leninqradda təhsil almışdı. Tanışım söhbət əsnasında Rusiyada yaşayan bir 
alimin adını şəkdi: “Çayxorski”. Düzü, bu soyad o vaxt mənə qəribə gəldi. 
Tanışım tam ciddiyyətlə onu da əlavə edib dedi ki, bilirəm, bu familiya, 
əslində, az adama tanışdır, çünki alimin adı “məxfilər” siyahısındadır, amma 
nüvə texnologiyası sahəsində çalışan mütəxəssislər onu çox yaxşı tanıyırlar.

Abbas Çayxorski  SSRİ nüvə 
reaktorlarının qəbulu üzrə Dövlət Ko-
missiyasının sədri (19 9-1991), SSRİ 
Dövlət mükafatı laureatı, neptunium 
elementinin kimya sənayesində dünya 
şöhrətli tədqiqatçı, yeni Dövri sistem-
lər cədvəlinin yaradıcısı, kimya elmləri 
doktoru, professor.

Abbas Abbasəli oğlu Çayxorski 21 
yanvar 191 -ci il tarixdə indiki İrəvan 
quberniyasının Basarkeçər qəzasının 
Çaxırlı kəndində anadan olmuşdur. 
1918-ci ildə Qərbi Azərbaycanda er-
mənilər tərəfindən öz doğma yurdla-
rından qovulması nəticəsində Abbasın 
ailə üzvləri əvvəlcə Ağdama, oradan da 
Ağdaşa köçürlər. Gələcək alimin uşaq-
lıq və yeniyetməlik illəri Ağdaşda keçir. 
O, burada orta məktəbi bitirərək Bakıya 
gəlir, əvvəlcə texnikuma, sonra isə Bakı 
Dövlət Universitetinin kimya fakültə-
sinə daxil olur.

Abbas Çayxorskinin atası Abbasəli 
192 -ci illərin ortalarında həbs olun-
muş və məlumatlara görə, 193 -cu il-
lərdə sürgündə vəfat etmişdir. Əslində 
isə o, 193 -ci ildə NKVD tərəfindən 
güllələnib. Abbas Böyük Vətən müha-
ribəsinin başlanması ilə əlaqədar olaraq 
universitetdə təhsilini yarımçıq qoyaraq 
cəbhəyə yollanıb.

İki ay Bakı artilleriya məktəbində 
təhsil almış, 1941-ci ilin avqustundan 
Qafqaz, Krım və Şimali Qafqaz cəb-
hələri uğrunda gedən döyüşlərdə iştirak 
etmişdir. 1942-ci ilin avqustunda yara-
lanaraq hospitala götürülən Abbas, sa-
ğaldıqdan sonra baş serjant rütbəsində 
yenidən ön cəbhəyə qayıdır, 48-ci atıcı 
alayında telefon rabitəsi bölməsinə baş-
çılıq edir, 194 -ci ilin yanvarında Kali-
ninqrad istiqamətində gedən döyüşlərdə 
2-ci dəfə yaralanır, həmin ilin fevralın-
da göstərdiyi qəhrəmanlığa görə 3-cü 
dərəcəli Şöhrət Ordeni ilə təltif olunur.

Gənc zabit 194 -ci ilin 21 aprelində 
Pillau (indiki Baltiysk, Kalininqrad vi-
layəti) şəhəri uğrunda gedən döyüşlərdə 
yenidən fərqlənmiş və iyunda “Qızıl ul-
duz” ordeninə layiq görülmüşdür.

Müharibədən sonra Bakıya dönən 
Çayxorski universitetdə təhsilini davam 
etdirməyə başlayıb və tezliklə onu təh-
sil əlaçısı, Stalin təqaüdçüsü kimi SSRİ 
Xalq Komissarları Sovetinin qərarı ilə 

eninqrad Universitetinin kimya fa-
kültəsinin 4-cü kursuna, yenicə açılmış 
radiokimya bölməsinə keçiriblər.

Çayxorski 194 -ci ildə Çelya-
binskdə yenicə təşkil olunmuş Atom 
Mərkəzinə işləməyə göndərilib və bu-
rada akademik İqor Kurçatovla birlikdə 
fəaliyyət göstərib. O, Kurçatovun ən la-
yiqli tələbələrindən və davamçılarından 
biri hesab olunurdu. Həmin mərhələdə 
soydaşımız nüvə reaktorunun təhlükə-
siz istismar prosesini tədqiq etməyə 
başladı. Bu üsulu alimin həmkarları 
yarıciddi-yarızarafat “Çayxorski çaxırı” 
(“  ”) adlandırır-
dılar.

1948-ci ildə ilk Sovet atom reaktoru 
işə salınanda Abbas, Çelyabinsk Atom 
Mərkəzində kiçik elmi işçi idi. Tezliklə 
gənc tədqiqatçı radioaktiv elementlərin 

kimyəvi tərkibinin tədqiqi işinə cəlb 
olundu. Həmin dövrdə atom sənayesi-
nin təkmilləşməsində daha bir məşhur 
bakılı alim, akademik ev andaunun 
da diqqətini çəkən Çayxorski tezliklə 
elmi və vəzifə pillələri ilə irəliləməyə 
başladı. 

Bir haşiyə çıxaraq demək istəyirəm 
ki, akademik Kurçatovun Azərbaycana 
xüsusi rəğbəti vardı. Görünür, bu da 

onun Bakıya bağlılığından irəli gəlirdi. 
Axı gələcəyin böyük alimi Rusiyada 
texniki ali məktəbdə ali təhsil aldıqdan 
sonra Bakıya gəlmiş, burada Azərbay-
can Politexnik Universitetinin fizika 
kafedrasında assistent işinə qəbul olun-
muşdur. O, Bakıda tanış olduğu Marina 
adlı xanımla sonralar ailə qurmuşdu. 
Marina gələcəyin daha böyük bir ali-
mi–akademik Kirill Sinelnikovun bacı-
sı idi. Kirill həmin dövrdə Bakı Dövlət 
Universitetində fizika və elektrotexnika 
kafedrasında dərs deyirdi.

Abbas Çalyabinskdə öz tələbə yol-
daşı Yevgeniya Romanova (Çayxorska-
ya) ilə ailə qurur və 19 3-cü ildə onların 
övladı Aleksandr dünyaya gəlir. Əldə 
olan xatirələrdən belə məlum olur ki, 
Abbas Çayxorski istedadlı alim olmaqla 
yanaşı, ciddi ata, obyektiv insan olmuş-
dur. O illərin ab-havasını əyani göstərən 
daha maraqlı bir faktı alimin öz oğlu 
Aleksandrın xatirələrindən oxuyuruq. 
Məsələ burasındadır ki, Aleksandrı 
19 3-cü ildə eninqrad Universitetin-
dən qovurlar, həmin vaxt rektor Abbas 
Çayxorskinin yaxın dostu idi. Ancaq bu 
dostun nə Aleksandrın oradan qovulma-

sından, nə də ümumiyyətlə həmin uni-
versitetdə tələbə olmasından xəbəri yox 
imiş. Bir sözlə, “tanışlıq”, “tapşırma” 
kimi imtiyazlar Abbas Çayxorskiyə (və 
yalnız ona yox) tamamilə yad idi ki, bu 
da alimin mənəvi keyfiyyətlərini əyani 
əks etdirir.

Yeri gəlmişkən, ali məktəbdən qovu-
lan Aleksandr orduya xidmətə yollanır 
və hərbi xidmətini başa vurduqdan sonra 
iki il neft mədənlərində, Bakı Şin zavo-
dunda və s. yerlərdə baş verən yanğınla-
rın söndürülməsində iştirak etmiş, işinin 
öhdəsindən uğurla gəldiyinə görə hərbi 
xidmətdən sonra yenidən universitetə 
bərpa olunmuşdur. Aleksandr 1981-ci 
ildə Azərbaycana bir daha qayıtmış – bu 
dəfə geoloq kimi Qarabağda və Salyanda 
ekspedisiyalarda çalışmışdır.

Çayxorski 19 -ci ildə Kurçato-
vun xeyir-duası və akademik Xlopinin 
dəvəti ilə eninqraddakı Atom Sənaye-
si Nazirliyində fəaliyyətə başlamışdır. 
O, 19 9-cu ildə atom enerjisindən dinc 
məqsədlərlə istifadə üzrə SSRİ Dövlət 
Komissiyasının rəhbəri təyin olunub və 
bu vəzifədə SSRİ-nin süqutuna qədər – 
22 il çalışır. 

Bu 22 il ərzində ailədə daha mühüm 
bir hadisə baş verir – oğlu Aleksandr 
mühacirət edir. Aleksandrın SSRİ-dən 
getmək cəhdi 1  il davam edir, sonun-
da o, İsveç vətəndaşı olan bir qadınla 
nikaha girərək, 198 -ci ildə Stokholma 
yollanır, daha sonra Amerikaya köçür.

Abbas Çayxorskinin nəzəri təd-
qiqatları elm aləmində yüksək qiymət-
ləndirilir. O, neptunium elementinin 
kimya sahəsində tədqiqi üzrə dünya 
şöhrətli tədqiqatçıdır. Alimin hələ 
19 -ci ildə hazırladığı elementlərin 
dövri sistemi cədvəli (Mendeleyev cəd-
vəlinin modifikasiyası) keçmiş SSRİ-də 
radiokimya sahəsində müəllimlərin ix-
tisasını artırmaq fakültələrinin tədris 
proqramına salınmışdı. Beşinci kvant 
ədədinin kimya elminə gətirilməsi də 
məhz Abbas Çayxorskinin adı ilə bağ-

lıdır. Həmin kvant ədədinin elmə əv-
vəldən məlum olan dörd kvant ədədi ilə 
birlikdə öyrənilməsi digər elementlərin 
atomlarının xassələrini daha dərindən 
və hərtərəfli öyrənməyə imkan yaratdı. 

Alimin ən böyük uğurlarından biri 
də kimya elminin əldə etdiyi yeni nai-
liyyət və kəşflərinə istinad edərək Men-
deleyev cədvəlinin əlavələr edilməsi ilə 
bağlıdır. O, “Yeni Dövri sistemlər cəd-
vəlinin” müəllifi hesab olunur. 

Azərbaycan, rus və xarici ölkə mət-
buatında Çayxorski ilə bağlı az da olsa 
məlumatlara rast gəlmək mümkündür. 
Məşhur alim 2 4-cü ilin aprelində Ba-
kıda olarkən “Azerbaydjanskie İzvesti-
ya” qəzetinin müxbiri ondan müsahibə 
almış və bu müsahibəni qəzetin 2 4-
cü il 3 aprel tarixli nömrəsində dərc et-
dirmişdir. 

Əldə edilən yığcam məlumatlardan 
bəlli olur ki, 199 -ci ilə qədər Abbas 
Çayxorski Rusiya Federasiyasında ya-
şayıb və 199 -ci ildə ABŞ-a, Nevada 
Ştatına, oğlunun yanına köçüb. akin 
onun ABŞ-a köçməsi, qeyd etdiyimiz 
kimi, elə də asan olmayıb. O, vətəndaş-
lığını dəyişmək haqqında ərizə verdik-
də (onun artıq 8  yaşı var idi və ağır 
xəstəliyə düçar olmuşdu) Rusiya Fe-
derasiyasının xüsusi xidmət orqanları 
onun SSRİ dövründə gərgin əməyi ilə 
əldə etdiyi bütün elmi adları, titulları-
nı almış, həmçinin öz elmi istiqaməti 
sahəsində heç bir ölkədə danışmamaq 
və tədqiqat aparmamaq haqqında, necə 
deyərlər “öz dilindən” rəsmi razılıq 
sənədi almışlar. 

Bununla da Abbas Çayxorski kimi 
böyük xidmətləri olan bir şəxsiyyəti 
elmin tarixi səhifələrindən silmək istə-
mişdilər. Halbuki alimin 1949-198 -ci 
illər arasında 9  elmi əsəri məhdud da-
irədə çap olunaraq, bu günəcən RF-nin 
qapalı elmi ədəbiyyatları arxivində sax-
lanılmaqdadır. 

ABŞ-da olarkən də bir sıra nüfuzlu 
beynəlxalq elmi toplantılarda iştirak et-
mişdir. Azərbaycanlı alimin adı elmi da-
irələrdə Spitsin, Penniman, Siborq kimi 
Nobel ödülçülərinin adı ilə yanaşı çəki-
lir. Onu, adətən, “Sovet atom sənaye-
sinin məxfi, sirli ulduzu” adlandırırlar. 
2 4-cü ildə Azərbaycan MEA Abbas 
Çayxorskiyə fəxri doktor adı vermişdir.

Abbas Çayxorski 2 8-ci il avqus-
tun 2 -də ABŞ-ın Nevada ştatındakı 
Rino şəhərində 91 yaşında vəfat etmiş-
dir. Məndə olan məlumata görə, alimin 
nəşinin külü, öz istəyinə uyğun olaraq, 
Bakının köhnə qəbiristanlığında dəfn 
edilib. Qəbri nurla dolsun, ruhu şad ol-
sun.

Firuz M U S T A F A ,  
 Ə əkdar in əsənə  adi i

Abşeronda külək, bölgələrdə 
yağış, duman və külək...

Ek l iya ə Təbii Sər ə lər Nazirliyi Milli Hidr e e -
r l iya Xid ə inin erdiyi əlu a a əsasən, ayın də 

akıda ə Ab er n yarı adasında ha a əsasən ya ursuz 
ke ə ək. Arabir ü lənən i al ərb küləyi əsə ək. e ə 

, ündüz  is i la a . 

Atmosfer təzyiqi 758 mm civə sütunundan 754 mm civə 
sütununa enəcək, nisbi rütubət gecə 60-70, gündüz 40-45 faiz 
olacaq. Azərbaycanın rayonlarında əsasən yağmursuz keçə-
cək. Lakin gündüz bəzi şimal və qərb rayonlarında arabir ya-
ğıntılı olacağı gözlənilir. Ayrı-ayrı yerlərdə şimşək çaxacağı, 
dolu düşəcəyi ehtimalı var. Gecə və səhər bəzi yerlərdə ara-
bir duman olacaq. Şərq küləyi əsəcək, ayrı-ayrı yerlərdə arabir 
güclənəcək. Havanın temperaturu gecə 11-16 , gündüz 23-28 , 
dağlarda gecə 7-12 , gündüz 15-20  isti olacaq.

Q.QASIMOV  
XQ

Hava Kolbasa – salır bizi dərdə, yasa
r ani mə i an ran, bir ıra ə tə-

liklərə l a an ərərli idalardan danışan-
da k lba a mütlə  e d edilməlidir  ünki 
k lba a b  ün ida əna e i, ma a a it-
rinlərində lan ən ərərli idalardan biri, 
bəlkə də, birin i idir   

Endokrinoloq Yelena Medvedyeva deyib 
ki, əslində, kolbasanın xərçəngə səbəb olması 
barədə danışmağa ehtiyac yoxdur, çünki bu, 
tədqiqatlarla artıq sübut olunub. Amma son 
araşdırmalarla belə aydın olub ki, kolbasanın 
çox qəbulu həm də ürəyi sıradan çıxara bilər.

Həkimin sözlərinə görə, kolbasada həd-
dən artıq çox duz olduğu üçün bədəndə ma-
yeni toplayır və damarlarda qanın təzyiqini 

artırır. Eləcə də, onun tərkibindəki piy, trans-
yağlar, müxtəlif qatqı maddələri, hətta isteh-
sal prosesinə ciddi riayət edilsə də, qan da-
marlarının tutulmasına gətirib çıxarır. 

Kolbasaya qatılan xüsusi dadlandırıcı o 
qədər güclüdür ki, insan doyma hissini itirir, 
iştahı artır və o, orqanizminə bilmədən kan-
serogenləri toplayır.

Həkim tövsiyə edib ki, belə qidalardan 
imtina edib yemək üçün təmiz zülal, faydalı 
yağlar, qoz, balıq və bitkiləri seçmək lazım-
dır. 

Z.H SEYNLİ  
XQ


